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g . General DENT réviewad the signed sbatement nt Gulgiel
.-GIBBS, "set out hereinbefore, and stated Yhat same was entirely accurate,
=" to his recollection, with the exception that SUIIG at no timeé mentioned”
.- in his presence any contact by HARRY: GOLD with SMIIG at the time of.. i
- SMILG'S employment by the Martin Alrcraft ¢

#. prior Yo SUILG'S entry on duty st the W-P/AFD

Y
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AUV LY General -does recall that at the time o SMILGYS 354 ey v
RRRERE appearancé"witlm_h!;gnuﬁﬂws office on July 2, 1950, that samn‘g‘ in o cE
d . .. - GIBBS! presence, told DENT that HARRY GOLD had made a definite app RIS
ol .. . Yo him, SWUT, for asgigtance to the Russian canse by way of haﬁgg T
! . SNILG furnish GOLD with information, General DENT recalled that SMILG
had Télated that &t such tims WARRY G

QLD had made po request of SMILS for

any specific information, but had merely made such request apparently for

the purpose of determining what SMIIG'S reaction would be to this request, .. _;
et e S Lol oLt S LA e e T R 2N

s -~

LS U General DENT stated he had dmediatels asied SUTa, vp1a - - “
ou give him ar ornation? and that SUILG, with hout hesitaticn, Teplied, .
. "No," DENT recalled he had then asked SMILG why SMILG had not’ reported =

these contacts of SMILG by HARRY GOLD at,_the time of theiF oOcUrTencer

' i _ ! 0. _without -

- inquiry by DENI, that he had warned RARRY GULD to desist in such
' activities of at exgplingiog_ain ‘ for K Re - o

~ ut;:.;:ts*EEWﬁ-Lj3uﬁgﬁﬁ;;@.j':;f}w R LT _

SRR TLEY 7 U General DENT does not recall specifically asking, nor’
MILG specifically relating to him, exactly when and by what means SMIIG .-

.. first learned of the arrest of HARRY

by FBI agents on

of the intarview

writing as to SMIIG!

calls ‘thé relabion

nd

18 indirectly help Amerdga.®, i ot

i)

i oy oy P et o A Tﬁ' e "-"*"'”"» X .._,0:"_' 3
olonel RGBERT M. WRAY, Assistant Chief of Aercnautics, == <
Operatiois Office, Engineering Division, Room 133, Building 126, W-P/AFB, ;
former Assistant Chief of the Aircraft Laboratory, was shown the copy o.f $
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} 'ffBlﬂE[ﬂ'B statement refemd to by Colonel JAGK Ai GIEBS, in the abowesis. |
eigned ptatement of Colonel GIEBS, and identified same as the’ copy of» 4
‘the original typed information by Colonel WRAY. from the uneigned
_handwritten statement given by BENJAMIN SMILG at the direction! o!' oenerai
nmrr, ronoung SMILG'S interview byg.ﬁr on. July 5 1950.;*'*‘5,-: bz B
3 s '_"v-' ARG EAENE o E f,a . ey AOs - <3
- I‘RII atated that in accepting SLIJI.G'S handwritten statement’
" he had not attempted to become 'an inquisitor of SMILG, but had ssked him-
‘{ 'to carefully read this statement, and thereafter asked SMILG 1f he were I
"] "certain that all the facts contained therein were true,” SMILG. stated thet
_ they were, and gave the unsigned, inked, handwritten etatement, 'nhich
likewise 1s undated, to Colonel WRAY. HRAI, in turn, then gave the .
" original of the statement to Colonel FLOYD B. WOOD, then Chief of Opera-
'tions, Engineering Division, W-P/AFB.. Contact of Colonel WOUD.by . -
" Colonel WRAY at the .request of the writer determined that WOOD had -
merely received the original of SMIIG!S personally _written statement -
" from WRA'I, and that WOCD had never interviewed SM.E.G as to thie matter.

= gy e

o 0010nel WRAY'S complete memorandmn containing the verbatim LS
quotation ‘of SMILG'S handwritten, undated and unsigned statement, was =~~~ ™
executed by WRAY over the signature of Golonel JACK A. GIBBS » and is

quoted hereinafter:
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N "Report on Security Clearance Revocation S

: ” , ;‘t ¥ ’F s
7 e 'l'he quotation that Zollows im.a copy or a2 statement-.
nade by Mr, BERJAMIN SMILC in explanation of events. which led to recent
. revocation of &1l eecurity clearance of the individual donn to and
:anluding confidential.r :

'"On 19 and 20 June 1950 I was intervielred 'by FBI -~
agents regarding my past association with Mr. HARRY GQLD. I
. told them that Mr. GOLD had first visited me in my home sometime
'j.n the fall of 1938 when he was & student ‘at Xavien follege:
e introduced himselt to he as a friend of’ Mre STAN )4 4
Russisn student whos I had tutored when I was s student ab.; iy
‘Massachusetis Institute of Technology and sald that he was f-atb(;_ ;
Nonely away from his homes After this first purely.social wisi s
whigh lasted about two hours, He visited me about three times at¥.-%. s
% T vady Fotighly two month ‘intervals. None of these visits were wxﬁ%. f
" appointment, During these later visits the conversations turned’

- %o politics. "In particular he emphasized the menace of the Nazis
to the ‘whole civilized world the apparent lack of interest in the




United States tomd t.he ulazi menace, that Russia was the only
country that would fizht the liazis, and that forwvard looking
Ancricans would take necessary action to hélp Russia, iie then
. ssked me if I would be willing to give him aercnauticai informa=
"~ tion to help the fussians build better aircraft. I was gquite -°
... surprised at this request and refused to do amy such thinge . - - S
* 1 further warned him that not only was he headed for serious "#u'..®
~ troutle, but that if his activities were discovered it wouwld . .
‘support Hitler's charges against the Jewish peopla. He seemed- - - [ =
somewhat Izpressed by this argument but at a later visit to me, o7
triea once ajain and as proof of his sincerity, he showed me a . -
photostat copy of a ret:e:!.r.s*L that I had previously given to - =777 : - .. oo
- ¥re SHU.OWSKXY for tutoring. I still refused to give hin aero- . C
nautical 1'1fomation of any kind, I did not see him again for s T
about a year at which time he visited me again and told me that .-~ "y - 3L
hé was working for sane chemcal _company in the East and was ona . ... -
trip west on a business visit. ' o mention of his previocus vronosals -
was made, and I assumed that he had dropped his prévious activit‘ms.
I never saw him agaid, I did not report this to any of the " .- .-
aut.horlt:les. i . o

LT A

"'In Tate 19).;2, t'r, 'SHL“'CI.YS&Y anpeared at Wrizht “ield L
8s a hizh ranking officer (Lieutenant Colonel or Colonel) in the :
" Russian Air Force and looked me up. X was very glad to see hiam -
since we had become good friends while .at M.I.T. I introduced .
him to many of my friends and he was a guest at my wedding in - -
Dayton on 31 Jamary 1943. I mentioned the previously described =« o
episode of Mr. GCLD to him and asked him to explain it. He told
me that it was obvious that scmeone had overstepped hinself. L Tk
About a month or two after my wedding fr, SHUIGHSKY left Dayton, " i: £
I have never seen him since., "The FEI agents asked me for a _ e
photograph of SHUICISKY and I gave them one.  General F., R. DSHT, J"i., A
who was also a guest at my wedding was included in this photograph., .70
- 1 asked the agents if I should inform Colonel GIBSS of these ..acta. RO L
They said that it was entirely wp to me. - S

e 13'3- p"“ LTI A *!Dné?'m;;i nx:t Lt ‘!..l-ﬂ--\.- A ",f_-r‘-“".;,j' SR e YT

B (o0 21 June 1990, T went, o see Colonsl GIBES in his ik
. office and related these facts to him. I had intended to give this ~
" information to General DLHT at the sanme tize, but General DEYT was ]
away, Colonel GIBES told me to carry on until further notice. . P 3
I was away from Wright Field on official business from § July to ‘ )
22 July. On 2 July, Colonel GIEEZS informed me that I should aveid:ligrimiii
anything pertaining to AZC and later in the day, we related these 7"~ - S
facts to General DillT. AL Colonel GIEZS suggestion, I'am taking -~ - 7i- o ¥ |
spproxirately one (1) week of a.nnual leave pending oecisi.ons regard-
uBW 31'-““9- sty . i T
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s, . -'.. ,-‘\:.- -‘ : - o (‘*-T N AP SR
o -Further notice:came on 25 July 1950 in & telephone .

TN

- 8adl fron Major SAM BRINO, Provost Marsbal 's 0ffice; Aq, i, e bsre,

hin that oll Mr; SHILG'S c

ol ouly four (L)

sarances had been revoked. -

R Vi N ‘The importance of this matter is magnified by the
act that Mr. SMILG is Chief of the Dynamics Branch, Aircraft Laboratory,
and has been employed by the AMC in either & civilian or & military status
since 1936, o , e

g -t tugperr ~ 2 the

Colonel, JSAF - U4ETIN | ©
;Chlef, Aircraft Laboratory

- ./ Engineering Diﬂsionv_

R

 INVESTIGATION RE “THE FOURTH MEETTAGH

: < " The report of SA JOSEPR C.
‘&t New York, setting forth the results
- New York, New York, on November 9, 10, 25 and
_ton given by GUID that this contact was-
‘and attendange by, GOLD with S

EY T

»---.~ :  GOID further recalled that after said lecture a "plump
Jewish girl,” obvioualy known to QUILG, solicited pledges from them, and
that he, QULD, signed a pledge for $5.00, noting thereon his Cincinnati

N _ : | -
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‘W ,. . GO:LD -hever. received any, ;t‘ollow=-up on this pledge fram -,

themz:lanlct mztrict, ‘suggesting that since BEN SMILG had i
svidenced & distinct displeasure at GOLD!S ‘signing the’ pledga R smm,
‘ through 'his apparent ;riendship with the aforementioned plimp. Jeweu,
Was able to get hold of ‘the “pledge éard and dest.ray 1t - ‘Thig "plump-
“Jewsas® was then about twenty~three, dark haiv and eyes, rosy ¢emplexion
Sty a1, weighed 1!;0 puunda, and wag plump‘in appearanca'.

,.Ju

: AT DAYTONJ OHIO

-, R ura. HAI H. KAHK, Offica Manager, Jewish Community Gouncﬂ,‘
. B, Build:lng, stated that she could recall having received an inquiry .

{ from someghe in the late summer or early fall of 1950 as to the lecturs. . °
_. | by LUDWIG OfN at Dayton, (hio, in 1939, and that after checking the .. -
.| morgue f£ile of the Dayton,” Ohio, daily newspaper; the "Dayton Daily. News,®
"1 she had detemined‘the date and had given said information to the inquirer, °
“| A review of the testimony before the W-P/AFB Loyalty-Security Board hearing ..~ --
of  November 9-10, 1950, located the statemert by BENJAMIN RASHAMAN, < .
.. .| Attorney for SMILG, that he, SHAMAN, had identified the date 't.hia,
- '| lecture as March 1, 1939, at Dayton, Ohios-- izt

it cagew SRR B (8 “'Y'.'\ﬁ_“--‘:-‘» R

o A review of the March, 1939, issue of the "Dgyton Daily

. | News,® page 2 thereof, as available in the morgue file of that paper, :

" ]dlsclosed the photograph of Doctor LUDWIG LEWISCHN, and an account of z- . - ..

.~ this scheduled address on "The Lesson of Germany," to be given at the .xr:

“! {Miami Hotel at 8:00 P.i(. 9, Mareh 1, 1939, under tha .auspices of t.he Dq‘t.on :
< Zionist- Distriot. P 7 -';h ;

3 vevlew of pige 20 of the March 2, 1939, Lssus. ofths%
“Daw‘l'.on Da:l.ly News® set forth leading statements made by LUDWIG LEWISOHN
" |in hls lecture, espousing the ¢ause of Zionism and the Jewish National " -
State a.nd requesting support frcm the Jm of America of ths Zionist

A _These articles did not bear the 1dentiﬂcation of arny

. Iriter ror th:l.a newspaper, and BERNARD J. LCESCH, political writer of.

ﬁlong ‘standing with thie paper, could recall only that this lecture, hag!

A been considarea"é relatively unmpartant ‘general’ asaigmnent, ‘oY Irequu- e

.::I.ng speciaﬁized ‘coverage; " 'LUESCH could’ not suggest aty . posaib &
writer

o "gue '
Tne. Publiahing Company, printers in 1939 of #The Dai‘bon‘ *
" then a dsily morning newspaper at Dayton, Chio, located a -
notice on page 2 of the l!arch 1, 1939, issue that LEWISCHN would appear )

_-‘.4

|
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" [met G ths afteinocn of March-l, 1939, at ilie Dayton, Giio,
staticn | 5, PAIL °

_g_rzdjbh.o;j 'l'eccjt,u‘fe, at the Miami Hdtei on the same pvening, and would bo. "
Y. Zionmlsts, with ane PALL 1
3 : .‘_ . R | i _ . s e

4 delegation of Dayton
Dhijm"ﬂﬂ- Oﬁh@ﬂ_ gl‘ m # A

Wy et L

e !‘3!-1{“{_'\

£ the
o

T o hal ™ Mrs, DOODY, no longer empl.oyed pyl.-lthi’-‘m"’vépal?el's..'baﬁ e

|residing at 1250 Seneca Drive, Dayton; recalled she had not stayed after

| LERISQHN!S lecture proper because of her 11:00 P.M, deadline, She could
offer no suggestion whatever as to the identity of any person or persons & . -

soliciting or accepting pledges and contributions for the Dayton Zionist ~ - -

- following ch}tpor ‘WISOHN'S addresss ;. il L R Ry

Ll T ‘A.- }74
& REL

R L O R Y e
we 3 ETLLE S R

.

I S

b 2% L A R T A T
N : I:GRISEﬂb Room 503, K_eitﬁ' By s Dayton, Ohio;:
Attorney-at-Law, prodiced his personal file as to the activities of the-
Dayton Zionist District, Zionist Orgapization of America, Headquarters,,
|} 31 East L42nd Street, New York, New York, - A review was made of the... ..~
miscellaneous papers placed at random by GAISER in this personal file »
and there was located an expense account of LUDWIG LEWISCHN'S lecture.
of March 1, 1939, with the notation that 2,178 tickets were sold, Various

- eéxpenses were itemized, but no mention was made therein as to contributions - -
acoepted, N N

1
o4
4

TIRK H s 0% GATSER was’ thepy Presidaiit, of the Dte Zionist District, «
‘and he identified Miss

HA.'EEIGOH}, to have been the Secretary of e
the time of the LEWISCEN lectures - 'o- .-

..she was no relation whatéver
. the Dayton Zlonist

District at

- s .

SP L e watl, L AR T O I Sl T
4% I e T Bptra g ¥R

.

T LT LT GAISER poinbed Gut that the Dayton Zionist District has
_never a headquarters, nor an office, has never pald any salaries to
officers, has never had any employees, and that as a tax exempt organi-
sation, its records were very meager and were malntained in a ve S
irregular manner by volunteer, unpald workersy::::ii /7 b

ety J{U%lo:'! X )
AR el Rk,

.

ISER ¢ag recall enly that hany of the then spprorimitalés
S R ‘heibers of the Dayton Zionist ‘District were present; WithTo: -
: ¥ ' their wives, daughters, and other feminime relatives > and that many of- ' -
e = these girls and women voluntarily aesisted in the collection of these funds.

v

.was durlhg this fitermisafon that contributions and ‘pledges were et

.-
- - A

— . -
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~*UATSER stateéd that sl fands ac received. ot Lhe it
a

te of $5.00 & membership contribution were: formarded aire b1y by the.
JDayton Zionist Pistrict to the National'Headduarters of thegz-ft-om!wi"ﬂ:g
Srganization of Anerics; at 31 East h2nd Strest; New York, N Yark:
«CAISER, stabed that if anyons hid medé apledge; and had sither paid til
.. Pledge himself, or had the pledge paid for him by & third party, .the s
‘money and pledgs card mould have been forvarded'by mail.$e thie New York'
Headquarters, which would now have & record of the 1939 membership contri:
.. butidod, " Thus, Af BENJAMIN STIO hinsel? paid the pledge of HARKY GQLD,:
" . made by GOLD on March 1; 1939, there would ‘appear in the files of ‘the New. :
. York office of the Zionist Organization of America & record of the member~ =~ -
... ship contribution ip the neéme of HARRY GOLD. .GAISER advised, however, - '
... ‘that in the event anyone made & pledge and did not subsequently forward
. 4ihe amount pledgdd, there would be no follow-up correspondence o contact
“made by the Dayton Zionist District, which iintained no record of such:
bledges, then or nows: s o ARG A e T e B

oz 0 L GAISER stated that he has been relatively inactive in the . -
work of the Dayton Zionist District since ‘the establishment of Israel,.—.... .
and that the same is true of the Deyton Zionist District as a whole, In
the last year only one or two meetings have been held, and these have

been termed "social gatherings," rather than meetings,

el et s K R e ] N b B L L

e s Bea yu - -
ST e A

w7770 - GATSER recalled that ARTHUR L | |
Accountant, Holman Building, Dayton, Ohio, | been Treasurer of the” ...
'’y .. Deyton Ziontst District in 1939«, WEINRICH advised the writer that he
.. v could nob recall any record having been made of the pledges; that he *-
477 “could dot recall any money ‘received from any, source for the payment of &
" -, Ppledge by one HARRY GOLD, and that any records of the treasurer!s offite
" maintained prior to his termination of office in 1940 hed been.:
" -glven to J 0UG, Attorney, Holman Building, Dayton, Ghio, ;= *
" FROUG, who succeeded

P : WEINRICH as Treasurer, send who became =
President of the Dayton Zionist District-4n-1941, could of 'no informa~ 2
| tion of value, and it was determined fram FROUG that MAR URICK, . in™
© 1510 Kumler Avenue, Dayton, Ohio,  is the present Secretary of the Dayton
 Zionist'District, and ABRAHAN s Accduntant, residing at i ehuty
o} 1317 Cory Drive, Dayton; Obig;: L *ﬁ%‘
Jn . Y nl A v i JE!'} %

.thelr availeble redords) and diothing of pertinénce was fousd, . Théy

8, the present Treasurérd

.l

Y OIS f I e ‘,"v,‘_.,q‘,,._x'i ?‘*,i‘v‘ Ea e TLon Y=
review was 'made by ths writer with BURICK and
2t e P e v o e 2T Lt N - Y e XA gn, e R B e LA a-y.{.
provide nothing of value from Fecallections - -7 * el ~iiinen:




mémber.of the Dayton Zionist District it that +is
d 1% was quite possible that MIIG had Been in attendance
-She further recalls that she, herself, was quite busy, had hothin
-ever Lo do with the collections during the evening's pro
;DAY young women, including her ow’ sister, Miss ROSI

I Circle, had voluntarily assisted in thé colléction of the funds and pledg
. She camot recall axyone making any complete record of the pledges and: .
d:. contributions at this meeting, verifying GAISER'S statement as to the i::
*; meager records maintainsd by the Dayton Zionist District at that. time -
She, was the_only waman sver to ba a member of the.Dayton Zionist Diatric
eing cerfain od this point because of the: open apposition from the ‘nale:

meubers of the group, She lost interest in Zichiss when ahe and her (¥ K
.. 8ister, ROSELIA GOLD, moved fram Dayton t0 near Wilnington, Ohis, in 1941, S
- They have not reactivated their interest since thelr return to Daytomy=is = - -

| ohio, in 1549, -

o BERTHA and ROSELLA GOLD had no suggestions as bo the
.~ 1dentity of the "plump Jewess" who had accepted HARRY GOID'S Pledge &t caex ” L -
; Yhe LEWISCHN lecture. They 1 oted that this woman's deseription would 'fit = - ;
"nearly all of the young women in the seame age group attending this lecture,
\UL. J. GAISER advised that BERTHA GOLD,herself; welghed 'about.'%g.pcﬁnda

y and ously not ‘identical

* 2 owing rere made to identify wlarg
» Jowish male® mentionéd by HARRY GOLD as having beeh a *ham" radie;
i r, er related by HAREY GOLD t0 have later gone with GALD:
"... and BENJAMIN SMIIG to a log cabin style restaurant oo the outaldrts ‘of i<
" Dayton after the LUDWIG LEWISOHN lecture on the evening ch-1, 1939,%
. te hanburgers and drank malt

since 1938, could offer no suggestions as to agy Marge, beefy, Jewish -
M © - |male® who might have been a member of cr known to members of the Dayton ‘
R Amateur Radio Association in the perioed surrounding 1939-1940. They . l

e e e Tt v, A — e < s r—r e x
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INVESTIGATION RE "THE mm'umrm:l &
EARRY GOmD wirh BNy STl

i " HARRY GOID has identified this meet
Aprﬂ, 1940, fixing this time be
‘Dayton, Oh:l.o, from Cincinnati,

‘ SRl aE | revisw by'Bm'eau Headquartera, 'lashington, D.‘G.

.lugust lﬁ 1939, ‘issue of "Time" Magagine determined that there appeared
therein a reviflw of "How To Wiz and Hold a-Husband,” by DOROTHY DIX, This
review states in part: ",,.,.She chatters of the business of mating in the

‘ respectable looki.ng, and m the vioinity of and across the street. fr
;.8 department, store, ., : ‘ '

-y Lower brackets with the kindly solicitude of a sly, prurient, older sister @

and a hard-boi.‘l.ed realiam that would do credit to a brothel keeper.

3P
recalled by KARRI GOLD, a
the same evening ‘as his

‘- he ‘decided to stay over night at Dayton, Chio, empti.ng to regisisr
‘_--,.- at the Biltmors Hom, and being unable to get & room there, he ata.rtad =
- domn the street on which the Biltmore Hotel ‘to a wide thoro-

-farse; on which were trolley car tracks. urning right on to. 07
this wide thorofare and entering a hote:l., where he registered and’ remafne
that night.  The hotel was recalled as being a transient type; old, but,

- . ....l
. - s a3 e R Pl o« B P
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N .-;mamnn.smmt.hp exnmiaedm1939'
e‘ﬂ‘zn'?l;i?f) registrationa for-this hotéi,. d.a Vaﬂablef‘by Assigtant,
L, SCMILLER. | This exsaination ¥as besed bn ths nins &n3 ¥nown aliises:
of HARRY QQLD. - "SA SHAW Yocated we gistration géard ;
[inkad, handnritten guest’ registr:g:l.on signature
"Street),. cinclnnati, Ghic,¥. s This registration &

time"stamped at 12:36 A, .luguat 12, 1939, and departure on'the sams. day
P‘ with occupancy in Room 718, The Biven address agrees with'the. ‘résidence :

.address. of HAREY GOLD at t.hat time, &8 positively determined through inters

. Vew of GALD3 landlady st the tine, Urs, ALYS BROOKS, L9 Glendals smet,
Hartweli, c:l.ncinnati, Ohio s :

IR T '1‘ alao 1ocated by the writer registration card

#291;5, bearing an inked, handwritten guest siguature in handwriting’. :

+ _apparently not:id _cal with the jhandwriting on registration card #,75i;

~ showing” s 56L) " Pine’ Street, Philadelphia) Pennsylva.nin L&

[ S ou., MarCh 5’ 19’40, Occ'U.pying ROOm 623’ and depminé

" { on the. fallowing day. Previous investigation of HARRY GCLD his debem.ined
" {that his address as of March 5, 1940, was not st the given Philadelphia}:
“* "\ Pennsylvania, address; and it therefore appears that the HARRY GOLIMAN

L OJf‘ registration was not prepared by, and doss not relate to HARRY GOLD, the
ﬁ)elf-conressed Russian espionage agent.
rJ

lvi“l'“""‘“’*"'m'" “Thers was also idcated byt the writer a.t ‘the Beckel Hotal, N
Dgyton, Ohio, registration card #27226 for a MWir, and Mrs, M, GOLD,
Detroit, Michigan.®, The sbove persons. are ‘shown on . the registration card‘
¥\ as arriving on June 3, 1939: pecupying Room 28?, a.nd ‘checking ot on the =
_ following day, paying $2.00 in advance fdr the roams, ;; The. Beckel Hotel &
.."Dayton, Ohl¢, is located at the Northwest corner of Fhird and’ Fefferson -
' i Streets,’ ‘rathér than Third and Ludlow, the address of the Hotel Gibbons;
" . This hotel was checked because same would have been the hotel occupied-
S by HARRY GOID on the night of *The Tenth Meeting," 1! GOID had turned -,
- left on the wide thorofare’ with the car tracks, rather than right, after”
leaving the Biltmore Hotel on the glven evening, The inked, handwritteén .
_guest signature on registration card $27226 of the Beckel Hotel, is like=
- wise not, identical with the inked, handwritien guest signature on the’ i@ iy
o_gel Gibbgns rggiatratipn card ISl;S,HHoweve;-, N3 thrée meg‘iatm:l.o“irf, Y
“cards wery. furnished by Cix Rew York by datte AT Hj, '
' wit'h the request. that.hr“ ; ted § g

g “direg orkc by Tetter dated Aprid 07, 396, 1 1F L
to thereart.er ﬁu'nish the mentioned hotel reglstration cards to the FBT
Laboratory after their exhibition to HARRY GALD, for comparison by the
Laboratory with known handwriting of HA.FEII GOLD. :
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T mvestigation ]

y ‘v-' *—

; ST HAERI GCE.D has recalled, as stated :ln the report of “iiiv
SA J@EPH c. WALSH dated Dgcember 11, 1950, at New York, thay at this
meeting with. BENJAMIN SUTIO at- Da,yton, Qh.i.o, he had on the da;r prior .
thereto flom t0. cincimmt-l,

Tegisteling a\

‘Wﬁ--‘m

The report of SA cm e BE‘I‘SGH dated'namh 10, ’951 at

c:i.ncinnati, Ohio, contained information from Doctor RICHARD T HMIDT,
221 Hearme Avenuse, Cincinnati, Ghia, containing hias very vaguz recollec-
. tion that he digd reet GALD by chance subsequent to helr graduation from .

e L,

;- Tavier University in-June, 1940, at some bar in dom“g" cincinnati,
that he had hed ﬂ‘dr:l.nk with GOID, 53 | i lenn

O. Tﬂﬁ deﬂamined :rrun a ravie’w/“ of:'hocf,or.i

scmum' ‘B atudent Tecord af. ‘the office bf the Registr:
| Medicine, Uniiversity of Cincinnati; th.at RIGHLH‘D TH
attenda.nce as a student from Se : )
“after receipt by him of & Bachelor clence degree from Xavier University,‘
| Gincinnati, Ohio,: in June,- 1940, ~ The record concluded upon receipt by -
SCHMIDT o.f h.‘..s M. D. degree on December 2,'— ) ; ;

-

~ .'.”)
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Wi]l_thereafter review any record fonnd for thia sister

SR e e 1

‘ . ist
d;i.rectly Anterview Mreq. BENJAMIN

2o & :
- . fie ‘pre; “of EENJAMIN SNTIG,. and sk her’ the
_;l.dentity and background of this aunt, as well | a8 any other ‘aunts who

Jbe identical with the widow of MICHARL BURD, deceased M3B agent,” This
_ 1! ondnctad "wig.l be .handled by two experianced agenta

‘.,' e s : ' ‘ Fat" 'A:' : -‘

. Cinoirmaty conduct the rema:l.ning '
_hope of 1dentiry:lng the “large, beefy, Jewish male," believed by HARRY GOLD .
1o have been a "ham® radic -:engineer, companion of GOID and BENJAMIN SIJI.(}

~in "The Fourth’ Haet.iqg, t _the LUIWIG LEHISOHN lectura -of Harc.h
1939,7 at] Dayton, th .{\‘»' e

e 3 AT Ny
; ne SHCRR, investigated by SA MALISCH under Cincinnati £11e 116-11497; was & ~ -

ool o .| 00-worker at W-P/AFB, and &pparently friendly with BENJAMIN SMILG, inasmuch ; \ i :
Y 77 as he gave BENJAMIN SMILG as a reference at the time of £i1ling out his = %
PSQ for the purpose of AEC investigation, Further, although SHGRR in no . '

&} way fits the description of the "large, beefy, Jewish male,® SA MALISCH

. eev}. G008 recall, and_the report of SA JOSEPH 4, DIANDA dated September 22, 1950, R
s | st Cincinnatd, cincinnati file 116-11&97, cont-ains information that sncants R
hobbies include r&dio. R L. ,;3»( o

SHCI?R will,ﬁa direct]; intarv?ewed ap tha lero Dynamios R
£ranph, Aircraﬂ; Léboeratory, W-P/AVB; on.the | possibility that he ie either
the Shamt radis ‘dperater who accompanied ‘GOID snd SMILG to the March 1, ,
1939, lecture, or that he can supply the 1dent.ity of this man, A most
. thorough interview will be made of any man so identified, to determine .\
"7 ‘exagtly what he heard SMIIG and GOLD discuss in the !!arch 1, 1939, contacti
o described prev:loualy as "The Fourth I!eeting, T

S Intarview wﬂl be made ot 001ona1 GIBBS and other peraona‘
. at t.l;o Li:craft Laboratory, I—P/AFB, to determine the identity of close "
‘f employnent Rogsocistes of BENJAMIN SNTLG, particula!;l,y during the' 1939—19
e;:lod{; -and especially those‘vo-worker- o’ may hava been. Jaushnawi'heue
; mdiddms wil) thereaftér be in | ered 1o the: eranf- ﬁﬂ

tdqi_furn:l.uh the identi‘by ,?i' SMIIG a.nd GG.D'S campand of 1

~ o 6«’! . % et _d_ﬂi‘ :\-ﬁ-‘t:m_' P i;, - A R 5 F..‘g’ 3

" Cincinnati will reporb the appearance of SA HARLMD D. SHAW
as a witneas before the Loyal’cy-security Board, W-P/AFB, and wﬂl maintain

- 20 -
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Form No. 1

THRCANOmMOBATIDAT  CINCINNATI, CHIO mEna 65173,
, TYPFORT MADR AT “w FIRIOD FOR WHICH MADE REFONT MAGK BY
CINCIWATL, G0 | 5-%-51 Polosbdsl®@i26,| opra. mevscr L
™ 7 - thru 5,7,9,10 thry cuamacranor caes e
EENJAIR ST, with alias 12700 FIBUM peorm @) T
B SYNOPSIS OF FACTS: lﬁlIIG'S former employment guperiors, -lright- S

fon . ch {ayea.tterson Air Force Base, Dayton, Chio,
{ree- &uw interviswed and recall statements made to thenm
: be SMI1G, which statements are at variance

?.J5- 5/ WV ¥with perbinent portions of STIGHS testimony

£ ?- vE / &<o .\ 4 before W-P/AFB Loyalty-Security Board,
*,f(* &.\ November 9-10, 1950, Hotel registration located
- for HARRY GOID, Dayton, Chio, 8-12-39, and review of o
} ,) ,',!\Time" Magazine, 8-14~39, issue, identified tenth !
{_, o Vcontact of GOLD with SMILG as 8-12~39, not ‘ L
W IV o March or April, 1940, as originally racaiied
& . ‘j" { by GOID, -Zionist lecture attended by GOID
ngﬁ A A (y , & SIIG as their fourth contact identified
.Pw ¢ h A as ocourring 3-1-39, Dayton, Chio, Investiga~
P . -\, | bion at Dayton has not yet identified their
DLV SEFPARAN companion at said lecture, *large, beefy,
% o Y Jewish male," or "plump Jewess" who accepted
b GOID'S $5.00 pledge for Zimnist cauge, Dayton
P‘ Zionist District maintainred no record of such
pledges and made no follow-up on any wmpaid
pledges such as above unpaid pledge of GOLD.
Supplemental W~P/AFB Ioyalty=-Security Board
N hearing tentatively considersd for June 11 or

NI - Jume 12, 1951, _
s sova. Jub BfC £
‘E)h‘ v . ~P-~ f;& j_-—!t, 30, 21

\ - :
N  ge-(8% q-3/87
A oD AHD ﬁ; L. A AT 7 12
FORWARDAD; ? L i T _,:;"- ” | DO NOT WRITE IN THESK seacey
y i (7 _ ) _ 4}__
COPIES OF THIS REPORT ENLE SL‘:"‘E Py =&
(5)- Bureau (116-163359) (ausp) 3N 8 195) , #
~ Cincinnati 16 o
"’"‘;‘?ffr; DEPT, 081, AE e Lfyfst 4 woEE g,
L Z; |

- L4
oy cATY OF FBI-THIS CONFIDENTIAL REPORT AND [TS CONTENTS ARE LOANED 70 YOU oY THE 7o AR ARE NOT T0 Bt msq}wﬁn (B'glﬁﬁ’h’
AGENCY TO WHICH LOANED, it ¢
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cnnmmm, IO o e . 65-172h - i A

mmumar uwm : monmmlmmu T
c:mcmmx, cmo 5—2h-51 ?_"15113'1370’25]2""6
; ) ' S T@thrus, 7,9 G
m g - 5 101-.11‘:!‘:-2’%5 57—51
Coe IR T _.’E ]2 1
BENJAMIN SMILG, with allss 22 :;l’ »1% ’ Espxo?mm (B)
"] synoesisorFacTs: ©. . SMITGS formar employment super ora, ‘lright- :
s R e T Pattersonnir Force Base, Daytén, Chio wré'KWEWEb "“’

ad\ fECALL sSTATE  ATS B
o se:.t 3312 de a'ms rAbe T4 TNEM _‘Y
i \early in GULD'S \tontacts with SMIIG, and” SMILE, wricH .
-/ had dsliberately \tontealed his contacts with\ ‘;’:’E"’f 75| are
| GAD after identifying GAMD in news accounts ”:":.;”;';% "
APhailgdelphia, Permsylvania :
ad\adgltted thie to the FEI/ e 17
9-50/at_Dayton, Ohio, .~ 571468y,
ary testimAny before W~B/AFD
Loyalty-Secur Board, Wovember 9-10, 1950,
Hotel regiatration 1g cat { for HARRY GA@D, .. - .- -..
S —Bmon, mo, 8=12-3% » and eview of “Time' -“ .
- Magasine, 8~1}-39 18sue, ide tified tenth . . :
.. contact of GOLD wifh MIIC as \=12-39, not
. March or April, 1§ !;0, as originn}ly reca.lled
"% by GUDs - Zionisy lecture attendeqd by GULD - SN SURA £
and SMILG as their fourth contact dent:l.fied ICT T §
.- as ococurring 3-{-39, Dayton, Ohio. sstiga~ -
;- tion at quton has not yet ldentified their ' ’
_© .;oompanion at said lecture, Mlarge, bed ¥» o B
. Jewlsh male,™ or "plump Jewess" who acdepted " " : [l
- GOLD'S $5.00 'pledge for Zionist cause, ayton o
: 2Zionist Di ct maintained no record cf % uch
. pledgea and/made no follow~up ‘on any unpaid
pledges sugh as above unpald pledge of GOLD)\
nta) W~P/AFB Loyalty-Security Board "
B . sitivoly conaidered for Ju.ns n or:

mmo 1 e ey ey M 3 /mwwmwnﬂ*l \ \ S
COPES OF THIS REPORY T— / :
- Burean (u6-163359) (usn) T 7Y ;
- Cincinnati i
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ormer associates unable to identify names or photo=
_graphs of GOLD, SHUMOVSKY or SEMENOV as associatzs of SMIig.

t; | - . ‘ ~ ;'-o:‘;-'«pr‘ :A,}'a‘!' e, - ..‘.;:,-__;’9"— - 3042
N ~P~ P30 1~6

B3

ok UL pETATIS: -

‘d’\{ :)
BT %*t :

., % :_-“ g i:
== kRN I
3 g:‘é ‘ This information E
= DY) A

. ETv

0O HOT WRIFE IN THESE SPACRS

[ g
5/ - Bureau

& Cincinnapi - ('65-1?21;)

"2 - New York {Infa.) R

2 - Philadelphis %) . Jh-

2‘- Washington Field

[
. ToeaTh o, Ve
(S PRI =S

o
TEERPE vl
ks

L o~
ﬂi - - *
E‘ : . . e . n - —— > . ¥
T U & SOVERAMENT FRIETING OITICE  H—3TORD-1 z
o BT e g . - . : . .t
u S G e
t - wet : o0
: . : " <
o i 3 B . [ - f
e SEARaE Br L g

. — . - e s e b ey e
ST St ST St X NAR M L G T T e ot 3 N Laaris




YN
N X

HAN was unable to i
SEMENYSEMENOV or HARRY *g 0

xlll'll::-)i.fy tho photographs of STANISLAUS)SHUMOVSKY, !

\
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M¥r. RUEIN was unable %o icentify photographs of HARRY GOLD, SENEM SEMENOV,

or STANL
that he
SMILG ha

SMILG or
1930's,

with the

-

SLAUS SHUHOV3KY as individuals he had ever scen. He also stated
had never received any information indicating that BENJAMIN
d been associated with any of these personsSe

FMJJP«.IGE RUBIN stated he had no reason to doubt the loyalty of BENJLMIN

any menber of his family based ontheir association in the )
and in connection with that specific association he has no hesi-

tation in recommending BENJAMIN SMILG for work of a sensitive nature

Us Se Govermment,

i
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THE WASHINGTON FIELD DIVISION - AT WISHINGTON, D.Ce

f Will dinterview LEQ GOODMHN. vho is reportedly connccted with the CIO

at Wachington, Ds C. and whose last knovm address, according to lass-
aclusettc Institute of Technology records, is 325 Gallatin Strect,NeWay
Washington, D,Ce This home address is approximately two years old,
according to ¥sI,Te records. . :

THL WFAPHIS DIVISION -~ AT HEZPHIS TENNESSZE

Will locate and inteiview a Dra COHEN, MeDsy al the Lrmy Huspital,
Mepphis, whose first name is unlmown. This person, according to LOUIS
HANGPOL, was formerly associated with BENJAMIN SKILG in the 1920's in
the Boston~Cambricge zrea.

THE BOSTON DIVISION - AT BISTON, MiSSACHUSITTS

Will conduct further investigation to locate Sl SHENFIEID, reportedly

B I‘;;iend of SMIIG's in the early 1930's.

For the nformation of offices not having previously received leads in

- instant case, BENJAMIN SMIIG has been employed at the Wright Patterson

Air Force Base, Dayton, Chir, since 1936. He is presently Chief of .
the Dynamics Branch, iireraft Laboratorye. HARRY GOLD, self~-admitted
Soviet espionage agent, has admitted contacting SMTLG on numercus occa~
sions at Dayton, Ohio, but stated he had never recruited SMILC into
the espionage networks GOLD, on one visit, exhibited a photostat of

a receipt of payment for tutoring services to one STANISLAUS SHUOVSKY,
whom SMILG maintains he tutored while attending Massachusetts Institute
of Technology. Instant receipt, which was in photostat form, according
to GOLD, was signed by BENJ/MIN SHILGe SHUMOVSKY, who i3 a suspected
espionage agent, was 2 Colonel in the Red irvmy and with Bussian Pur- ;
ehasing Comuission gquring World War II. SHILG denies furnishing informe

-&tion to either GOLD or SHUMOVSKY at that time.

Washington and Kemphis will thoroughly interview respective individuals -
for:t 1. extent of their association with BENJ/MIN SuIlG: (8) knowledga,
if any, which the person interviewed has of tutoring on the part of BN
JAUIN SMTIG while he was attending i{assachusetts Institute of Technology}
(3) whether Subject's tutoring included foreign students and the names

e e

~5=

{. — -
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BS £5-3363

of such students as were *utored by BENJAMIN SMILG; {4) Will ascertain
i individual has knwlndge of any associatior on the part of BRNJANIN
SMIL: with STANISIAUS SHUMOVSKY, HARRY GOLD, SEUEN SEMENCV.The latter
individual was HARRY GOLD's contact in the Russian csplonage netwocke

AL1. LRADE 4PE TO BE FXPTDITED.

wnloe

AR YRR——

< e



itttk e .-.
s e A v il e i

) FERIDDMW‘HICHHM
> hl'i Hllyhl

¥ o _.::\‘:,_--1 Sa - g".,, :
. Efforts._to identify ; g ‘?_;:rg@;191~-opq ratop:s

referred to by Ea ' :
A

ing been preS'ent
Sfourth meeting" with Subj-ect-?ﬁie"gativ‘g
m,ployees aﬁd g:sociates o SMILG, :

,,,,,, 3 8. reghrdy state the*r’“—-'*
‘ona]. C-over nnent employee.

GOLD signed Hotel -
°81stration Card No, 1;751&6,

' Zoye w.,t'm
VP tds umels

7 dettke ev 9/%’

MELVIN SHORR Aero Dynamics Branch e
te

1&: DAYTON, 0RIG

¥,
1 ht ~Pg £t

' Ol no ons answeririg "i
ol ham® " radio ope rator—,. R |
ﬁe to the Zlionists in Dayton,” - .

h ,

fourth meeting“ with the subject.

ption g ¥y
present when GO made &
tho, on March’ 1, 1939.

r{tar/ 75 S""%T’ 4//9/5-1
/= Bureau (116-163359)
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Vb U M, SHORR stated . bhe 50 Mhant
operators in Deytom, Oh1¢, in-addition to the 50 thet - -~
-+, .hold meetings at the Standard Radio Compenys - Bowever, hs Knew
;. of no one either-wiin or ‘oufside " wha

. Y- the desé¢ri '

0f thls group who enswered .
:" et ;..f...-;ir' PR A Ay At Y

~., ‘radle’

<,

-

L B Mg A Tl il AN v L
i 7. He suggested that ¥y, RUBELE “of the Stendard:

bé contacted inesmuch as he. is acquainted with. ... g

2| fLb; han” operators in Dayton,” either diréetly or indirestiyiii il 3

R AT iy

| He"Turther stated there was g member of ‘the group that held
meetings named FRED ALLEN who answered the description, other
¥ | thah the fact he was not of the Jewish religion -

| ]

PO SR T L DY LY

fliehads Ay

i L R T I PRSI P B LI N AP Formd e A pp ety
Coltarel & 0 M. SHORR fur_the?; stated, in his opinion, =47 o
Mr, SMILG was 2 very loyal American who would do nothing to the” -

| detriment or. welfare of. the United-States and that he is: \‘ o

Hetionally fmowh in the fiald of*Aerc:Dynamics and & gredaty.

‘msaet;to. tl{g__;-Unit ed Stﬁqt“'_s_g,,.‘int-‘th}q; T161d, - He -fyrther informe
| that- SMILG puti4in e gréat ‘deal of ovértime without compensation
;| for the good. of the. Government end he felt positively sure .+ i
| that SMILG would not be disloyal, nor would Be assoclate’ with
-} eny one who coula be considered disloyal or dlsreputsble;’: -
" My SRR D ARt St SO S S e S

: 0<% o T Mre CLEM WOLFORD), Stenderd Radio and -
.| #lectronics Products, 135 E, Second Street, stated he, as ‘well:;
as Mr, HYDE RUBBLE and RICHARD SAUER, of the same compeny, .
‘deast” by ml) net’t rddio-opehatons; in Dayt

. : of the same company, also stated they were unable tc furnish the
e name of any one posslibly being identical with the individual
ERET referred to by GOLD, o = -~
h - 2 L] |

A My

N

e e e
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peEpers a# haying

oM

Daryton an

Hotel in. .
. i1°he rehd abigut him in'the news
.~ Arrested’ aoms ‘place on the Easteérn sea r’ espion

ie,rur;hérfstated.ﬁé‘hasjbeenjgﬂﬂhamﬂj' rator for many ye
and has ‘been s ttending metings at the Standard Redio 01
;Ibﬁfﬁeilgbvéixtwélvé'years“and;knew-pr‘nq;one enswering
deseripticn rurnished‘by-GOLD;v,Hé stated that he’knows;.ﬁ 2, :
. of only two other "ham' padio operators who weigh:200 pounds . - %, .
" or more and they are FRED RAWSON end HARRIS“EAIHES,f-f"-a"-- e

[N

ST, FRED RAWSON,  mdvifig pie ture Bro Jecto .
%oﬁér&tgr,;?lctdry;Thgatre;,lBéjyorth;Hatn-Streep;; 4 113 .2
| BAINES, 519 Apng Streét__,',‘,g,c{visedf.thgt-’the(y haye ho knowledge
.t of 'the subject and nevqéﬁaﬁtended_;jlecturé at the P
Hotel, .= %= o ek e g

-3

sct, who might
aluet 7 .7 .

ER %,“ham“i”-&dio Blpéi'féjﬁ‘f.ﬁ;j, N 8
orce Bdse if the Aiy’ Laboratory, s
L N e i
- empl

4=

o

the Alr

A +f
AR AR R T My PAUES W NOSKER advis
. has known the subject since 1937 or 1938
. &nd has attended several musicals in do
... SMILG, He wasualaq_;nvitgghto

SN P
3ed that he 47
a8 & fellow employee
] wntown Dayton with - -
, SMILG'S wedding,: '
Joever attended a lecture wi th
inthe a i'thMIDG;

however, that h

™ 28581 ther pag oY PrEsEnt. v re i
8 he, NOSKER, 1as the only associete SMILG had wh
radio operator, - R

N NOSKER advised that he 18 not of the Jewish .



% . cm._ s-mh

1? \ 2
unquest,iona 3 oyal

; b AR REE, Air"Laborator g'PP
hat.ﬁe Eas'known the’ sub ect ‘since ‘about’ 193 ‘Al

i employee ‘of the Kir Leboratery:’ He stated although' he“and %
.| SMILG were in’ dirrerent branches; they did’ come in contact:
.| fron time to. tims through offfcial busihess and he kpew tha
.=} BubJect slightly’in a social waye.. He said they a ttended™-
Ul séversl” metinga‘?conslsﬁing of: Young J’ewish employees of- WPAFB'

' 14nd’ rekiden%a .of . Dayton, Ohlos - "He- stated tﬁis group was’. ;
vl compoBed of” epproximately 20 peré‘ons and only met & few: t-im 5
. {before 1t broke ¥ np. _He_ further steted that thia group was’ not;
;) Well organize. did not ,haye & :

= r'f-_:"““f“rﬂ-..‘ .*an-f. & -;-'» 52 # ‘M- -v Hoer «-"-v.
R - LA A SN0 . AT

¥ i t',i‘-nr“- % —'1!:*' ¥
Mr. BERKE adviaed he k.new of no one in this
group or, -in fact, any one who was sssoccisted with SMILG who
would answer the description furnished by GOLD., He further

w,_.,,,,.-.(_ advised the. only Rersomhe -knew. .of . who -were acq;xii nted with- S!@ILG-—-—-» -

and who were:"ham"' radlo operators were PAUL W:*NOSKER and ™ e
. MELVINXSHORR,:, Hr ERKE stated forther that he believed tha"
"'squectr_ t: be a 1 a 3

f’rﬂgner:lcan_as he hagrf_

Cgmbid & I 8 Mr. ’IN ' ';
employee "of “the Air Laboratory, Wind Testing Tunnel,
able to furnish- additfonal information gs he was closel
assoclated with SMIIG as a fellow .employee
doubted that Hr-

Howaver, he\ e
IHMAN had any soc:lal cqntaq_ts with the' subject.

ne’ has'known tha
ea;s as. a 'el,].qw ' ‘
Wi
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1 sDERAL BUREAU OF INVESTIGATION

This case originated at CINCINNATI | File No. 65-3363

Report made at |  Date when | Period for | Report made by
, made ' which made )
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The above q':aeaticna related to notes made by Mr. ALLEY
nt Agency Office during Mr. ALJE] g service as a
hen he was interviewing

at the Dayton, Ohio

It is noted that records of the Cincinnati FBI office

Q discloss that Mr. ALLEY had destroyed his original notes after his dictation
oX]of his FBI report dated at Gincimnati on August 9, 1950, setting forth the

results of the menticned interview,
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The writer advised Lssiltant United states Lttorney, i e
JOSEPH C, EULLOGK, at Cincinnati, Ohio, on Kovember 21, 1951 of this unin-
tentional error by Mr. ALLEY and Mr, BULLOCK thereafter fully revieved with
the writer the eomtradictions in the testimony of BENJAMIN SMIIG on Havember
9 and 10, 1950 and on Jnne 20, 1951, before the Loyalty-Security Heapin

lr. BULLOGK stated that a.ft.u- h.w.l.ng infornad the writar
on November 16, 1951 the plan to present this matter to the Federal Grand
Jury, Cincinnati, ohio, on November 28, 1951, he had on November 17, 1951
personally conferred with United statu Atterney BAY J. O'DONNELL at Columbus,
Ohio, toncerning this case. He related that Mr. O'DONNELL had advised that
he, O'TONNELL, desired to confer further with BULLOCK as to whether the matter
should be presented to the Fedaral Grand Jury since SMILC has, so far as
eould be established from interviews of SMIIG and BARRY GOLD, and other inves-.
tigation, never given GOLD any espionsge information and apparently had merely -
perjured himself for the purpose of attempting to preserve his, SIIIG's,I?m
citilian saploymemt position,

. Mr. BULLOCK advised he was again conrerring with lr.
O'DONNEI.L on Nombar 23, 1951 as to whether this case should be presented
and that he would advise the writer of his and Mr. O'DONNELL's final joing
decision.
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. Mr. BOLLOCK advised the writer a% cin::;n:;t.i., Chio ;n ﬂut ? R
novuber?é 1951thuthoandn'.n‘nmmmnu e osnclusion e

.. nnccuatn:’l. prosecution of m:m for pnjnryoml{ not ho hul ter t.ho fol="
Mrmma o . Y‘-‘- :‘— L ".—54’ = RS .’ S L

LY " & v ,* ,"-g.. _, = e '..:-*_-:,;‘,_‘:..__ L
" EA ) m:mn SMNG and EAIRY 00D, u--mnm-.‘hm

A

(2) Themhumcddemeerinfomuenmtmm

HARRY GOLD, besn sympathetic or pirticipated inm any sctivities or or;an!.n-: T
tions, subsequantly cited by the Lttornoy General of the Unitod St&tv.s Y A
subversive in nature. - ‘o

o5 ." - - ,r. R . . -

5 .;ﬁ

(3) The @utlonmro o:r SIII.B tu:ring t.he origin&l hearing
of the Loyalty Sscurity Hearing Board at WPAFB, on Noveamber 9 and 10, 1950.
and during the supplasentary hearing of SMILG befare that board on June 20,
1951, did not let & sufficiently clear-cut basis for a successful prosecutien - °

of SMILD for perjury when consideration is givean to the two important facts
set forth in points one and two above,

-,—.

¥r. BULLOCK advised that 1t was, thmforc, his and Mr.

"o'nomimw joint Gecision that $his case should nrot be rresented to 2 Federal
Grand Jaxry. , , )

ENCLOSURES TO DURRAU AND UNITED STATES uromﬁz,'nmoﬁ, OHIO

Ons copy of War Department Bulletin No. h, dated April 10, s
1947, setting forth Bxscutive Order 9835, dated Harch 21, 19L7. o

One copy of joint Army and ur Fbree Bulletin lo. 31,
xly 29, 1948, contaiming transfer order 19, dated Jly 23, 198, transfer-
ring loyslty and security functions pertaining to civilian employess fm

Lil:m Department of the Army to the Department of t.ho Alr Forco.
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: oA cepy ur this reporb 13 in poscession.,qr USA RAI Je O‘DONHELL
\ Colmbua, Chio, who 1s departing to attend the conférence of all USAs callecl
' by the Attorney Genmeral, commencing at Washingtom, D.C, 6-10;52. Mr,
_ \ | O'DONNELL hss stated that if time rmits, he scuss this case with

the Department of Justice during the week of 6-10-52,  He will ha.ve s_aid
report with him at that time for th:ls purpoaa.

ks

_ The Bureau {8 requested to 1mdiately review this re
the Department!s copy can be forwa.rded forthwith to the Chidf,
Sea:r:lt-y Siction, Departnent or Juatice. : L4 PEDI

-bf dismissal from USAF civilian employmént, schedulsd to be heard by said -{,ru
a Boa;-d. on 5-21-52, per mlet or 5-16-52. _

B R Suggestion 18 made that t.he Buregg advise the gpart.ment direct) by
gl umorandun of the results of said inquiry, in view of O'DONNELL's 1 preserice

Waahingbon, DaCe fmn 6-10 t.hrough 13-52, and, that Cincinnati also be
orud of same, s .

j Z " "ftia Buresn will note that ia the aigned atatoment, taken from
Y

k

mm at Usp, sburg, Penneylvania, an on 5«15«52, that GOLD does - A ..
? ot identify his e 8p -superiors "JACK" "SAM," under their true .-
dent:l.ti-aa of JOSEP Z and SEMEN MARKOVICH OV. The other supe A
\ uqtioned ﬂm, never as yet bm identified by the Bureau, ? o
\ cﬁB.-ch 20 i R&dﬁé ¢ é-@:?ﬁ 'ﬁ,ﬁ 7 -
{  Enéls (5) o e o 4 Rt
L AMSD 4 ip 7 ARy A = A
. ee: 2-Philadelphia (1-65-.4307-1&0) | ! Ji
(Leb5=4,347=Inf0) - i b bk 590N )3 AT
1-Cincinnati 65-1718 Y (> MU g
REGISTERED MAIL . A L -
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L. .- .+ . 0QOLD, of course, has made sach. identifications, «i~iwon . .
“us set forth in the report of SA ROBERT G. JENSEN, Philadelphis; P, dated:
_7-7-%D, in the case captioned "HARRY GOLD, was, Esplonage-R," Bufile ... "o-

65-53805, fiow York file 65-1532k, Philadelphia file 65-30T.. ..~ - "3
G AP N7 - The purposeful leletion“'—é!_‘tﬁéi,r__fuﬁ-f idantificetion
. “Yema due to the fact that JOSEPH KATZ, formerly of Brooklyn, New York, is

. & siow believed by the Bureau to be in France, and in view of the Bureau's R

o

Eiimiing interest in SEMENOV. Since this report is being disseminated - '::" " -

: to GSI, it was felt that such full identification should not be included
.0 ) 80 this time, without B nresu aUthordtye -~ iui ohwroo B SRl o AR Mgt
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recommended by Department of six witnesses
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CINCINNATI, OHIO 6/6/52 16,19,26,27:29; CARL A. BETSCH %c
gy "” J’we— CHARACTER OF CAER B
BENJAMIN SMILG, Was ESPIONACGE -~ R
SYNOPSIS OF FACTS:
! AUSA, Cincinnati, Ohio, advised that (y)
: Department of Justice, Washington, D. C., ‘
)J/ o requested reconsideration of decision to / s ;
,' decline prosecution of SMIILGZ, Reinterviews 0

- .

pertinent to possible prosecution of SMILG,

for written statement subwmitted 10-25-50 and
oral statements made on 11/9 & 10/1950 and
6/20/51 that SMILG had no knowledge, reason to
believe, or suspicion that HARRY GOLD was

an espionage agent, when GOLD was in contact
with SMITG from 1938 to 1940. These statements
here made to Wright-Patterson Air Force Base,
Dayton, Ohio lLoyslty-Security Hearitg Board.
¥itnesses! signed statements,set out herein

as obtained on reinterviews by FBI,support
falsity of such statements by SMILG, OSI HQ,
\'| Fashington, D, C., advised that SMILG'S appeal
of order of removal from WPAFB employment

to be heard 5-21-52 by USAF Loyalty-Security
Appeal Board, Washington, D. C,
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DETAILS:

’- : " This investigation is predicated upon the following infor-
mation received by the writer at Cincinnati, Obio, on May 1, 1952, fronm
Assistant United States Attorney JOSEPH C. BULLOCK:
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Mr., BULLOCK stated that he was therefore requesting
the FBI o conduct the reinterviews of the above witnesses, and to record the
Q\) results of such reinterviews in signed statement form, as suggested by the
Department of Justice.

: The writer conducted or participated in conducting inter-
views of each of the mentionsd witnesses, with the exception of S4 HARLAND D.
SHAW of the Cincinnati, Ohio Office of the FEI, who has sutmitted 2 nemorandum
in response to Mr. BULLOCK'S request., This memorandum appears hereinafter,
together with the signed statements furnished by the other witnesses, as shown
in the following Table of Contents:

TABLE OF CONTENTS

PAGES
I, SIGNED STATEﬁAI‘IT OF HARRY GOLD o o o o ¢ ¢ o 0 o o el
TI. SIGNED STATEMENT OF WADE He ALIEY ¢ e 0 v v o o o & 2128
ITT. NEMORANDUM OF Si HARLAND D. SHAW o ¢ o ¢ o o o o o v 29-33

1V, SIGNED STATEMENT OF —3h-37 bt
v. staen staren orj . . . . . .. 5 670
vi. staep strmee of RGN - - - - - L8

VIT.a~ RESULTS OF FBI LABQRAT
B T i
’ R oy L0
VIII. RESULTS OF APFEAL OF EBENJAMIN 'SMILG OF ORDER OF 50
| REMOVAL FRCM WRIGHT-PATTERSON ATR FORCE BASE
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T. SICNED STATEMENT OF HARRY GOLDs

HARRYMOLD was interviewed by $oecial Agent ROBERT G. JENSEN,
Philadelphia Field Division, and the writer, on May 13, 1L, and 15, 1952,
at the United States Penitentiary, Lewisburg, Pennsylvania, where he is
now serving a thirty year sentence for Esplonage, imposed on Desember %, 1950,
by the Honorable JAMES McGRANERY in the United States District Court,
FPhiladelphia, Pennsylvania.

GOLD, who has an amazing faculty for detailed recollection
and who could, on cross examination, give testimony of convincing nature
regarding the positiveness of his recollections, furnished the following
gigned statements ‘

"May 15, 1952
Lewisburg, Pa.

%], HARRY GOLD, do make the following voluntary statement
to CARL A. BETSCH and ROBERT G. JENSEN. These men have identified
themselves to me as Special Agents of the Federal Bureau of
Investigation. I have been told and ¥now that I am not required to
give or make any statements. I also know that any statements I
make may be used against me in a court of law. I have been told and
¥now that I am entitled to benefit of counsel.

"These men bave asked that this statement cover my
present recollection of the matters set forth hereinafter. I have
carefully reviewed these events in wy mind, and can testify, if
called upon to do so, as follows: AR

' "Beginning in late 1935, I began to serve as an active
Soviet espionage agent in that 1 took industrial information from
ny place of employment, the Pennsylvania Sugar Compeny, Philadelphia,
Pa., and gave this information to my Soviet espionage superiors I
continued in this tasgk of transmitting information taken from my
‘place of employment until the Spring of 1938.

wat this time I was being handled by dy third Soviet
superior, a man I knew aS . FRED was quite persistent in his

attitudes towards me in that he continually pressed me for jndustrial
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information. He also asked me to seek other types of employment,
for I had delivered by this time most of the information of
industrial value at my place of employment. 1 can also recall that
he (FEED) asked me on many occasions to submit biographical sketches
on people that 1 considered possible recruitg for Soviet espionage.
T Jnow that I submitted to FRED some biographical sketches on non-

existent people in order to alleviate the persistent hounding he was

Q.Ving B«

tHowever, in or around April of 1938, I vold FRED of my
desire to go back to school to complete my education. FRED objected
to this idea of mine stating something to the effect that my contacts
with the industrial world would becbroken off.

"In g later meeting with FRED in late July or August of
1938, somewheres within a two week period around the 1OU AMBERS-
HENRY ARMSTRONG fight of that year, FRED told me he wanted me to go
to colleges I recall this meeting quite clearlye FRED called me
by phone at my home in Philadelphia and asked me to come to New York
City immediately. The night was a rainy one and rather miserablee
FRED bawled me out for not producing contacts for him or additional
information. After this bawling out, FRED told me that things
would change for the better and he now wanted me to go to college.

"He told me 'there is a government official located in
the midwest! from whom I was to get information. FRED said this
particular setup required my attending the University of Cincinnati.
He was very specific about my attending the University of
Cincinnati. He told me that there would be plenty of funds available
for my education.

T would like to state that prior to FRED's change of
attitude and wish to have me attend the University of Cincinnati,
FRED wanted me to go to the Massachusetis Institute of Technology.
This T declined to do for various reasons, principally, that I could
not account to my family for the funds that would permit me to
enroll at M.I.T.

"1 was unable to enroll at the University of Cincinnatl
under the conditions I had hoped fore The University of Cincinnati
would not give me credit for the courses 1 had taken in Evening
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School at the Drexel Institute of Technology. I was alsc told that
the credits I had camed at the University of Pennsylvania wers not
acceptable., I further did not want o take the six year cooperative
course as offersd to me by the University of Cincinnati. .

WAt the suggestion of a co-employee at the Pennsylvania
Sugar Company, I did enroll at Xavier University in Cincinnatd,
Ohio in September, 1938, This co-employee had no knowledge of my
espionage activity at that time nor did he have knowledge of my
true purpose in wanting to go to school in Cincinnatie

. Wifter my enrollment at Xavier University, there was a
series of meetings with FRED. One of these neetings was held in
New York City and another two meetings were held in Cincinnati.

. At none of these meetings was the purpose for which I moved to

{ Cincinnati discussed. I believe FRED at one of these meetings told
me to get established first and we would discuss the purpose of my

i going to Cincinnati later.

"On Thanksgiving day of 1938, I received a telephone call
at my rooming house. This call wag fromMED. He asked me to come
downtown immediately. I explained to him I was not dressed and my
rooming house was almost an hour'!s bus ride from downtown Cincinnati.
T went downtown and met with FRED. He told me at this time I was
now to follow out the purpose for which I had been placed in
Cincinnati, Ohio. I was told to go to Daytonys\Qhio, by FRED
who seid I Wwgs to resume contact which an Agenm, had once
had with BENSMILG, an aeronautical engineer at Wright Field.!?

#I suggested to FRED that I go to Dayton, Ohio, on the
following Saturday. I did-not so stats, but I had planned to
attend the Xavier-Toledo football game and to accept my landlady!s
invibation to Thanksgiving dinner that day.

NFRED said *No, you have to go this afternoon, the man
{8 waiting.! I walked with FRED to the Union Statiom at which place
he gave me the address of BEN SMILG in Dayton, Ohioce 1 can not
recall whether he gave me this address in writing or whether 1 wrote
it down at his request. I no longer have the slip of paper upon
which the address was written but I recall the address as 307
Oxford Street.

L wm e etgmegp A amr  r
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"FRED also_ gave me a letter and a white box containing a
new leather wallet ﬁ'japped in tissue paper. He identified the
letter as one from STAN which I should give to SMILG as a
recognition signal. :FRED said the wallet would serve as a gesture
of friendship to SMIIG.

"He put me on a train for Dayton, Ohio, that afternoon
and I arrived there'sbout one hour or so after leaving Cincinnati.
T took a taxi to the“SMILG residence on Oxford Street as this Was
the first time I had evep been there. This was about 4130 or 5:00 PM.

"] knocked at the door of 307 Oxford Street and a man
answered it. I said 'I've come to see Mr. BEN SMILG.! The man
8aid'I'm BEN SMILG.' I said 'Oh, fine,' and started to walk by
SMILG, who was still partially blocking the doorway. I then said,
' T come from STAN' ér 'I bring greetings from STAN.'! SMILG then
said 'Oh! or 'Oh yes! and invited me in.

"The door_opened directly into the parlor where I gave
SMIIG the letter and“the wallet and told him my name was HARRY
GOLD. There was heré present, SMILG's parents, an elderly couple
who were friends of the SMILG family, another family friend, s
man who worked at Wright Reld. DAVMY SITLG, a younger brother of
BEN, entered the parYor & short time later. BEN told his
parents, 'This is g.mmc GOLD, a friend of STAN's.!

WEEN's parents were pleased over the news of STAN and
asked me how STAN wa# and what he was doing, I said that STAN was
fine and turmed the conversation to another subject. I did not lmow
STAN and FRED had told me nothing sbout him.

#T had read the letter before I had given it to SMILG.
Tt was a simple letter of introduction with the request that BEN
do what he could for the bearer. The letter was signed merely

i

1] zlso temember I was somewhat ashamed of the appearance
of the white box which contained the wallet. I etopped in the men's
washroom in the railroad station at Dsyton and tried to clean it up
a bit with an eraser. I also rearranged the tissue in wiich the
wallet was wrapped. I noticed nothing else in the box or the
wallet. 7T his I did before I went by taxd to the SMILG residence.

—— e
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"fhe wallet was a long, narrow, wafer thin, fold over
leather wallet., SMILG's father admired the wallet very much. .
I judged from his remarks that he had been in the leather goods
business or had a professional knowledge of leather.

nT gat and waited for BEN SMILG to take me someplace
as I had expected him to be awaiting my contact for espionage
purposes. It was obvious that we could not talk in the parlor with
the other people present. BEN made no move of any kind. 1 felt
I had to say something so I said I lived in the East.

"The guests of the SMILG family left and a neighbor came
in for a short time. I started talking about going back to
Cincinnati that night and finally BEN's father suggested that BEN
drive me to the bus station.

"BEN drove me alone to downtown Dayton and stopped ab &
park near the tus station. I here said to BEN 'now that we are
here alone we can talk more freely.' BEN made no response. 1 said
1STAN said you and I would be good friends.! BEN mumbled something
in reply. I gave him my Cincinnati address and the phone numbexr of -
my landlady, Mrs. ALIS BROOKS. BEN held the paper with this
information on it as though he did not want it. BIN said ‘Are
you working there.' I said, 'No, I am going to school. I will be
there two years and will be available to you at all times.' BEN
froze up completely and I got upset. I told SMILG 1 would get in
touch with him again. SMILG made no reply and he seemed glad 1
wag leaving. I left the car, walked to the bus station, and caught
a bus for Cincinnati. In Cincimnati, T had a late supper about
9¢30 P.M. at Shevlin's in Cincinmnati.,

nThe following Sunday, I kept a prearranged meeting with -
FRED in Middletown, Ohio, at the railroad station. FRED and I
walked around town in the vicinily of the railroad station. I had
lunch with FRED in the same general ares. In reply to FRED, I told
him that I had been to ses SMILG, but I didn't think we had the right
man for I didn't think SMILG lmew what I had come for. I told FRED
I thought something was seriously Wrong.

"FRED told me I was wrong and that SMILG was showing
commendable caution. He said everything was fully arranged and 1
need merely to get into the good graces of SMILG and obtain his
confidence. SMILG would then give me information as he had STAN.
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nT said I was not going back to SMILG. FRED threatened
me by saying he would send a letter exposing me to the ‘good - .

e hore ot Xavier Univereity' if I did not comply with bis 3
instructions.
WT took the tus from Middletown, Ohio, and returned to 4
Cincinnati.
"y next contact with SMILG was before the Christmas *;%3

holiday of 1938 at SMILG's home in Dayton. I learned from BEN of
his planned trip to Philadelphia, New York City and Boston. 1
to1ld BEN I lived in Philadelphia and would be there myself over the
holidays. I carefully printed out my home address and phone mamber
‘ 4n Philadelphia and gave it to SMILG. I asked him to be sure to
v look me up on his trip East. SMILG appeared more cordinl
to me and 1 felt FRED had been right after all. SMILG again drove
me downtown to an area near the bus station.

%] met with FRED in New York City during the Christmas
season of 1938, FRED told me it was 1ikely that SMILG would now
hand over information at our next meeting or at least prepare a seb
up for the transfer of informations

Win Janmary of 1939, I made a telephone call to SMILG's
home from a phone booth in Dayton, Ohlo. I believe DAVID SMILG ;;
answered and aiter talking with someone in the background, told me that "
BEN would not return home antil late that night.

wI went to Dayton & couple of days later and saw BEN in
\ presence of his famly at their home. 1 asked BEN why he hadni
gotten in touch with me while he was in Pbiladelphia. BEN said he
had had an automobile accident while enroute near Lancaster,
Pennsylvanias BEN said he had had a parrow escape with his life and
. his companion, a male, needed hospitalization from the accident. He
ghowed me a picture of the damaged car and gaid he had not gone
\ through Fhiladelphia because of ‘the accident. 1 tried to wait the

family out so I could yalk to BEN alone. He gave me no opportunity
for this and I left the house by myselfse 1 told BEN I would get in
touch with him again.

"I met with SMILG again in March of 1939. I arrived at
the SMILG home ynarmounced about supper time. SMILG invited me to

. 5L % " e Aem s ey e .
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,ajtend a lecture somewhere in Dayton. The lecturer was LODWIG
OHN, who was speaking on 7ionist problems. His lecture wasd

’ _fidﬁféssad in my memory as LEWISOHN, in the course of his speechy

made sharp and even insulting remarks relative to Christians.

and 1 commented about such remarks in view of the large number of.
Christians in the audience. A friend of SMILG's, name not recalled,
who was a ham radio operator, went with us to this lecture. /

npfrer this lecture pledges were solicited for the
7ionist movement. I signed a pledge for $5.00 giving my name and
Cincinnati address. 1 gave this pledge to a plump Jewess who was a
friend of BiN. I never received any bill and never paid the pledge.

%I met with FRED in April of 1939 near the Netherlands
Plaza Hotel in Cincinnati, Ohios I told FRED we should do scmething
to get this thing with SMILG started. FRED suggested 1 talk to SMILG
of the benafit to the Jews jn atding the Sovieb Union.

8] met with SMILG again at nhis home in Dayton shortly
after my meeting with FRED. 1 do not remember being specific with
SMILG at this time. T do not think I brought up the points suggeated
by FRED when I talked with SMILG. I can recall only that nothing
of value resulted from this contacht. .

at his home in Dayton. I propositioned SMIIG in rather a weak
faghion on this occasione 1 z1lso told BEN that the Soviet Union
was a great bulwark im the fight against Fascism and needed help in
thig fight. SMILG avaded the subject I was trying to bring ups

13t one of my meetings with FRED right around this time,
FRED said that I perhaps did not appear reliable to SMILG because
of my youth and apparent {mmaturity. FRED told me again to
establish a close personal relationship with SHTTG and impress him
with my mature viewpoints. I was told by FRED to enroll for summer
gchool so that I could stay in the area and cultivate SMILG.

n{ now remenber I did not go home after summer school

was finished in the first neek of August 1939 because T hadn't seen
SMTLG yete I went to Dayton, Ohio and on this meeting I gave SMILG a
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second letter from STAN, which FRED had given to ma. I believe the
contents of this letter were to the effect that BEN ghould give to
me the same type of information he gave to STAN in the past. '
told me to get the letier pack from SMILG. SMILO took the letter
from me while we were in the house and walked upstalrs. )

8T heard the toilet run and BEN came back down. BEN
sald 'You don't know what you are getting into, be careful.! BEN
was tense and agitated and 1 became frighteneds I left alcne
without the letter. I felt I needed a few drinks which I had at
& bar across the street from the Biltmore Hotel in Dayton. I
felt too upset to go back to Cincinnati that night. 1 stayed over—
night in Dayton in what I now recall was the Hotel Gibbons, returming
to Cincinnati the following mornings

"] think I saw SMILG again in October and agsin in
December of 1939 I can't recall what transpired. 1 remember 1
was 11l at ease with BEN and had a natural reticence sbout seeing him

in this period.

c 7T know I must have seen FRED again sometime during this

period but can not recall when, where, in Cincinnati, or how many
times.
= ¥ next saw SMILG in Januvary of 1940. I fix this date
pongs by remembering 1 boasted of the glorious Soviet Union. SMILG
%_ scoffed at this for the Red Army was then bogged down in the Finrah
i Ware I did not proposition SMILG at this time.
_i "From Jannary until March of 1540, I did not see FRED«
P In March I met with FRED and he told me to proposition SMIIG very
e plainly at my next meeting. - FRED told me to ask SMILG directly
e , for jnfermation. FRED also told me to prepare & letler using the
A phrase that I was successful or unsuccessful in selling my car to

- indicate success or 1ack of it in dealing with SMIIG. This letter
e I was to mail to an address in Brooklyn, New York.

1 met with SMILG st his home in March, 1940, at Dayton,
shortly after my meeting with FRED in Cincinnati. I complied with
the instructions given me by FHRED and asked SMILG specifically
for information. I belleve T asked SMILG for any technical data
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about production or performance of any aircraft engine as produced
by the military. I also told him that the information did not have
t+o be drawings or blueprints. SMTLG said 'You don't know what you
are fooling with, you better get out as soon as possible.” SMILG
was agitated and somewhat tense at this meeting but did not agree
to furnish me information.

#T left SMILG in Dayton (this was on a weekday and in
the evening) and returned to Cincinnatd. 1 composed the letter I
nad been asked to write, showing my lack of success with SMILG.

7 #In late April of 1940 I got a call long distance from
JRED telling me to come 1o New York City. I was en detatls of
how to meet my next Sovieb esplonage superior, CKe

9T met this new Soviet espionage superior in the lobby
of the Hotel New Yorker as instructed. This new contact asked amib
SMILG. I t0ld him that SMILG had rejected me. JACK then said some=
thing to the effect that SMILG would come around and I should visit
SMILG againe I stayed at the Hotel New Yorker that night and left
for Cincinnati the following afternoon.

nI phoned SMILG at Dayton from Cincinnati as soon as my
—— examinations in June of 1910 were over. He seemed moye cordial than
T, in the past. This surprised nme and because of this I well remember
5 the c.all.

I told SMILG I was leaving Cincinnati to ge hack East to work. I
told him I could set up a systen whereby T could meet him anywhere
ne wanted. I used the towns of Cleveland and Indianapolis a8
examples. I gaid the transfer of information from him to me would
only take a minute and that within a matter of a few minutes later
someone else would pick up the information from me. 1 further told
i SMILG that if he preferred, I could have someone else contact him to
& _l get this information. I also made the proposition of payment of ‘
B money to BEN as well as the possibility of sending his brother DA
h to Massachusetts Institute of Technologys
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WEMTLG told me I did not know the extent of military N
jntelligence t0 counteract efforts to obtain information. SMILG said,
1For all you know, you may have been watched from the very beginning
of the time you firgt cane to Wy nouse.! I told him there was no
jndication of suche

nSMITG then told me he kmew of a case where an engineer -
in his office was taken away by two intelldigence officers and had’
never heen seen again. 1 was told by SMILG I didntt realize what
I was letting myself in for and that I had best get out of it.

1 told SMILG I was nearly 30 years old, that 1 had been out in
industry, had met people, did understand what 1 was doing and thought
it was a good thing.

ngMILG was outwardly upset, but solicitous in the nature
and manner of his remarks to e .

nT veturned that night to Cincinnati and 1eft shortvly :
yhereafter for my home in Philadelpbia, Pa. :

"In July of 19L0, F'was taken over by & new Soviet
espicnage superioTs named. 2. SMILG was ment. ioned casually vy SAM
in the summer of 1940, was told to go to Cincinnati and renew
acquaintances with SMTLIG. In October of 1940, 1 was supposed to go to
meet with SMILG but actually I never went. I prepared a false

report on this trip and gave it to SAM.

nghortly before Christmas of 1940, or right after New
Years day of 19h1, I went to Cincinnati. T arrived there on 2
Saturday and on the following Sunday, I went to Dayton to see SMELG.

I told SMILG of going to Wigeonsin on siness for my firm. 1 told
him I was to see Docti?}eﬁz and JBTRONG at the Dniversity of
Wisconsin on microbiokfgical assayse.

% did not come right out with a propesition to SMILG but
said something about STAN being anxious to see nim and hoping to see
him soon. I got no response from SMILG. I then told SMILG that STAN
was most anxious that he furnish me jnformation from Wright Field

in accordance with the talks that SMTLG and I had had in the Spring
of 1910,
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nSMILG told me 1 was totally mis-informed a8 to the
relationship between STAN and himself. .

"Pricr to SMILG's telling me that I was mis~informed
about his relationship with STAN, I also told SMILG that he had
given information to STAN in the past. T +0ld SMILG he was to give
me information in accordance with the manner in which he had
furnished information to STAN. I also asked SMILG if 'STAN hadn't
given him money for this information. SMILG told me he had never
given STAN any jnformation and he had never received any money from
STAN. OMILG said the relationship between he and STAN was that they
had been friende at M I T and he had tutored STAN there.

n] left SMILG in Dayton with the statement that I would
be back on business and would see him again. 1 returned to
Cincinnati by bus and met with SAM near the Hotel (ibson on the
north side of Fountain Square. During o meeting with ShM 1 gave
him an account of what had transpired at my meeting with SMILG.

I left SAM in Gincinnati and returned to Philadelphia by plane.

ng few days after my return to Pniladelphiz, I took ;
a written report on my last contact with SMILG to SAM in New York ;
City. ’~

M saw SAM in New York City a few days ister as planned.

At this time SAM gaid 'That “once and for all, we are going to pin
SMT1G down and make him come across With jnformation. We are going
to show him right to his face where he is lying."t SAM gaid this
would be done by meansé of copies of actugl reports that, BEN had
furnished plus recelpts for money which EEN had taken.! SAM also

. gaid the originals were not presently in New York City but photo~
copies were being made and had been sent fore

ngaM and T arranged 1o meet and did meet on 2 Saturday
jn early February, 1941, in New York City. SAM, at this meeting,
gave me a brown envelope, which he said contained copdes of several
reports BEN had written, plus copies of several receipts for moneye

ugAM told me I had to 1esve immediately for Cincinnatl,
Ohio, over Iy protestations that I bad promised to be home that’
eveninge OSAM even took me into the lobby of ths Hotel Edison and
made reservations for a plane 1eaving that evening for Cincinnati
on American Alrlinese
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nT took the plane ailone, and arrived at Cincinnati, Ohio
late that evenings I registered at the Hotel Gibson and before
going to bed met by chance a classmate of mine at Xavier University,
one DICK SCHMITT, in the lobby of the Hotel. We had several drinks
in the hotel bary and I told DICK I was on my way to Madison,
Wisconsin on business for my firm.

"The following morning, 1 went by bus to Dayton, Qhio,
and arrived at Dayton, Ohioc, about 10100 AM. I went jmmediately to
SMILG's home on Oxford St. BEN was still upstairs when I came in
and when he came down, 1 was offerred breakfast with BEN. BEN's .
mother cooked his breakfast, and T accepted 2 cup of coffee, and
possibly a roll, while BEN ate his breakfast.

"REN and I then went into the living room alones. His
mother remained in the kitchen. His ¢ather had been there parlier "
and had left. I cannot DAVID SMILG's whereabouts.

nT told SMILG he would recall our last conversation
concerning the nature of the relationship between him and STAN,
and to bear out what T had said that ‘'SIAN wanted me to show you ‘
these,? I pulled the photo copies of the reports out of my inside -;
coat pocket and showed them to BEN. I believe I purposely Xept them .
in my hand, as SEM had instructed me to make sure BEN didntt destroy
thege papers.

%] then said, 'There avre also these! and took the copies
of the receipts from Wy jngide coat pocket and showed them to EEN
in the same mWANNEY.

) "BEN barely glanced at the reports and drew a deep gasP
at the sight of the receipté. His hand shook as he made a gesture
as if to take the receipts and, then withdrew nis hand. He becam
obviously angry and in great agitation, burst out as follows.

You don't know what you've done, you should hever hava
done this.! 'Do you know what I cught to do, I ought to call
military intelligence right away.' With this, SMILG made a gesture,
ag if to step over to the phone, which I think, but am not sure,
was in the dining room on 2 low tablee. -
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nSMILG here sald, 1In fact, I was going to do this the i
very first night you came around here, but I hesitated becauss you
were Jewish and I was Jewish, and I thought it would cause an
awful reflection on the Jewisgh people.?

®T said nothing, and SMILG somewhat regained his composures
He then said 'The receipts are for tutoring, and the reports are
achool work in aeronautical engineering in which T tubored STAN.
They represent things which have been long established in the field
and there is not the slightest thing secret about them.!

%1 pecall that the receipts were handwritten and of actual
size in photo reproduction. They were about iwo inches by three
inches. There were at least four such receipts, and were for months
in the years 1933, 193h, and 1936, as nearly as I can remenbers

i
k
¥
M
-
3
i
;
;

"The text ran tims, on all the receiptsi

tReceived payment for Novenber, 1933t (for example).
A1l were signed at the bottom 1BEN'. A1l were handwritten, and were ;
for a given month. The amounts were in the range of from $200.00 ;
to $400.,00, which so impressed me as being gigable amounts of
money, that I now a very clear recollection of same.

"The reports had been reduced in size in photo reproduction
to where they would fit comfortably in a nman's pockets They were nov
all on the same kind of paper. There were three reports, as nearly
as I can recall. Two of them were of about two pages each, and from
a previous study of their context, it had been obvious that they
had been taken from a report of much greater lengtha

"These two were typewritten, with a couple of hand-
written corrections. The third was handwritten, and represented a
complete report of about five or six pagesS.

"The text of two of them dealt with performance of
airerafte The third dealt with the elements of design of a special
type wing, aimed at cutting down wind resistance. There was one-
graph and a mmber of small sketches showing stresses and strains,
all hand drawn, and included in the special type wing report.
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"Although I have never studied aeronautical engineering,
I gained the jmpression from reviewing these peports in my hotel room
at Cincinnati, Ohio, the night before that they related to military,
rather than commercial aireraft. I have a very vague recollection
that the third report, the only dated repert, was dated around 1936
or 1937.

mrhe full report wae not written in the accepted formalized
fashion of engineering yeports, but was so phrased to hightight the
certain salient dsta, 60 that if it were read by & layman, its value
would easily be recognized, and if 1t were read by 2 tecimical
man, the important points would be brought inte immediate and sharp
focus.

1T recognized the style of this report as being very
comparable to the style that 1 myself had employed in writing oy
own reports on the results of research and processes of the
Pennsylvania Sugar Company, for the use of my Soviet superiors.

nSMIIC was now more composed and 1 said 'I Just wanted
to show the material to you so that you could think it over., There
is a big difference between what STAN said and what you told me.!

ngMILG replied that this was STAN's error and that I
had been given bad jpformation. I gaid that I would be on Iy way
now, but would see him again. I went to shrpe hands with BEN,
who looked stunned at this, and let me stand there holding his
motionless hand.

o] went to downtown Dayton, Ohio, by bus and went to whab
{ think was the Miami Hotel, where, in the men's washroom, I followed
SAM's explicit instrnctions and destroyed the photo copies. This
,  was done by using aleohol from a }, oze bottle, in oy possession for
this purpose, and dousing the material and lighting same with &
matche '

"I almost burned mysell, ‘so I finished the job by tearing
the unburned yemains into small bits and flushed them down the

toilet. I had become alarmed at the volume of smoke from the burmdings

SAM had strongly cautioned me to be ready to destroy the material
at a moment's notice at any time during my tripe S&X had insisted
I have a bottle of inflammable solvent with me to be ready to carry
out the immediate destruction of these paperss

-17=-




(. 20 R :

cIN. 65-172h
CAB:CMC

nSAM had asked me in New York City the day before if I
santed 'two good boys! to go with me when I saw SMILG., I said I~ :
could handle SMILG by myself. SAM said I could either have these men
right with me or in the immediate neighborhood. He accepted oy
decision that I didn't need these men with me.

%I had left SMILG's house aboub 10245 AM and took the bus
to Cincinnati, Ohio, and flew back to New York City on the first
plane. I met SAM at the Child!s Restaurant, near Grand Central Statim ,
about 11100 PM that Sunday evening in early February, 15h1.

9T told SAM what had happened, and he said 'good, let
him rest with it for a little while.! SAM said that SMILG'S
explanation that the receipts were for money STAN had paid SMILG
for tutoring was 'the biggest joke of all, STAN's that good &
mathematician, he could have tutored SMILG.!

NSTAN said "We can show him plenty more reports where
those came from, and believe me, they are not school worke He'll
come across and how he'll come across; héts not going to get away
that G&By.'

"I met SAM again by prearrangement in March, 1941 on
upper Broadway in New York City. We twisted and turned after meeting,
met again briefly, twisted and turned again, and got together in a
small, out of the way restaurant in the same general area. There
SAK told me that things were 'very hot! and he wanted to know if 1
had noticed being watched at all. Then he said we would have to
break off relationship for a whils. 7

¥In early July, 19l1, efter the attack on the Soviet
Union, I again met SAM (as the result of a phone call) somewhere
apound Columbus Circle at New York City, and we talked about
redoubling our efforts because of the attack on the Soviet Union by
Germany. 1 asked SAM about SMILG. SAM said we would leave him
alone for the time being, altho eventually we would get him to work
with use He said that a bad mistake had been made in handling
SMILG, and that it was neither of our mistake, but was something
that had occurred prior to our activitiess .
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%I have never seen SMILG again, and his namne wWas never 1
brought up again by any of my associates in Soviet espionages

#T have previously seen and have identified a photo a8 Y
+he BEN SMILG I have spoken of hereinbefore. 5

W have reviewed the foregoing statement, consisting of !
this and thirty other pages, and wish to make the following additionsi :

on page 7, at the time of my first mesting with SMILG, the greeting
that I was to use was a specifically worded one given me by FRED;
it was intended so that SMTIG would immediately recognize e as
STAN's successor in Soviet espionages

#Also on page 7 1 made no request to SMILG that he return
the introductory letter; 1 had received no ingtructions on this point
from FRED.

"On page 15, when I talk of staying overnight at the Hotel
Givtoons, at Dayton, Ohio, I further recall another thing that 1 -
associate with this event. '.‘

The next morning I bought 2 current issue of fTime'
magazine in the bus station and read it while going back on the tus
to Cincinnati that morning. In this magazine there was a review of
2 new book written by DOROTHY DIX. 1 particularly remember this
becasuse the reviewer used the phrase vashard-boiled as the madam
of a sporting house' in discussing Miss DIX's advice to young girlss

#pt this same visit, at SMILG's home I arrived about
6130 P.M. I had to wait the better part of the evening before every=
one cleared out and 1 could get down to business and show the letter
from STAN to BEN, after showing him the letter, T left no more than
{1 fteen minutes later. It was then almost midnight on a weekday
evenings _

uThe information I have furnished in this statement is true
and T am willing to testify to the same.

/s/BARRY GOLD
May 15s 1952
WITNESSED BY:

ROBERT G. JENSEN, Special Agent, FBI, Philadelphia, Pas 5/15/52
CARL A. BETSCH, Special Agent, ¥BI, Cincinnati, Ohio, 5/15/52.%
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Attention is drawn to GOLD's account of his visit to SMILG
in Jamuary, 1940, which date GOLD fixes by recalling that when GOLD
boasted of the glorious Soviet Union, that SMILG scoffed at this, for
the Red Army was then bogged down in the Finnish War.

GOLD!'s recollection of this historical fact was later
checked by reference to "The Woxdd Admanac, 1911," page 55, under a
chronology of World War II, from December §, 1939 to December 1, 15U0s
which for Jamary 9, 1940, stated in part, as followss:

"In Finland, the Russians (Lith Division) retreated east

of the Suomussalml, after losses. Intense cold (=31 degrees) has stopped

land attacks on all fronts.t
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I STIGNED STATEMENT OF WADE H, ALLEY

\'7 nI, WADE H. ALIEY, of 101 Monterey Avenue, Oakwood, Dayton, Ohio, make
o Mthe following statemernt to CARL A. BETSCH, Special Agent, Federal Buream of
Investigation. :

T was employed by the FBI from February 18, 1935 until my resignation
as a Special Agent on March 2, 1951, to enter private employment at Dayton,
Ohio, During my assignment at Dayton, Ohio as a Special Agent of the FBI,
T had occasion to interview BENJAMIN TLG concerning his association with
STANTSLAUSYSHUMOVSKY and HARRY GOLD. T can testify as follows, if called
upon to do'sdy from my personal recollection of the following matters.

"Special Agent HARLAND D, SHAW of the FBI and 1 interviewed SMILG at
Q the Dayton, Ohio FBI Offijce in Jure, 1950. I was in charge of the case for
oN\| the Cincinnati Office of the FBI and I asked nearly all of the questions
directed to SMILG during this interview.

NSUTIG was questioned concermng hs acquaintanceship with HARRY GOLD,
and he stated immediatcly that he now believed that the HARRY GGLD, mentioned
in then recent newspaper accounts ‘as having been arrested by the FBI as an
admitted Soviet espionage ageni, was the same man who had visited him at
Dayton, Ohio some years agos

I showed SMILG same recent photographs of the HARRY GOLD under arrest
and he identified these as photographs of the man of whom he was speaking.
IIG 8aid that the dates and mmber of visite by GOLD 0 him were now hazy in
nis mind, and that his best recollection of same was as followss

WThe first time GOID visited SMILG was in the fall of 1938, when SMILG
was living at 307 Oxford Averme in Dayton, Chio with his parents and brother,
DAVID SMILG, When GOLD first came to their houss, GOLD told him that he was
a student at Xavier University in Cincimnati, Obio, was lonely, didn't know
anyone, and was anxious to make SMIIG!S acquaintance,

NSMTLG asked GOID why GOLD was calling on him, and GOID said be was a
%erd of SHUMOVSKY, GOLD referred to SHUMOVSKY merely as STAN, or as :
STAN. OVSKY. GOLD told SMILG he was from Philadelphia, Pennsylvania, and
they talked aboub school and SHUMOVSKY during this first visit. He was certain
GOLD Qid not bring Hm any gift, and stated it was possible GOLD had brought 2
box of chocclates for his, SMILG!'S mother.
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"He could not remember driving GOLD to the Dgyton, Ohio, railroad or bus
depot on this visit, but did do so on one or probably two later visits., He did
not like GOLD at the outset as an individual, since he hal a tgreasy! appearance
and did not look like the type of person he wanted to be associated or acquaint-
ed witk. -

#GOLDS next visit at SMILG'S house was sbout two or three months later.
The conversation between them was again purely social , dealing with school and
SHUMOVSKY again. He had no question but that GOLD knew SHUMOVSKY, personally, a
GOLD seemed well informed about SHUMOVSKT,.

WSMILG believed that in was on this second visit that GOLD asked SMILG
what he did, and although he could not romember GOLD actually asking this 3
question, he stated that 3¢ GOLD did ask such a question, he would have told
GOLD that he was an aeronautical engineer at Viright Field, now known as
Wright-Patterson Air Force Base, Dayton, Ohio.

NSMILG was not certain, but thought he might have driven GOLD to the
railroad depot at Dayton, Chio on this visite

WGOLD!S next visit to SMILG at SMITG'S home at Dayton, Ohio, was
about twoe or three mouths later, possibly in the late spring of 1939, He
believed that in was on this visit, and while en route to the Dayton, COhio
railroad depot in SMILG'S auto, that GOLD told SMILG he was interested in
receiving information concerning ajreraft from SMILG., He more or less asked
SMTLG to cooperate with him and furnish such information. GOLD asked him
for no specific information, and he therefore assumed that GOLD was interest-~
ed in merely general aircraft information.

NSMILG said he told GOLD then that GOLD had no business receiving such
information, GOLD then tried to persuade SMILG that SMIIG should give such
information because the Russians weré fightirg our war, and due to the short-
sightedness of our political leaders at the time, we were not in the war, with
the result that it was everyone's duty to help Russia.

nSMITG said he then considered GOLD as merely ‘an oven-zealous enthusiasti:
pink student? and told GOLD he would not cooperate. He said he vried to
ta1k GOLD out of his objective, by telling GOLD that if he, GOLD, were -
texposed! that this would be a bad reflection on the Jewish people in the
United Statess

"I pointed out to SMILG that at the time he said GOLD was visiting him,
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h }
and making this approach for information, that Russia was nobt actually
fighting a war. SILG said GOLD was talking aboub Russia's opposition to
Naziism and Hitler, and that it did not look like the United States was going
to fight Hitler's aggressiom.

NGMITG said he could not recall whether or not GOID had mentioned
SHUMOVSKY's name any more in asking for jnformation, and that he could not
remember whether he asked GOLD whether SHUMOVSKY wanted the informaticn, or
whether he asked him if SHUMOVSKY had sent GOLD to him to ask for informatione

USYTLG said he did not believe either of them mentioned this point as to
who wanted this information, and that the reason, he, MILG didn't bring the
matter up was because he al that time considered GOID to be just a Ypink!
student out operating on his own. He gave no thought at that time that GOLD
might be a Soviet espionage agent, especially since GOLD was only a student in
colleges

nGOLD'S next visit to SMIIG at SMILG'S home at Dayton, Ohio, was about ¢
three months later, GOLD was still a otudent at Xavier University, SMILG :
again drove GOLD to the railroad station and again asked SMILG to cooperate :
with him and give him information, which SMILG refused to do. MILG did not
tell us anything about GOLD showing him a photostatic copy of any receipt, '
or any thing else, until T asked him if GOLD had showed him a photostatic
piece of papere SMTIG then said he thought he did remember something like that,
and when he didntt say anything further, I asked him if it was a piece of
paper with his handwriting on it.

A USMILG then said GOID had shown lim a photostatic copy of & receipt that
e he had made out to STANISLAUS SHUMOVSKY, and that he had signed as VEEN SMILG.!
I asked SMILG what he had thought when GOLD had shown him this copy of a
receipt. SUILG said that he not only had been Vstartled!, but thetrifieds? I
| . asked him why he felt this way, and he said that when GOLD showed him this
| copy of a receipt, he then fully realized that GOLD was not merely 'a student
£l | with pink {deag! but 'apparently had definite comeciions with the Russians,
2 . and was working as a Russian spy, or he wouldn!t have come into possession
' of this receipte®

NI asked SMILG why he had been of that opinion at that time, and he said

Q that when he had attended Massachusetts Institute of Technology at Cambridge,

M Massachusetts in the early 1930%s with STANISLAUS SHUMOVSKY that he had ‘
tutored SHUMOVSKY. _ , .
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WWhen he had started tutoring SHUMOVSKY, SHUMOVSKY told kim that he,
SMILG, would have to glve SHUMOVSKY receipts for the money he got from
SHUMOVSKY for the tutoring, so that SHUMOVSKY could get his money back from
the Russian government, or Amtorg, while attending MIT, He thought that
GOLD must have some commection with the Russians and be working as a Spy, in
order to get this copy, since he thought he remembered SHUMOVSKY saying that
the receipts went to Amborg, either in this country or in Rusd as

4T ssked SMILG what he had said to GOLD when GOLD showed him this
copy of a receipt, and he said that although he bad looked at tha receipt
only momentarily, he bhad told COLD immediately that it was Jjust a copy of a
receipt he had given SHUMOVSKY for tutoring SHUMOVSKY at MIT. I asked him
whether or not be had not told GOLD that ‘this could cause a terrible messt -
or something like that, He said that he could not recall saying this exactly,
but that he may have said something Iike that. 1 asked him why he thought
he could have made such a statement, He said that he then couldn®t understand
how GOLD had gotten the receipt, and Tmust be comnected with the Bussians, and
working as a spy, or else he wouldn't have been able to geb the copy of the
receipt,!

USMITG said he couldn't remember anything else about this conversation,
except that he told GOLD that he wouldn't give hir any information. He left
GOLD at the railroad station, and never saw him againe

T asked GOID why he hadn't reported this to his superiors at
Wright Field at that time and he told us the following had been his reasons:

"First, he had refused to cooperate with GOLD and had given GOLD
no information.

7
Q\ [{ "Second, he had been new in his position at Wright Field, and he
i

dn't want to endanger his job,.with which he was campletely satisfiede

’ "Third, he hoped that GOLD, upon completing his schooling, would
go out into the world and get a job and 'drop out of the work he was then
doing!, and the whole matter would be forgotten.

4] asked SMILG what he had meant by Ythe work he was then doing!
and SMILG said VThis spy work, or trying to get information, f

®SMITS said he had told no one, including merbers of his immediate
family, of the irue purpose of GOLD'S visits to him, and that he had forgotten
the whole thing until he was on active duty as a Lt, Colonel in the Unibed
Syates Air Corps Reserve, on active duty at Rome, New York, in May of 1950
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"He then read in the newspapers of HARRY GOID'S arrest, and had seen GOLD'S
photo in the newspapers, He was not then definitely sure that this was the

same HARRY GOLD that had visited him in Dayton, Ohio, and on the following week-
end, he flew to Boston, Massachusetts, where his father and brother were then
living, and during his visit with his father and brother, he asked them if

they thought that the picture was the same HARRY GOLD.

~ "Both felt that it was, and they discussed the matter briefly, as being
a coincidence, He returned to Rome, New York after this week-end visit,

and there thought about notifying his superior, Colonel JACK A. GIBBS, Chief
of the Airoraft Laboratory at Wright Field. His firgt impulse was to telephone
Col. GCIBBS ard tell him about these things. He then decided that the matter
was oo lengthy and involved to discuss over the telephone, and that he would
wait until he got back to Viright Field from his two weeks active duty at Rome,
New York, to talk to GIBBS.

"After he got back to Wright Field, his desire o report the matter to
GIBBS grew more faint, and then he decided not to report the matter at all,
His reason was that he felt he was in a very precarious position ab VWiright
Field, especially in view of his present position, and also that it would be
most difficult to explain, although he imwardly felt that it was his duty
then to report it.

e said that he was definitely going to report this after talidng to
¥r, SHAW and me. .

*] asked SMILG sbout his personal history and about his contacts with
SHUMOVSKY during the time and after they had left MIT. SMILG said that he first
met SHUMOVSKY in 1931 at MIT, and that they had sat next to sach other in class.
He knew SHUMOVSKY was a Russian student, and he once observed SHUMOVSKY handing
in an examination paper written in Russian, Ho asked SHUMOVSKY how he expected
the professor to grade such a paper, and asked SHUMOVSKY if he needed any
tutoring, SHUMOVSKY said he did need and want some tutoring, since he didn't
want to flunk out of school and go home to Russia in disgrace.

WSMILG was then tutoring about six other students, and he worked out
financial terms with SHUMOVSKY whereby SHUMOVSKY more or less had an option on
SMILG far tutoring just before examination time. He charged SHUMOVSKY between
$2,00 and $5.00 per hour for the tutoring and SHUMOVSKY usually paid him in
lump sums for a period of time, SHUMOVSKY told him not to tell the other two
Rugsian studerts hom mich SMIIG was tutoring him. He tutored SHUMOVSEY till
they both graduated in 1933, and got about $2,000 for the whole periods TIC
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Joft MIT in 1935 and went to work forthe E, G. BUDD Manufacturing Company
at Pmiladelphia, Pennsylvania, where he worked as an engineer or stress
ana;éyst on mast designs for destroyers, and remained in this job until May,
1536. :

“He hadn't seen SHUMOVSKY since they had left MIT, and while he was in
Philadelphia, SHUMOVSKY visited him on two occasions. These visits were purely
social, and even though he was not working on any thing of a classified
nature at E. G. BUDDCompany, neither he mor SHUMOVSKY said anything aboub
SMILG!S work, or were anmy overtures made to him by SHUMOVSKY for information.
He believed SBUMOVSKY stated he then was still travelling in connection with
his work for Amtorg, which SHUMOVSKY had done while still at MIT, with the
result that SHUMOVSKY had been absent from class a good deals

"He did not Mmow how SHUMOVSKY had gotteibds Fhiladelphia, Permsylvania
address, and assumed it had been obtain ~from the MIT alumnd records.
left the B. G. Budd Company in May, 1936, since he was not getting to work
in the field for which he bad becn trained in college and wanted to work as an
aireraft engineer, and had therefore gotten a job with the Glen L. Martin
Aircraft Company in Baltimore, Maryland, While working here, he took a Civil
Service examination, and thus got his appointment to Wright Field, where he
entered on duty in August, 1936, He heard nothing more of or from SHUMOVSKY
until late in 1942, when he, SMILG, was on active duty as & Captain in the
United States Army Air Corps, still acgigned to the Aircraft Laboratory at
Wright Field. He was then visited, either at his office, or at his home at
Dayton, Ohio, by SHUMOWSKY, who was dressed in civilian clothes, but who
1old him he was then a Colonel in the Red Amy but had not yet received his
complete uniform, SHUMOVSKY told him he was assigned at Dayton, Ohio, with
the Soviet Purchasing Commission, and that his duties required him to travel
to varicus war plants in the United States.

NSMTLG and SHUMOVSKY visited together about six times thereafter at
Dayton, Chio, until SHUMOVSKY left Wright Field in early 1943 without telling
SMILG he was leavinge These were social visits, and during those which
occurred prior o SMILG'S marriage at Dayton, Ohio, in Jamary, 1943, they
usually had dinner together, SHUMOVSKY attended SMILG'S wedding at SMILG'S
invitation, as they were good friends. SHUMOVSKY never asked SMIIG about his
job at Wright Field, or for any information asbout aircraft, and SMIIG judged
from SHUMOVSKY's conversation that SHUMOVSKY knew more about Amcrican aire
craft than SMILG did,

N .

nSMITG said that on one occasion when he had been with SHUMOVSKY cduring
this period, he had mentioned GOLD'S previous visits. However, he by this timeb
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“wasn't sble to recall GOLD!'S name, and said to SHUMOVSKY *Some character
came around and wanted me to get in some undercover Spy systexr, which I
refused to do.,! MILG said he had asked SHUMOVSKY whether he kmew anything
about it, and that SHUMOVSKY had said something to the effect that Ysame-
body was getting overanxious' and then laughed off the matter.

USHTIG said he d¢id not believe he had mentionsd to SHUMOVSKY that COLD
had shown him a copy of a receipt that SMILG had given SHUMOVSKY and that
SHIMOVSKY had not stated whether SMILG had dome right or wrong in refusing
to cooperate with GOLD.

WAfter our interview with SMILG was over, I arranged with SMILG to go
to his office at Wright Field on the following day and get & photograph of
SHMMOVSKY, which SMILG told me he had abt home, taken at the time of
SHUMOVSKY'S presence at SMILG'S wedding. I went alone to SMIIG'S office on
the following day, and was in his office only long enough for him to glve me
the photograph and identify SHUMOVSKY for me from the photo. I did not ask
Mm any more questions about SHUMOVSKY or GOLD at his office.

WALVIN E. OSTHOLTHOFF, who was then Special Agent in Charge of the
FBI Office at Cincirmati, Ohio, and who has since resigned from the FBI,
was present with me at the Dayton, Ohio FBI Office in August, 1950 for
a reinterview of SMILG. Mr, OSTHOLTHOFF = @ was then my superior, and we
both asked SMIIG questions during this interview.

e did not go back over SMILG'S account o GOLD's visits with
SMILG as set forth above during this second interview, as our questions were
mainly concerned with SMILG'S knowledge of SHUMOVSKY and exactly what SMILG
had been doing on his job at Wright Field daring the above period of time.

WSMILG did tell us, howevey, that since the first interview, that he
had remembered one mors visit HARRY GOLD had made to SMIIG at SMIIG'S home
ab Dayton, Chio, He said this had been in the summer of 1939, and that
GOLD had come without invitation or notice, stating hat he was then employed
by some chemical firm in the East, and had stopped off at Dayton, Chio,
while on a business trip to either Chicago or Minneapolis, SMILG said that
the vigit was purely social, and that GOLD had made no request for any
information or any mention d&f his previous requestse

#I asked SMILG what kind of work he had been doing when GOLD had been
visiting him at Dayton, Ohio, and he sald he had then been assigned te
research on flutter in aircraft.

NSMILG appeared at the FBI Office voluntarily on each occasion, On

.

s, bt syt o

PR e SR Tmree

S




- O ; :

3

q - 3

N + Kd
. s

CIN.65-172) :

the first imterview, Mr, SHAW and myself wemt to SMILG'S office at Wright
Field, and told him we had an jmportant matter we wished to t21k with him Ny
about at our office, and he agreed to leave kis office and coms with us
to our office, We ate lunch together that day, and the interview was over '
in the late afternoon. I made notes of SMILG!S replies to my questions during
the interview and retained these notes until early August, 1950, when I
dictated my report from these notes on this interview, and from notes made

by Mr. OSTHOLTHOFF during the second interview, I then destroyed my notes

of the first interview, No questionswere asked of SMILC during the second
interview as to whether or when he knew or had reason to believe that GOLD
had been a Soviet esplonage agemt, Since that had already been covered in

the interview by myself and Mr, SEAW, I made no notes during the second
interview,

8T destroyed my notes after dictating the report at the Cincinnatd,
Dhio Office of the FBI, and my reccllection of SMILG'S quoted remarks is from
positive memory of his exact words.

uT fupther recall that as SMIIG was leaving the Dayton, Ohio FBI
Office, he paused at the door and said at the close of the first interview,
Wr, ALLEY, this will make a b out of me, but I want to thank you for the
way the FBI has handled ite!

%

NI have read this statement of this and ten other pages, and it is
my best recollection of the above matters,

L WADE H, ALLEY

Titnesseds
CARL A, BETSCH
Special Agent, FBI, Dayton, Ohio 6-5-52
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III MEMORANDUM OF SA HARLAND D. SHAW

SA SHAW, now assigned to the Dayton, Ohio, Resident
Agency of the Cincinnati, Ohio FBI Office, submitted a memorandum on May 29,
1952, wherein he relates that he took no investigative notes during the
interview had of SMILG at the Dayton, Ohio FBI Office by himself and former
SA WADE H. ALLEY, and that his recollection, as expressed hereinafter, is
based on his independent recollection of SMTLG'S resporses to questions, as
mainly asked by Mr. ALLEY, and also on his review of the recorded replies of
SMILG, as dictated by ALLEY into the investigation report of former SA WADE H.
ALLEY, dated at Cincinnati, Ohio, on August 9, 1950,

L

SA SHAW's memorandum thereupon gives the following
account of the interview:

uDuring this interview, SMILG stated that he had been comtacted by
HARRY GOLD at Dayton, Chio, on several oceasions some years ago, that while the
dates of these contacts and the muber of contacts were hagy in his mind, he
pecalled that the first of such contacts by GOLD was during the £a11 of 1938.
This contact was made by GOLD at his, SMILG's residence, wnich at that time
was at 307 Oxford Avermue, Dayton, Ohio, where he resided with his parents and
brother,

W yge pecalled that GOID -appeared at his residence in the later after-
noop or early evening and introduced himself under his true nams, stating
that he was a student at Xavier University, was lonely, knew no ong, and was
arcdous to make the acquaintance of SMILG.

My asked GOID why be had called on him, and GOLD replied that he
wag a friend of STAN SHUMOVSKY. SMIIG stated he could not recall whether
GOLD used the full name of SHUMOVSKY, or merely his first name, The conversa-
tion during this visit centered around school and SHUMOVSKY. GOLD told him he
was from Philadelphia and he could not recall the details of the conversation
with GOID, He was certain that GOLD did not bring him a gift on this visit,
but stated that he may have brought a box of chocolates to his mother, although
he did not remember this fact. ) )

" SMTLG could mot recall whether or not he drove GOLD to the bus stop -
or the railroad depot after this first visit, but stated that he did drive
GOLD to the railroad depot on one and probably two other occasions after having
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" SUTLG stated that from his first meeting with GOLD, he did not like
GOLD as an individual, and did not desire to have future visits with hime

" oI stated that the second visit by GOLD was, as near as he could
remember, about two or three months after the first visit, and, on this
occasion, GOLD again came to his residence. The conversation during this visit
was purely gocial, and there was no question in his mind, from conversation with
GOLD but that GOLD was personally acquainted with SHUMOVSKY.

¥Hs believed that on this second visit with GOLD, and probably on the
way to the railroad station, that GOLD inquired about his employment. He stated
he did not remember that he did tell GOLD of his employment, but probably would
have told rim that he was employed at Wright Field, and probably told him that
he was an Asronautical Engineer.

{The third visit by GOLD was, as near 2s he could remember, about two
or three months after the second visit. He believed that it was on this visit,
wiile SMILC was driving GOLD to the railroad depot, that GOLD told him that he
Was interested in securing information concerning aireraft from SMILG, and more
or less solicited SMILG'S cooperation in furnishing such information. Upon
further questioning, MILG stated GOLD did not ask for any definite information
concerning aircraft, and that he assumed that GOLD was merely interested in
general information in this regard, '

" eMIIO stabed that he told GOLD that he, GOLD, had no business receiv-
ing such information. GOLD still insisted and tried to convert SMILG to his
jdeas by stating in effect that the Russiang were fighting our war, armd due to
the shortsightedness of our political leaders, we were not in the war, as the
result, it was the duty of everyone to help Bussia in its efforts. SMILG stated
that in this connection, GOLD'S argument was anti-Hitler rather than pro-

Russian or Communist.

" Tt was pointed out to SMILG that at that time Russia was not involved
jn an active war, and he stated that GOLD apparently referred to Russia's fight
again Nazism and HITLER; that Russia was the only nation that was going to
fight Germany, and it did not appear that the United States was going to
fight Hitler's aggression.

" When asked vhat impressé.dllhe formed of GOLD after GOID made these
statements, MILG stated in effect that he merely considered him to be an over-
zealous, enttusiastic "pink" student. SMIIG stated he told GOLD that he would
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refuse to cooperate with him, and attempted to talk him out of this idea
by telling GOID that if he were exposed it would reflect adversely on the
Jewish people in the United States.

¥ Upon further questioning, SUILG stated he could not remember whéther
any further mention was made of SHUMOVSKY's name and he did not remember whethc
he asked GOLD if the information he was seeking was for himself o for
SHUMOVSKY, or whether SHUMOVSKY had sent GOLD to contact him. SMIIG stated
that at this btime he gave no consideration to the fact that GOLD might have
been acting as a Soviet agent, or even commected with the Soviets, especially
since he knew GOLD to be a student in collega.

! TG stated he was again contacted by GOLD about three months
after the last mentioned visit, and at the time of this visit recallsd that
GOLD was a student at Xavier University.

"On the occasion of this fourth visit by GOLD,and while on the way
to the railroad depot, after the visit at his home, SMIIE stated that GOLD
again tried to get SMIIG fo cooperate with him, and he again refused to
cooperate with him, '

"oMITG did not say anything about having been shown a receipt
by GOLD wuntil questioned in this connection. SMILG then stated that GOLD
—— DID SHOW him a photostatic copy of a receipt which was made out to STANISLAUS
- SHUMOVSKY and signed by BEN SMILG., When asked what his reaction was after
: having been shown this copy of the receipt, MILG stated that he was not only
startled at seeing the copy of the receipt, but that he was also petrified,

then fully realized that GOLD was not merely a studemt with Upink" ideas,
.{ but that he apparently had definite connections with the Russians and was
| working as a Russian spy, or he would not have come into possession of this
. receipt.

i) * When asked why he had reacted in this manner, SMILG stated that he

"SMTLG, in response to further questioning, explained that while
o v, attending the Massachusetts Institute of Technology, Cambridge, Massachusetis,
i N{| e tutored STANISLAUS SHUNOVSKY, and he had always furnished receipts 10
A Q| SHUMOVSKY, at his request, for SMIIG'S tutoring services. Such receipts were
3 usually made out on a small slip of paper rather than using a rogular receipt
! form, SHUMOVSKY had explained that the recelpts were necessary to account
foo for his expenses to the Russian Government, or Amtorg, while attending MIT,

"11G stated he could not recall the date of this receipt as he

looked at it only momentarily, but stated that he did tell GOLD that the
receipt was one that he had given to SHOMOVSKY for tutoring service at MIT,
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"When asked as to what further conversation took place between him
and GOID concerning this receipt, he stated he could not furnish any details
concerning such conversation, becauss he could not recall such details. He
did state that he may have said something to the effect that it could cause
a terrible ™mess." He stated that the basis for making such a statement at
that time was due to the fact that he could not understand how GOID could have
come into possession of the receipt unlesshe had gotten it from either
Amtorg or the Russian Goverrment.

“oMTIG stated that he 1s £t GOID at the railroad depot at Dayton,
Ohio, after this visit and has never seen him again.

““Wnen asked wihy he had not reported these visits by GOLD to his
superiors at Wright-Field, he gave the following reasons:

1, He failed to cooperate with GOLD and did not furnish him any |
information concerming his work or activity at Wright Fields

2 He was new in his position at Wright Field and did not want to
endanger his job.

3e He hoped that GOLD, upon completing his schooling, would go out
in the world and secure a job and drop out of the work which he
apparently was then doing, and the matter would be forgotten.

JMIIG stated that he told no one, including members of his immediate
family, of the true purposes of GOLD'S visits, and it was not until several
years later while on active duty as a Lieutenant Colonel in the Air Force
Reserve at Rome, New York, that he read in the newspapers about GOLD'S
arrest, and saw his photograph in the paperss He was not definitely sure
that this was the same person whe had contacted Mm at Dayton, Ohio, and on
a woeek-end while on active duty he flew to Boston, Massachusetts, from Rome ,
New York, to vieit his brother and parents. While there he asked his father
and brother if they thought the person whose photograph had been published
in the newspapers, was the HARRY GOLD who had contacted him at Dayton. His
father and brother felt that this individual did appear to be the same
HARRY GOLD.

“Jpon his return to Rome, New York, SMIIG stated that he thought of
contacting his immediate supervisor at Wright Field, and advise him that he had
kmown this HARRY GOLD and had been contacted by him, but upon second thought
felt that it was too mch to explain over the phone, and he decided to wait
until his return to Dayton, Ohio, before contacting his supervisor., However,
upon his return to Dayton, re aid not mention the matter to his supervisors
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M SMTIC stated that after completing his work ab MIT, he secured a job
at Philadelphia, and while therc was visited by SHUMOVSKY on one or two occasions
YPILG stated that these visits by SHUMOVSKY were purely social, and that SHUMOVSK
did not make any inquiry concerning his work and did not ask him to furnish any
information of any nature.

, " Some time later, while employed ab Wright Field, he again met SHUMOVSKY
gither at his office or at his residence. SHUMOVSKY told him that he was a Colone
in the Red Army, assigned to Wright Field and was with the Soviet Purchasing
Commissione Thereafter he saw SHUMOVSKY on several occasions.

" on one such visit he mentioned the visits he had had with HARRY GOLD,
but does not believe he mentioned the name of GOLD to SHUMOVSKY. SMIIG stated f3
he told SHUMOVSKY at this time that "Some character came around and wanted me . §
to get in some undercover Spy system, which I refused 1o do," ard asked SHUMOVSKY ;
if he knew anything about it. As he recalled SHUMOVSKY replied something to the
effect that "someone was getting over-anxious® and merely lawghed off the inciden

- !

\ " QUTLG stated that he recalled that SHIMOVSKY left Wright Field soon aft
nis, MILG!S, marriage in Jamuary, 1943, and he has not heard from or seen
SHUMOVSKY since that time.

4QUTIG, upon leaving the Dayton,Chio FBI office at the termination of
of the interview, made a remark to Mr, AILEY to the effect that 1 this will make
a bum out of me.? He slso stated that he wanted to thank the interviewing
agents for the way that the FBI had handled this matter,”
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Washington, D.Ce
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May 6, 1952 )
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CARL A. BETSCH

Special Agent, Federal Bureau of Investigation,
Dayton, Ohio May 6, 1952.%
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WITNESSED: CARL A. BETSCH, Special Agent, FBI, Dayton, Omio, 5-7-52
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ViI RESULTS OF FBI LABORATORY EXAMINATION OF 14

TEITAE L. 0% BREJAMIN, ag1d, GIVER COLD

A L

An examination of this statement reflected that SMIIG had obliteratet
a word in the next to last line of page one of said statement, wherein the
sentence reads: "He then asked me if 1 would be willing to give him aeronsutical

L:Lnformation to help the Russians build better (obliterated) aircraft.”

SMTLG is here referring %o a request made orally of him by HARRY
GOLD, and the obliteration suggested the possiblity that SMIIG had used the
adjective "military," and had then stricken same by obliteration, so as-to
remove any suggestlion that GOLD had asked SMILG for any information SMTIG
had received by virtue of his official position at the Wright~-Patterson Air
Force Base at that time,

B The unsigned statement of SMILG was forwarded to the FBI Laboratory
for examination by letter of May 16, 1952, The FBI Laboratory returned

SMTLG'S unsigned statement by letter of May 22, 1952, and stated as follows ;
concerning the examination requested to attempt to estatlish the spelling of ;
the obliterated word:

The spelling of the word could not be determined, What
, appears to be the beginming stroke of the letter "M"j f

the dot of an ™i"; and the top of an 1" were noted

just outside the obliterated area. The obliteration of

the word was made below the line of writing, Although

no conclusion could be reached, it is pcs sible that -

since the bottom of the letter 'y" normally appears

below the line of writing, the last letter of the

obliterated word could be the letter uyt,

Based on these obserwations, it is possible that the obliterated
word is "military." -

M The statement of SMILG is being retained in the Cincinnati FEI File.
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Titles ] l30 T character:

14+h allases: /
milg

BENJAMIW SuIlG,
Be

jdentified as person contacted in
avvon, Onio, bY HARRY GOLD, soviet espionage agent
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Cincinnati #65-172h

DETAILS: This investigation was predicated upon jnformation furnished
by HARRY GQLD, a Soviet espionage agent, in which he
related following information concerning BENJAMIN SMILG:

ID related upon interview on June 7, 1950, by Bureau
Agents in Philadelpnia; sylvania, that while attending er University
in Cincinnati, Ohlo, he resided at the home of Mr YSHRO0KS on Glendale
Street in Hartwell. He stated that on Thanksgivipg moraing in 1938, he re-
ceived a telephone call from his Soviet contact JYFRED, " who told him to

meet him immediately in the downtown section of "Cincinnati, and upon keeping
this meeting with "FRED," he was instructed to establish contact with a man
named BEN SMILG, who FRED gaid lived in Dayton, Ohio, and was a high Government
official. "FRED" gave GOLD a small gift, which GOLD cannot remember, to give
to SMILG upon contacting him. WFRED® also intimated that SMILG would have
information for GOLD. The password given to GOLD by WFRED" was a statement he
should make to SMILG, "Your old schoolmate, STaN, sends you his regards."
WFRED" instructed GOLD to go to Dayton immediately, put, unknown to WFRED, "
GOLD went there sbout two days later and called on SMILG at his home. GOLD
stated that two unknown clderly friends of the family were present. when SMTLG
admitted GOLD to the house, and these friends left shortly after GOLD arrived,
and during the visit GOLD met SMILG'S mother and father.

™y

GOLD stated thaty MIIG "adfiitted him to his home rather
reluctantly and SMILG was rathef! coel, and wary, throughout the evening. GOLD
stated that he believed that SMILG'S brother's name was DAVE, and that he was
employed at the National Cash Register Company in Dayton. During that risit
GALD ascertained that BEN SMILG was empleyed as a Civil Aeronautical Engineer
at Wright Field in Dayton. ¥hen the time came for GILD to leave, he requested
SHIIG to drive him to the trolley stop, which SMILG did reluctantly, but
continued on and drove GOLD to the business district of Cincinnati, Ohio. They
stopped for a short period of time, at which time GOLD, who had used his own
name when being introduced to the SMILG household, furnished SMILG with his
Philadelphia address, 5032 Boudinot Street, and told SMILG if he happened to
pe in the Bast to get in touch with him.

By pre-arrangement, GOLD met "FRED" in Middletown, Ohio, two
weeks later, and GOLD reported that there must be some mistake because of the
manner in which SMILG acted. : '

GOLD stated that following this he made approximately two
visits in 1939, and two in 1940, to see SMILG in Dayton, prior to the time.
that GALD finished schooling at Xavier University in 1940, After each of
these visits GOLD became more certain that some mistake had been made because
SMILG was obviously trying 4o keep from meeting him, and each time he would
report this to WFRED," who instructed that he go back to see SMIIG.
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Upon returning to Philadelppia, Pennsylvania, GOLD was con-=
jacted in late 1940 in the m previou descrived, In the latter part
4 A :

£ 1540, or possibly early 9h1; S
been identified as_SEMEN- ASEMENQV, brought up SMTLG!S name in the conversa-
tion, and instructed GOLD to g0 to Dayton to see him, and also 4o arrange to
see "SAW" in -Cincinnati after GOLD'S contact with SMILG.

GULD does nov recall whether he even called or sa® SMILG, but
knows that if he did, he merely told SMILG ftiHello" as he was passing through.
He reported to wSAMM in Cincipnatl that SMILG was atill not receptive, at
which time "SAM" said, e will have to warm him up and give him a little
‘reminder.” .

According to COLD, in late January or carly February, 1941,
ngAMM gave HARRY GOLD three or four photostats of receipts for sums from
$L,0.00 to $200,00, with an average of about $100.00. Each receipt was dated
sometime in 1936 or 1937, probably the latter. The receipts stated the receipt
of a given amount for a glven period, and were signed, "BEN SMILG." At the

game time, according to GOLD, nSAMM gave him photostatg of Lo pages which
appeared to deal with analytical desd and Tained descriptions an

Tathematical €quationsS. Teceived the impression & ot these mignt have
been c¢lass notes. "D was under the impression that possibly one page was

typewritten with handwritten corrections, and the other page may have been
handwritten. VSAM" instructed GOLD just to show receipts to SMILG.

GOLD went to Dayton almost immediately and showed SMILG
the photostats in his living room. SMILG, according to GOLD, turned white,
and asked GOLD if he ¥new what he was doing. GOLD stated, "This is just a
reminder. JYou seem to have forgotien about STAN." SMILG told GOLD that
these were receipts for tutoring ngTAN" at the Massachusetts Institute of
Techndlogy. GOLD stated that he had previously learned that SMILG was 2
student at MIT, and ngTAN® was a fellow student whom SMILG tutored. SMIIG
then told GOLD that he did not know what a ‘mess" something like this would
cause, He told GOLD to get out of his house, and added that from the very
first time GOLD came there, he wanted to report GOLD, but would not because
of the "terrible messt that it would causeé. : '

GOLD left, and under previous instructions from nSAM® burned
the photostats and flushed them down a public yoilet in the city of Dayton.

HARRY GOLD then went Lo Philadelphia, and within the follow=
ing week in New York told "SAM" what had happened. ngaAMM teld GOLD not to
woryy, and that they would give SWILG a little time to think it over, and
added, "Nhat in the devil does he mean, ihis is for tutoring - these sums are
too great an amount for tutoring, and furthermore, STAN could tutor BEN in’
mathematics."
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Cincinnati #65-1724

In about April of 1941, "SAMM told GOLD that he was going to

discontinue contacting him, and at the same time told GOLD that apparently a
mistake had been made in connection with the SMILG matter.

GOLD stated that in connection with his contacts with BEN
SMILG in Dayton, Ohio, he recalled Mrs, SMILG asking him how "STAN" was.
GOLD further stated that he carnnot definitely recall making a direct overture
to SMILG of submitting information for the benefit of the Soviet Union. GOLD
stated that on one occasion he might possibly have bordered on it.

AT DAYTCN, OHIO
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mother back to Boston in the summer of 1942, He stated that his father,
HARRY SMIIG, operzted a gasoline service station on Germantowm Street in -

Dayton, and was alse employed for 2 short period of time at Wright Field.

SMIIG stated that his active duty service in 1938 with the
Air Corps Reserve was served in Cincinnati, Ohio, at Lunken Airport, and
in 1940 his active duty was served at Chanute Field in I1linois.

SMILG stated also that his parents were naturalized in
Boston, Massachusetis. However, he did not know the year of this pnaturaliza—
tion.

Following SMILG'S marriage, his father returned to Boston, y
where he began employment in the Charlestown Navy Yard, and to the best of E
SHILG'S recollection, his father was S0 employed during 19LL and 19L5. He b
stated that his parents arc still living, and thet his mother is presently in
a rest home in Boston, and that his father is employed-in the Jay Shoec Company
factory in Boston. He stated that his brother, DAVID E has now returned to
Boston and is unemployed, and his father and brother se reside at

LS Warner Street in Boston, Massachusetis.

SHITG was questioned concerning his acquaintance with HARRY
GOLD, and he stated at the outset that he now velieved that HARRY GOLD, the

I__'-‘".:‘_i person whose picture recently appeared in the newspapers as an admitted
Bt Soviet spy, was the same individual who contacted him on several occasions

in Dayton, Ohio, some years 2gos At this point, four recent photographs of
HARRY GOLD were exhibited to SMILG, who positively jdentified him as one and
the same person Who contacted him. In this connection, SMILG went on to
relate the details of these contacts, which are as follows:

]

At the outset SMILG stated that the dates of these caontacts
and the number wers hazy in his mind, but he recalled that the first time he
was contacted by HARRY GCLD was in the fall of 1938, at which time he was
residing at 307 Oxford Avenue, with his parents and brother. Regarding the

he stated he could not recall the day of the week nor the tims

of day, but that it was probably in the late afternoon or early evening that
he first contacted him. He stated that GGLD may have telephoned him at his
residence prior to arriving, but that he cannot recall that he did, However,
at that time the telephone of his residence was 1isted in his name, He stated
that when GOLD appeared at his residence, he introduced himself under his true
name, although in the years following, this name wWas forgotten by SMILG, and
GOLD stated that he was 8 student at Xavier University, was very lonely, knew
no one, and was anxiocus to make the acquaintance of SMITG.
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SMTLG stated that he inquired of GOL/as to why he called
on him, and GOLD stated that he was 2 friend of ST HUMOVSKY. SMILG '
stated that he ¢ =Ther he used the
just the ¢4rst name. He went on to tell SMILG that he was from Philadelphia,
and the conversation during the first evening, which he pelieves lasted from
one and one-half to twWo hours, at his residence, consisted mainly of talk about
school and SHUMOVSKY. SyILG stated that he cannot recall which members of his
family were present on the occasion of GOLD'S visit, but assumes that the
entire family was home, as they were psually in the evenings, and he atated
definitely that GOLD did not bring nim a gift, but it may have been possible
that GOLD brought & box of chocolates to his mother, although he cannot recall
this.

SMILG cannot recall whether he drove GOLD from his residence
to the bus stop or the railroad depot on the occasion of the first visit,

basis of what

a1though he did on one, and probably two other visits. He gtated that GOLD!S V////

first visit, as he recalls, was purely d
~ purporte b tual friendship v LML > 5K

that on this occasion, or maybe another, GOLD furnished bir with his address
in Cincinnati, and encouraged him to vigit him. However, S¥TIG stated that
from the outset he did not like GOLD as an individual, and described him as
having "a greasy appearance,“ ond in general did not feel that GOLD was the
type of individual with whom ne wished to be acquainted or to know on & social

basis.
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SUILG stated that thefrom GOLD was, to the best
of his recollection, in about two or three mon s, probabl in early 1939,
at which time he again came %o the residence & Oxford Avenue, 2

recalls that the conversation was again purely social, pertaining to school
and SAUMOVSKY, and SMILG stated that from his conversation with GOLD, there
appeared to be no question bubt that he did personally/SHUMOVSKY, due to the
fact that he was well informed concerning him. know

SHTILG believes that on the second contact, GOLD made inquiry
of him concerning nis employment, and although SMILG does not specifically
recall, he believas that he would have informed him that he was employed at
Nright Field, and probably told him that he was &n Aeronautical Engineers.

He believes that on this second visit he may have driven GOLD to the railroad
depot in Dayton, but he stated that he definitely knows that he never drove

GOLD to the downtown district of Cincinnati. He stated that in view of his
personal dislike for GOLD, he knows thab he did not offer to drive him to the
depot, and did so only on the request of GOLD, and on none of the visits aid

he encourage goLD to return to visit him again. He stated that if inquiry was
made of him on this visit concerning his employment such inquiry would probably
have been made while he was enroute to the razilroad depot with GOLD.
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Cincinnati #65-1724

by GOLD to SMTIG was again, to the best of
SMTIG'S recollection, Sbout. two _or t hs later, probab in the late-
ring of 1939. He cannot recall how jong this visit was, But believes thab
again 1% =25 the same social call at his home, and that he, SMILG, drove GOLD
to the railroad depot at GOLD'S requeste He believes that 1t was on the
ﬁﬂﬂ occasion of this visit, and 1road depot, that GOLD
on in

|\€
ﬂ"Y TOom , an ol cooperatl :
{aformation, although SMIIG stated he ask definite informatlon in the
aircraft field, and he assumed that GOLD was merely jnterested in general air-
eraft information. SMILG to that he, HA d no busi receiv-
ing such information, However, GOLD s sisted, and then proceeded to con~
vert SHILG to Tis 1deas by generally stating that the Russians were fighting our
war, and due to the shortsightedness of our political leaders, we Were not in
the war, and as a result, it was the duty of everyone to help Russia in its
efforts. SMIIG stated that these were not the exact words of GOLD. However,
that was the general tenor of his statement, and as he_,_recalls it, COLD'S talk
was anti-Hitler, rather than pro-Russian or Communist.

Lt this point, SNILG'S attention was dravm to the fact that ab
this time Russia ®as not involved in an active war and he explained that
apparently referred to Russia's fight against Nazism and HITLER; that Russia was
the only nation that was going to fight Germany, and it did not sppear that the
United States was going to fight Hitler's aggressions SMIIG still stated that %o
the best of his recollection and memory these were the correct dales of GOLD'S
contacts with him. ‘

SMTIG stated that at this time, after nearing this statement
by GOLD, he merely considered him as an over-zealous, enthusiastic "pink"
student, and told him of his refusal Vo cooperate, and attempted to talk
GOLD out of his objectives by stating to GOLD that if he were exposed, such
gxposure would reflect adversely on the Jewish people 1in tne United States.

/ SMILG stated that he cannot recall whether any further mention
was made of QMQ_YSK}L'S name, and he cannot recall whether he asked GOLD as to

w_lzg__yganted the informatiola whether 1t Was SHOMOVOKY O wheﬁEer %gﬁ@gﬁg Bad
gent G 5 contact him. He stated that to the best © his recolliec ion there

W up in this regard by cither one of them, which SMILG
believes was due to the fact that he merely censidered GOLD at that time to be
a "pink" student out operating on his own, and gave no consideration to him at
that time as being 2 soviet esplonage agent, or even comnected with the Soviets,
especially in vicw of the fact that he was & student in collcgee

W py GOLD Wwas again, according to SMILG'S
recollection, aboub Lores Ak ths later, at which time SMILG recalls that GOLD was
_ a student at Xavier University, and NMTLG definitely cannot recall any vigit
" directly from Philadelphia by GOLD. .

On the occasion of this fourth visit by GOLD, SMILG stated
ynat conversation took place while again driving GOLD to the railroad depot,
and again GOLD attempted to get SMILG to cooperate with him, which SMILG

-8 -
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refused to do, and SMILG stated that his refusal at this time was stronger -
than it had been previously, He stated that GOLD showed him a photostatic /
copy of a receipt which was made out to STANISLAUS SHUMOVSKY, and signed by '
Gt BEN SMILG, and at this point SMILG statéd that he was not only startled at
11F'Flseeing Such a copy of the receipt, but that he was also petrified. SMIIG
S stated that upon seeing this receipt he then fully realized that GALD was not.
merely a student with "pink" ideas, but he apparently had definite connections
with the Russians, and was working as a Russian spy, or he would not have come
inte possession of this receipt. In explanation thereof, SMIIG related that
~ while attending the Massachusetts Institute of Technology at Qambridge,
Massachusetts, he tutored STANISLAUS SHUMGVSKY from 1931 to 1935, and he
always furnished receipts to SHUMOVSKY, at his request, when SHUMOVSKY paid ‘AT\
hin for his tutoring services. SMIIG stated that these receipts were not the
usual form receipts, but were usually just a small slip of paper which he
would fill out in receipt form, showing the date, the name of SHUMOVSKY, the
amount, and the receipt would bear SMILG'S signature. .-He stated that 'h?\
SHUMOVSKY, at the outset of tutoring him, stated that it was necessary for
him to have reccipts in order to account for his expenses to the Russian
Government, or Amtorg, while attending MIT.

Continuing SMILG stated that he cannot recall the date of
‘; the receipt which was shown to him by GOLD, as he looked at it only
momentarily, and told GOLD that this receipt was one he had given SHUMOVSKY
for payment for services for tutoring him while both 2ttended MIT in Cambridge,
Massachusetts.

: A SMILG stated he cannot recall what he said, or what GOLD
93}1’ Igﬂsaid following the showing of this .receipt, but he stated he may have said
ﬂ?l something to the effect that it could cause a terrible “mess," and his basis
rt for making such a statement at that time was due to the fact that he could not
understand how GOLD came into possession of the receipt, that it was his
impression that GOLD would have had to have gotten this receipt from either
Amtorg, or the Russian Govermment. To the best of his recollection, he stated
that he cannot recall any specific conversation, other than that 2lready
related, but he knows he did still refuse to cooperate, and he left GOLD at
the railroad station and has not seen him since that time. Again on this
fourthcontact he cannot recall GALD giving any explanation as to where he
secured the receipt, although he stated he 58y have asked him and GOLD
probably did not tell him, but he could not be sure in this regard. He

stated that this was the last he saw of GOLD, and following these visits,

which he believes were only four, he O3 Lo report it to his superiors at
Wright Field for the following reasons: .

i First, he had failed to cooperate with HARRY GGLD and
(;;c" 4?"1' fﬁrnished him no information whatsoever concerning his work or any activities
i 1! .
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at Wiright Field, Secondly, he was new in his position at Wright Field, and
did not want to endanger his Jjob, with which he was completely satisfied,.
and thirdly, he hoped that GOLD, upon completing bis schooling, would €0 out
into the world and secure a job and drop out of the work which he was then
doing, and the whole matter would be forgotten.

Continuing, SMILG stated that as far as he was concerned the
entire matter was forgotten. He has told no one, including members of his
immediate family, of the true purposes of GOLD'S visits, and it was not until
he was on active duty as a Lieutenant-Colonel in the Air Force Reserve at
Rome, New York, during the period from May 20 to June 3, 1950, that he read
in the newspapers concerning GOLD'S arrest, and saw his picture in the paperses
He stated that upon seeing GOLD'S picture in the newspaper while at Rome, ;
New York, on active duty, he was not then definitely sure that this was the 5
person Who nad contacted him back in 1938 or 1939, He stated that on the ‘
occasion of 2 week-cnd while on active duty he flew to Boston, Massachusetts,
from Rome, New York, to visit his brother and parents;'and.while there, asked
nis father and brother if tney thought the person named HARRY GOLD, whose
picture was recently in the Paper, and who had been arrested recently by the
FBI, was the same individual who contzeted him as a friend of SHUMQVSKY'S ///
~ ipn Dayton over ten years agoe %?Lggg&ggﬁ3QQ&_g;g_igggg%ﬁg§§£%;§£%sfﬁgggg

felt that it g}gwggpggg_gqvpg;g_e same_individual, and they 2d about it
bricrly, merely as 2 cgiincidw T voen Uhe same person who
visited them.

s

After returning to Rome, New York, SMILG stated that he
thought it over concerning notifying his smmediate superior, Colonel JACK A.
GIBBS, who is Chief of the dircraft Laboratory, and his first impulse was to
call Colonel GIEBS by long distance telephone, and advise him that he had
known, HARRY GOLD and had been contactzd by him, but on second thought he felt
that it wes much too lengthy and involved to discuss over the telephone, and
ne decided to waitb until his return to his duties at Wright Field, However,
e stated that upon his return to his office at Nrignt Field, the desire to_
report it to Colonel GIBBS grew morgmggéqu_gg@_pgﬂihanmgggided that he would
St Teport The me s stated that he felt that he was™in"a very
pracarious position, especially in view of the job which he holds at Wright
Field, and felt, too, that it would be most difficult to explain, although

. inwardly he felt it to be his duty to SO report it.

=

' GMILG stated that following the interview with  agents, he
was definitely going to report the matter, and he did so during the week
following the interview. ' '

SMILG related that he first met STANISLAUS SHUMOVSKY in 1931

e

kljd.the'Massachusetts Institute of Technology, at Cambridge, Massachusetts,

- 10 -
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rat Wright Field, or at his residence, SHUMOVSKY was in civilian clothing, but
stated that he was in the Red Army, and he had not as yet received his ‘
complete uniform. He stated that every visit with him thereafter, which
visits were approximately six in number, SHUMOVSKY was in full uniform &4s a
Colonel, and these visits consisted of social ones, SHILG and SHUMOVSKY
usually having dinner together. SHUMOVSKY, at SMILG'S invitation, attended
SMﬁgG'S wedding and reception in Dayton at the Biltmore Hotel on January 31,
1943,

o

SKILG stated that these visits with SHUMOVSKY during
194,2-1943 were at various intervals, and SHUMOVSKY stated that in connection
with his duties with the Soviet Purchasing Commission, 4t was necessary for

gﬂ1 SHUMOVSKY that "Some character came around and wanted me to

LEim to visit various war plants in the United States.

SMILG related that on one occasion while talking with

] {-dgfgﬁwiﬁHUMDVSKx; he mentioned the previous visits of HARRY GOLD. However, at that

time he could not remember GOLD'S name. SMILG stated that he informed

et in some
undercover g Whic Tofused to do," and he further inguire
Whether he knew anything about it. He stated that it was his
recollection that SHUMOVSKY, upon being told this, stated something to the
effect that "ggpebody was getting overanxiousE“ and then merely laughed off
the incident, SMIIG stated That he does not believe that he mentioned to
SHUMOVSKY the incident concerning the receipt which was exbibited to aim by
HARKY GOLD, and SHUMOVSKY made no comment as to whether SMILG'S refusal to
cooperate with GOLD was the right thing or the wrong thing.

aMIIG stated that during his contacts and visits with

i 4?'ﬂEMOVSKY in 1942 and 1943, SHUMOVSKY never inquired as to what SMILG'S
T

duties were at Wright Field, and SMIIG stated that as a matter of fact, from
conversations with SHUMOVSKY, he apparently knew more concerning American
aircraft than SMILG did. '

SUIIG stated that to the best of his recollection SHUMQVSKY
Jeft Wright Field in the early part of 1543, following his, SMILG'S marriage
in January, and he has not heard from or seen him since that time. He stated
that on the occasion of his last visit with SHUMOVSKY, he gave no indisation
that he was leaving Wright Field.

SYIIG stated that he was not surprised at seeing SHUMOVSKY
in a Red Army uniform in his position with the Soviet Purchasing Commission,.
as ne assumed that this would be the logical job for a man with aeronautical
engineering training cuch as SHUMOVSKY had received at MIT. He stated that
his acquaintance with him during 19,2 and 1943 was a very cordial one, and at

- 15 -
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no time did SHUMOVSKY give any indication that he was engaged in any '
activity detrimental to the jnterests of the United States.

: Regarding further background information concerning SMILG'S
early years in Poston, he advised that while attending Boston Latin High
School, his family resided in Dorchester, on Bluve Hill Avemue, for about two
years, which he recalls to have been during the years 1925-1927. They later
moved to Woodrow Avenue, and also Greenock Street, at which time he was
probably attending MIT. He stated that his family then moved back to Boston
in about 1931, where they resided on North Anderson Street, and then at
73 Allen Street, and his family was still living there when he left to go to
Philadelphia to work, following completion of his college education.

BENJAMIN SMILG was re-interviewed on August 2, 1950, by the
writer and Special Agent in Charge A. E. OSTHOLTHOFF, ot which time he furn-
shed the follewing information:

SMILG stated that since being first interviewed he now recalls
that there was one additional visit by GOLD. He places this last visit as being
in the summer of 1939. At this time he recslls that GOLD was employed by seme
chemical firm in the East and stopped off in Dayton while enroute to either
Chicago or Minneapolis on a business trip. He related that GOLD again contacted
him at his Dayton residence either in the late afternoon or night. SMILG
stated that this visit was pur€ly social; that no mention was made of esplonage
activities, and GOLD made no demand for SUIIG to furnish any information.

SMILG stated that during the period of the contacts by GOLD
his position at Wright Field was that of an heronauticzl Engineer in
Grade P-2, and he was doing research on flutter in connection with aircraft.
SMILG denied that SHUMOVSKY or anyone else was instrumental or influenced him
in securing a position at Wright Field. He stated that following his passing
the Civil Service examination and being offered an appointment he was a bit
reluctant to accept the position, as he did not wany to be known as a
job jumper," and stated that Professor .JOSEPH SRAWELL was instrumental in

his accepting the position at Wright Field.

SKILG stated that NEWELL was Placement Oofficer at MIT, and,
in addition, was employed ab Wright Field during the summers, and he wrote to
SHILG and told him that the position offered good opportunities, and felt that
he had the background for the posit.ion.milgﬂ thercafter went to Wright Field
and talked with NEWELL and a Captain PAl LAKIUER, and then accepted the position
and started work there in August of 1936, SMILG advised that KEMMER is now a
retired Air Force Colomel.
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Cincinnatd #65-172h '

- With further regerd to SHUMOVSKY, SMILG stated at the time

SHUMOVSKY was stationed in Dayton with the Sovict Purchasing Copmlasion, he
did not see him more than six times. He related that he first learned of
SHUMOVSKY being in Dayton upon the receipt of & telephone call from him,

which was either to his office at Wright Field, or his residence. SMILG .
cannot recall where the call was received, but stated that SHUMOVSKY merely
told him that he was in Dayton, that they exchanged greetings, and thereafter
had dinner together in a downtown Dayton restaurant. SMTIO now recalls that
the initial contact was by telcphone rather than by personal contact, as
related in the first interview. He stated that his first meeting with
SHUMOVSKY was social, and SHUMOVSKY told SMILG that since last seeing him he
had been living in Russia, where he had been in charge of a research institute
in Moscow. /Thereafter, SMTLG and his fiancee had dinner with SHUMOVSKY on one
or two occésions. As previously related, SHUMOVSKY attended SMILG'S wedding
in Dayton on January 31, 1943, and two or three months later had dinner with
SMILG and his wife at their residence at 2259 Emerson Avenue. SMT1G stated
that he cannot recall seeing SHUMOVSKY after this dinner, and does not recall
SHUMOVSKY getting in touch with him prior to leaving Dayton to say goodbyee

SMIIG stated that all of the tutoring which he gave SHUMOVSKY .
while at MIT took place in the study hall or at SMILG'S home, and he stated
that persons who would b ple to verify the fact that he actually did tutor
SHUMOVSKY would be one¥ INSSER, first name unkmown, & former student at MIT,
who is now employed with Republic Aviation at Farmingdale, Long Island; also,
one MOLLOY, first name unknown, former MIT student who is now believed by
SMILG to be employed by United Aircraft in Hartford, Connecticut. SMILG
further stated that MOLLOY was with him on the occasion of his visit to the

i

party which was given at the house where SHUMOVSKY was living in Cambridge.
SMIIG also recalls thaﬁﬂrr/hﬂ_, f LOH was one of the Chinese

students whom he tutored during the years 1933 to 1935, SHILG stated he had
no information as to the present whereabouts of this person.

SMILG again stated that he never furnished SHUMOVSKY any
jnformation, and at no time did SHUMOVSKY ever approach him for any., He further
stated that he had no contact or communication with SHUMOVSKY from the time he
last saw him in Philadelphia until he again saw him at Dayton in the latter part
of 1942, SMILG could not explain as to how SHUMOVSKY knew he was in Dayton at
Wright Field, but assumes that he learned of it through the MIT Alumni records.

SMILG stated that it was definitely GOLD and not SHUMOVSKY who

spoke of the war or fight against HITLER and Germany, and he can in no way
attribute this anti-Hitler talk to SHUMOVSKY . :
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Cincimnati #65-1724

Name

Born
Helght
Weight
Build

Hair

Eyes
Compléxion

Maritel status

Dccupation

Characteristics

The following is a description of STANISLAUS SHUMOVSKY, as

obtained from the Cincinnati files and from interview of BENJAMIN SMILG:

STANISLAUS SHUMOVSKY, alias "Stan" Shumovsky
May 9, 1902, Kaharkov, Russia
&t

200

Heavy

Brown, receding at- temples

Light brown, small; wears rimless glasses

Fair

Single i

Colonel in the Red Army, and Aeronautical Engineer
Poor eyesight.

SHIIG made available a photograph of STANISLAUS SHUMOVSKY

which was taken on Jamuary 31, 1943, at Dayton, Ohio, which was the occasion
of SMILG'S marriage ceremony, which was attended by SHUMOVSKY.

Photographs of ANATOLI A. YAKOVLEV, SEMEN M. SEMENGOV,

ABRAHAM A. BROTHMAN and DAVID 4. GREENGLASS were exhibited to SMIIG.
However, he could not identify them. He further stated that the names
WSAUM and "FREDM meant nothing to him, and he does not recall such names

being used by GOLD. ~ -
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Cincinnati #65-1724

o]

SMILG stated that he definitely and positively can state
that during his lifetime HARRY GULD was the only person who ever approached
him in an effort to obtain information from him in connection with his
employment.

SMIIG stated that in going back over the entire matter
coneerning GOLD'S contacts with him, he now believes that his name was
furnished to GOLD or contacts of GOLD because of the extremely friendly
relationship which had previously existed between himself and SHIMOVSKY.

ey RS R P T ki b L e e

Following is a description of BENJAMIN SMILG as obtained
by observation and interrogation: :

Name BENJAKIN SMILG, with aliases: Bemny Smilg, Ben Smilg

Born June 11, 1913, Suffolk County, Boston, Massachusetts
Residence 117 Valley View Drive, Dayion, Ohio
Height - Sty .
Weight 165 : - ;
Hair Brown, receding at temples
Eyes Hazel '
Complexion Hedjun ‘ :
Build Medium
Marital status #arried :
Qccupation ieronautical engineer, Wright-Patterson AFB, aSH 0-32160L :
Relatives #ife - LEOWA FOX SHILG, 28 ‘ ’f

Duughter - JUDITH KAREN SdIlG, g years
Son - MICHAEL JERRY SklLG, 3 years

Father - HARRY SuIlG, 6h, 5 Narner Strect, Boston
Yother - REBECCA SMIIG, 59, 5 Warner Street, Boston
Brother - DAVID SHILG, 32, 5 Warner Street, Boston.

ENCLOSURES TQ B.iLTINORE, BOSTON, PHILADELPHIA AND NEW YORK

tne photograph each of subject SMILG and STANISLAUS SHUMQVSKY .

ENCLOSURE TO LOS /NGELES

One photograph of STiNISLAUS SHUMOVSKY .

| —
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Cincinnati #65-172L

LEADS

THE BALTTMORE DIVISION

ﬂ(' AT BALTIMCRE, MARYLAND

_ At the Glen L, Martin Company will review and report
subject!s employment record.

Will attempt to develop his sctivities and associates while
so employed, to ascertain if he was engaged in espionage activities, or
exhibited any foreign sympathies.

Will exhibit the photographs of the subject and SHUMOVSKY
to informants in Baltimore for the same purpose.

THE BOSTON DIVISION

AT BOSTON & CAMBRIDGE, MASSACHUSETTS

Will conduct investigation of the subject in Boston and
Cambridge, regarding his sympathies, activities and associates, to determine
whether the subject was engaged in espionage, or Communist activities during
the period of his residence there.

Will in particﬁlar attempt to ascertain the extent of the
association and activities of SMILG and SHUMOVSKY while both attended the
lhyassachusetts Institute of Technology. '

At the Massachusetts Institute of Technology, Cambridge, will
examine and report the school records of SHILG and SHUMOVSKY, it being noted
that "SAMM (SEMEN SEMENOV) stated to GOLD, nSTAN could tutor BEN in mathematics,”

. At MIT will interview JOSEPH S. NEWELL concerning his

knowledge of the background, activities, loyalty and associates of SMIIG.
NEWELL should be interviewed concerning his knowledge of SMIIG'S tutoring of
SHUMOVSKY and other foreign students. He should also be interviewed concerning
his knowledge of the circumstances under which SMIIG accepted the position at
Wright Field.

At MIT wiil from Alumpi records ascertain the present where=-
abouts of LI MING LOH, whom SMILG states he also tutored.

#i11 ascertain the reputation for loyalty of the subject's
LEarents and brother, DAVID SMIIG.

-22 -
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Cincinnati #65-172L

THE PHILADELPHIA DIVISION (Contirued)

q #ill exhibit photographs of SMILG and SHUMQVSKY to HARRY GQLD
/é for identification purposes.

Will ascertain from HARRY GOLD whether he was actually
acquainted with SHUMOVSKY, and inguire of him in further detail concerning
the alleged dates appearing on the receipt which he exhibited to SMILG.

THE LOS ANGELES DIVISION

furnished to the Los Angeles Office in view of the fact that this office is

[ Copies of this report and a photograph of SHUMOVSKY are being
7< origin in the case entitled, "STANISLAUS SHUMOVSKY, with aliases; ESPIONAGE (R)."

THE ST. LOUIS DIVISION

AT ST. LOUIS, MISSOURI

yq Will examine the U.S.A.F. service record of SMILG,
ASN 0-37160L, for any additional background information and his Air Force
gservice record.

Will review the "201" file of the subject's brother, DAVID
i SMILG, formerly employed at Wright-Patterson AFB, until about 1942, in Dayton,
‘N Ohio, in particular with reference to his character and loyalty.

Will review the "201" file of subject's father, HARRY SMILG,
who was employed at the Charlestown Navy Yard in Boston during 19LL~1945.

THE CINCINNATI DIVISION

AT DAYTON, OHIO

w111 conduct similar investigation to determine subject!'s
\-l ) v activities and associates.

7

v}
Will exhibit photographs to informants to ascertain whether
SUTLG and SHUMOVSKY were engaged in esplionage or Communist activities in Dayton.

, #ill interview LIILIAN RHEDA SHIVELY, 5516 North Dixie Drive,
g)}il Dayton, and exhibit to her a photograph of subject SMITG to determine her-
q knowledge of the association between SMILG and SHUMOVSKY in Dayton during
C- 1542-19L3.




Cincinnati #65-172L

THE CINCINNATI DIVISION (Continued)

[~ . Will interview MARY BOECKLING at Wright-Patterson Air Force
Base, concerning her attendance at the dinner with SHUMOVSKY, SMILG and the
present Mrs. SMILG.

ALL OFFICES HAVING INVESTIGATION IN THIS CASE SHOULD SUBMIT
THREE COPIES OF INVESTIGATIVE REPORTS TO THE CINCINNATI OFFICE, WHO WILL IN
TURN FURNISH THE NECESSARY INVESTIGATIVE REPORTS TO THE F1FTH DISTRICT
COMMANDER AT WRIGHT-PATTERSON AIR FORCE BASE.

e

REFERENCE: Philadelphia teletypes of June & and 7, 1950,
in the case entitled, "HARRY GOLD, with aliases;
ESPIONAGE (R)."

Bureau teletype dated 6-15-50,




Oﬁce Memomndum * UNITED STATES GOVERNMBNT

0 L, V. Boardman DATR: June 16, 1%(:’&*-‘42
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ESPIONAGE - B - go-l8%0 C.U - Tale. Room —

o
PERJURY. - q-4-87 e M"—-

i By memo to you 6/14/55, tt was pointed out that ¢ cinéatt
telephonically advised 6/13/55, that in connection with the Smilg
: igl for perjury at Dayton, Ohio, the defense during the course
dfr selecting a jury indicated they would try to discredit Harry
0ld as a witness., The defense claimed they can prove Gold lie
o t he FBI and o grand jury. The Director comentcd, "Have we
advised the .Dcpartuent of the above developmentP™

RVDtbn s, LT
Fa have not advised th riment of thise Our memo

(”‘ of 6/14/55, was designed to accomplish immedicte purpose of

Jurnishing AUSA of data to guide Aim in handling atiempt of

defense to discredit Golds, The fact that Gold had previously lied

was a matter of public knowledge and it was felt desiradle to

have additional facts a8 to the line of atigek used by defense

prior toadvising Department. The trial was being instituted and

rought out the facts which are now being forwarded to AAG Tonpkins.
0 J_cl
Cincinnats by tel 6/16/55, advised Gold on cross-ézaminatior

15: E

by Chief Defense Counsel admitted hc had lied adout _Abraha othaan
in gp pearance before a Federal grand jury end to FBI. Gold, however,
stated he was now telling the truth. Defense also charged Gold
named Smilg in effort to cut down his own sentence and to' d# of
Jurther service to Soviets, knowing Smilg would be dismissed from
right Field., Gold stated he named Smilg in honest effort to get
everything cleared upe On redicvmect exanination dy AUSA James &,
Rambo, @Gold advised he could only recall five meetings with Smilg
during pirst interviews wiih FBI, but later when shown checks drauwn
f on bank in Cincinnati, could recall fourteen meetings with S‘uilgm

Additional data raceived showing how defense actually
attempted to discredit Gold and summary offacts in this regard

cluded in atitached letter to Adssistant Attorney General Tompkins,
Enclocurc
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%A% + UNITED STATES GOVERNMENT .
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SUBJECT AL BT reaTrInD Sixoo

g, BENJAMIN SMILG LA T M :
3 ESPIGNAGE - R psiz 9= '”37.., " ,iovo oV

o At 5:25 Dolley 6"13-55’ SA W, L. Parker, Cinc »
.k called ard advised in connection with the Smilg trigl for per,
at Dayton, Ohio, the Defense during the course of gelecting a
Jury indicated %hey would try to tear down Harrgeld as a
witness, The Defense claimed thcz‘can prove Harry Gold lied

again and again as a witness to the Grand Jury and the FBI. As

jan {llustration the Defense pointed out Gold first acknowledged
I Jive meetings with Smilg and later thirteen or fourteen meetings
Jwith Smilg., Agent Parker reguested any pudlic Information that
‘1Gold has lied or whether there was any substance to the Defense

.m}w.
B4R

all;gatio_ns. Publie source data available which indicated that
Gold lied (but knoum to FBI) appears in an article captioned
*The Crime of the Century” in the May, 1951, Reader®s Digest,
| pages 149 to 168. The following are points on which Gold lied:

i l, Page 151 - Over long yeare Gold Invented a
: phantasy oS sham and deceit to account to Ji&par;cnts Jor absences.
: K¢ g,
X _ 2. Page 160 - Kriate%eincmn‘(i’,__'l&' { che sister) whom
} . Gold contacted to learn Fuchs whereabouts, thought Gold had '
FE mentioned a wife and two emall children, Gold never married.

_ ‘ 3. JPage 163 - Gold's relationship with_Abraham¥Bro
~Brothman previously investigated on basis of charges dy Elizabeth
. Bentley which involved Brothman iIn espionage.. . . Gold succeeded
iR \Bentley ac Brothman's esplonage euperior. Gold in May, 1947,
- in interview with Bureau Agents explained his relationghip with
<3 jBrothman as business transaction. Actually ¢én 6-6-50 after his

< |arrest Gold admitted he and Brothman fabricated the story about
Z | lusfness transaction.

< :
-
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EndTosure /*“4ics Mr. Boardman RECORDE.;
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Memorandum to Mr, Boardman from Mr. Belmont

‘ 4. Page 164 - Gold appeared before Grand Jury in
NIC hearing euidence of possidble violations of eapionage
growing out of charges made by Elizabeth T. Bentley., The
Grand Jury brought no charges against Gold.

It is noted the Defense contends Gold lied bdefore
@ @rand Jury. The obvious inference can be drawn realizing that
had G@Gold told the truth about his own involvement in Soviet /. -
eapionage the @Grand Jury would have returned indictment. B

S. Page 184 - Gold used an alias of Fran : eppler
vhen meeting a business associcte of Abraham Brothmdh.

_ 6. Page 165 - In initial interviews (prior to arrest)
Gold denied knowing or ever meeting Fuchs. Facts are that on
9~-22-50, Gold admitted knowing and deing involved in Soviet
| eapionage with Fuchs.

7. Page 165 - Gold told MirianUpskowitz, Brothman's
‘aecretary,'he was married and father of two children. Also that
his brother had been killed in action in World Far II. @Gold
never married and his brother did see service in World War I

dut was not killed.

8. Page 186 - Gold denied ever having been west of the
Missisaippi. @old asctually traveled west of the Miszissippi
lto meet with Fuchs,

The article on page 187 continues by stating that
"Even apfter he had confeased, he continued for o while
to fadbricate., To his credit, however, I must 8ay that
Iult:matcly he poured out the whole story. .

Then he ransacked his aemory for names, dates and
itncidents, and provided the FBI with o wealth of information
whioh will be of value in pending and future tnvesttgationa,”

The article in its introduction states that it is a
condensation of data in the confidential files of the FBI. The
article clearly indicates thot Gold lied to the FBI and the

,'Grand Jury brought no charges againast Gold in 1947.



llcuomndzéz to Mr. Boardman from Mr. Belmont

This article may be the basis on which the Defense contends
it will show Gold has lled time and time again.

RECOMMENDATION 2

Attached teletype to Cincinnati advising them of
article appearing in Reader®s Digest May, 1951, and requesting
Cincinnati make efforts to secure copy., Cincinnatl also advised
Fhotostats being prepared and forwarded.

ADDENDURM:

Harry Gold during interviews conducted subseguent
to hia arrest (5/23/50) advised he had lied and withheld
information from ua. He advised his reason for so doing
had been he found it difficult to tell the truth after

qhaving lived a lie for many years.
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" om May 22, 1950. mn GOLD of 6825 nma ‘Street, ‘rnha.xphn.
'r-mymnn. furnished a signed statement to SA%s RICHARD B, BREMNNAN and T,

SCOTT MILIER in which he sonfessed being engaged in esplonage on behalf of . -
" the Soviet Govermment., In this statement he asserted his espionage luper'.lor
from 1940 to early 1944 was Inown to him as SAM. Photographs of SEMION - - .
MARKOVICH SEMIORON, whioch were taken by SA PRANK NOLAX in Eew York City on N Y
June 18, 1943, were sxhibited to GOLD and on Jume 2, 1950 he positively -
identified SEMIONOV as the person he know as BANM,

‘a-q, -

: ~. . GOLD furnished the following information on hia upi.on-go
lotivitiol in behalf of the Boﬂot Gmrm.nts R el T

LY _1_’

- . gOIb, in the Swmmer of 1936, made uwnl inqn:lriu oonoornh‘ RRENS
mcm-tmﬂmrm L. BLACK, In the Fall of 1958 BLACK intre- .
duced him to PAUL SMITH (whioh naas he oonsiders fiotitious). PADL SMITH,

"GCID's first espionage superior, was followed by & man known to him omly as .
FEED. FEED bad s decided Russian sccent. During the time GOLD was workismg L
for FIED, hs, GOID, was attending Xavier University at Cincinoati, Ghio, On - - . -

w;lﬂ.ng morning in 1958, FEED met GOED and imstructed him te contast & -
: MI1G, who lived in Dayton, Ghio, and was “a high govermment offieial®,

+ . FRBD intimated SMILG would have informmtion for GOLD, Two days later he went
to SMI13's home. SMILG was unreceptive, GOID nportod this to FRED, wvho . -
remonstrated GOLD. GOID said after this he made two visits to SMIIG in 1989 |
and two in 1940 prior to his gradustion and becames oonvinosd & mistake was -
made in SMILG's oase, but FRED insisted on each ocooasion that GOLD reoonhot
SMILG. GOED asoertained that SMILG was clplopd u a ciﬂ.l uromﬁod
_ongimr at ‘lrisht Field, Dtrbon. e : :

:ﬂ:::-- | f’fVo,%-& // —]b3 35 6{137
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DIRECTOR, FBI
Angut c, 1950

L SEMICHOV 1n Cimofanati that mx.euq ftu; ayremsptive, at Whigh tine

, (wm_ﬂnhmummtimnnhjn i11%kTe rumd) '

T Ty ¥ B AR MR iy R
. E3V'mm late Jm or sarly !‘obrnu':, 1941 SEMTOWOY : giye.

‘ oF four phetostats of receipts fof sums Trom for'ty %' fwo dundred dolls
- averaging adout & ‘windred dollars. EBash rmm anp Bateld sometine in 1938 or.
1937, probably the latter. hs reeeipts’ stc.tol the roeai.)t ‘givin amoumt

for s given period and were signed BEN SMILGL ‘At the’ swme time, BRI B

GOLD photostats of two pages which appeared to deal with analytical design uul

contained desoriptions and mathematical equations. GOLD received the impression

. that these might have been slass notes; one page was typewritten with handw
i written correctisns; the second page may have besm handwritten.: SAM ias -

K _GOLD just to show the receipts do SMILG. GOLD weat te Dayten lmost famediatdy . v

. and showed SNILG the receipts in his living rooms WILE Surned 'h.tto and uhd

" gOLD 1f he kiew whet he was aon; When GOLD aiiosd what nilung; e

. was just & reminder; you seem to, have rorgottn abogt ST MiLG tol‘ m ‘.
~that these receipts wers for. m.rhg STAN at Nassachusetts’ Intituto. £ 3
Tecknolegy. SNIL3 shen teld GOLD he 4id wot kuow what & “mess” something ‘1!,‘;.-;
. this could cause, and teld GOLD to get out of the house, ndddodth.t rm ;
_. 7 the very first time GOLD esme there, la*nntodh roprt%h‘kmli
IR bmuo of tho torribh "-u" 1t rou;l.d oause, . TTAERTIN Y

- .'-é'r'

A e

; I mlott ud undor prﬂim i.n.ltr“tiou rroa mm. hmd
. tho photutctl and flushed them down & public toilet inm Daytem. JOLD weub ~»%:--
% ke Philadelphia end within the fqnning woek in New York $old JENTONOY mﬁ !
’hpponed. SEMICEOY told 80LD nét to Al that they znld gi-n sMILe
llittlotintotnnkttmrmum nthodn '
27" g for tutering—these sums are t00. ;roat for’ tmm and . :n:rthomh
. "_ .oould tutor BEN. i.n mathematios ™ e R R
e -A-_o_,_-"-_‘u”‘- -a“‘-'.-;."‘;h-a-. PRI, 25 I “- ik Htﬁ' 3 :
In about April of 1941 mzonov told GOLD ha was 50an ﬁo dil-
contime contacting him and at the same time told GOLD that tpparently a
aistake hadi been mads in connection with the SMILG matter,

B N e e e . e} e ————— = — i oy, + e e 8y B wmmmis  TREE A p a TAT AL i gty AR m i 5 d e Rt mm mewmen s e



“ " ot Ginolnnatl in 1938, and while he was stteniisg Tavier Vaiversiiy,

DIRECTOR, FBI
August !, 1950

e omgume T, us&~ HARRY GOLD edviced that m afser i

received a telephone oall from his Soviet eontast, "FPEED.Y. GOLD &
_ PFEED" asked him to meet him immedistely ia the dowrtoumn ucti.ui!‘ Las
" ‘atl, At this time "FEED® asked GOLD to establish coitact with § m‘i-i
BEN GMIIG8, GOLD sald that "FEED" informed him that BNILO lived ih !
01:10, and was & high Govermment officisl.” 'L@ordhg 48 'OLD, *FraEd* ,ﬂ’t‘“
mﬁ-ﬁd t mm ma lnw m:-tion ﬁ-;- mnh‘? untu

-‘: ‘-'5’“ ’i 3 Iy E e .. _ ’%;;"‘u
' ) ;.i}oom said jht eoxﬂ:ru; to h:],. wh‘. ditto K =
‘%act SNILG, be 4id ot go to tho BUILG resthre 1n Dayton, Oule watil .‘bﬁm

two days later, He said that SMILG afmitted him to his home nthor relue- .
. 4ently and treated him rether eoclly sd warlly throughout the evening. 'GOLD .
said that whem it came time to leave he asked SNILG to drive him to the

trolley stop, which SMILG did reluctsntlys He advised that he furnished SMILG
his Philadelphis eddress, 5032 Boudinot Street, and told SMILG if he happened

- ¥o-be:in 4ao Bact o got in toush Whth hlme - omemsoyeemag e

o argme s ~.;,r K e

e Approzintely two weeks later, eom said thut hn met "rmm t;,
pra-nrra.ngmnt in Middletown, Ohip. At this time "FEED" ° od_ ¥ XiwgL ,g :m :
SMIiz had furnished amy material 0. @LDe GOLD paid that he ed -
mst be soms misteke Wecsuse of the menner in wich SIS neﬁol. -90LD
advised that, following this first unsuccessiul eontact of EUILG, ks mifd -
npproziutely two visits in 1939 and two in 1940, upon instruotions of hil et
Soviet superior, "FEED® to see SMILG in Dayton. GOLD seid that after each .f
these visits he became more oertain that some mistake had been made because - HGE
SMTLG was obviously trying to keep from meeting him, GOLD said he furnished
information sonoerming SNILG's reluotance to 'rm, who kept on insisting L
tmeomgobnkto-umm . _'

v

<" NAREY GOLD Wdvised that after gndndfﬁ from mhr, and retufne -
‘i5g %o Philedelphia in late 1940, or possibly early 1981, "SAX", who had i :

" succeeded WFRED® as GOLD's éspionage superior, requested him b6 go to m

Okle smd ooiteast SMILG again, 001D sald that arrengements wers made 49 meet
%GAN® im Cimeinnati after this contact ef SNILGe GOID has advised M

om not recall whether he even called or saw SMILG, but said that he h:mn !1‘
he 4id be marely told SMILG hello as he was passing through the oity o

Daytone
S



2[. # . From svaileble faforasbion’ $¥-woulk mppest ¥EAS A

%
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opparonﬂ; a -;{hko h.d boon made in eonnection with

. ‘k ‘1t ds tw thias, ‘the Zellowing dbgsrvations mey be of Gasis
‘snce in tho svent SMILG i interrogated, and also might be of assi stance _,h',

DIRECTOR, FBI
__iugust %, 1960
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id ho fruoind tho hpr:um thon
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: o Oamtmltionl or"m'um' ' 'mtto qton. onoua
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I1G the photestats of $he utorhl;  GOLD sald’ ho followed &he
jpstrustions of "SAN" in this matter, but SMILG teld him that the ruoiptl oy
were for tutoring an individual st the Massachmsetts Institute of Teohnelegy.
G0ID advised that SMILG t01ld him to get out of the housee GOLD said that
he returmed to Philadelphia and within a week he met "SAM" iu New York and
told him what had happenede "SAN" at this time told GOLD wot to worry, that

QLD advised thet in sbout Aoril, 1941, SAN" Seld GOLD tht i’

yho DL »

3\‘ f ‘_"'.2-5‘!

mm.tfying OOLD'O uidntmot espionage prl.uipd
.m . w ER e .": »v':".' o T 51“.""\"—?’;*
- r 2 i .t .! 1 .&8—
aow uli:imd o’ GIILS, "'.l'lnc is Sust s reminder, s
have forgotten ebout STAN." SNILG then told GOLD that these roulptc uro
for tutoring STAN at the Nassachusetts Ippﬂ}ltg_g;!‘: Toohn

hmto m‘u

-s:ionoa in m- connugt;?n nrm-u ‘to STANIS mqugju
o Por tho information of tho ﬁﬂdﬁgm Of!ftd. t_horo i:’. achel
e oopy of a repors ef 5A RICHAMD G. FIETCEER, ‘dated at Ban h'mehi; raﬂ
June 1, 1949, in the case captioned, WEPANTSLAUS - SHOMOVSEY, wase o 7 " g e
ESPIONAGE (n). It is noted from this report that SHUMIVSKY acted as an
espionage agent for the Soviets, and that he attended Masssohnsetts Institute
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%i [ Asoording to Immigratien st

‘38 Taris pn Jamnry 14; 1999, !a"lﬂi,_o
, E'én‘uot wide with MAREY GOD Wy the uslnéwn iub
‘a:m was in 1988, The eextects with GUED relative %o°

. SEMEIOW. The possiblity therefore exlats that :

“this gontact with GAED at the request ‘ot smn

throu;hmmn'oomt-.____ L el

There is attached a photograph of BHIJINSKY which ias hing trans-
nitted to the Philadelphia Office in order that such might be displaysd to HARRY
GCI.D. although it is noted that the desor:lption of the unknown lnbject "FRED" _dooa
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.BENJAHIN SMILG, WAS., ESP DASH R AND AF, LGE. HARR QLD.; NOW /O'/

RECOUNTS THIRTEEN MEETINGS WITH BEX"RMILG IN DAYON BEGINNING
THANKSGIVING NINETEEN THIRTY EIGHT THROUGH NINETEEN THIRTY NINE,
NINETEEN FORTY TO THE LAST MEETING IN FEB. NINETEEN FORTY ONE.
GOLD EXPLAINS THAT HE IS NOW ABLE TO PLACE THESE DATES VITH SOME
DEGREE OF ACCURACY PRINCIPALLY BY REFERRING TO KIS RECORD OF THE
DATES THAT HE RECEIVED FUNDS FROM FRED. IN JULY, NINETEEN FORTY
ONE IN NYC MEETING VITW{SEMENOV, GOLD NOW SAYS HE MENTIONED BEN
SMILG-S NAME AND THAT SEMENOV COMMENTED TO THE EFFECT TO LET THE

MATTER DROP, THAT A MISTAKE WAS MADE IN THE METHOD OF HANDLING

SMILG BY NOT -BEING _SUFFICIENTLY SEVERE AND BY LOSING CONTACT WITH

HIM., GOLD NOW BELIEVES THAT HIS IMPRESSION AT THAT TIME WAS THAT

BECAUSE OF HIS UNPRODUCTIVE CONTACTS WITH SMILG THE RUSSIANS WERE :

GOING TO SUBSTITUTE SOMEONE OF TOUGHER CALIB};‘R SORJURTIF/Z %DL%g.?

OF SMILG. GOLD SAYS THAT ON HIS FIRST Vlﬁé%d&auga ON THANKSGIVING .

NINETEEN THIRTY EIGHT HE BROUGHT A WALLET AS A GI!‘T TO BEN, ?R% 15 1850 7’74v
i

a

RECEIPT OF WHICH HAS BEEN DENIED BY SMILG. GOLD DESCRIBED THE

END PA N {
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PAGE TWO

VALLET AS A LONG, NARROW, WAFER THIN, FOLDED WALLET OF FINE QUALITY
WHICH VAS VERY MJCH ADMIRED BY SMILG-S FATHER WHO, GOLD BELIEVES,
EITHER HAD BEEN IN THE LEATHER GOOD BUSINESS OR AT LEAST KNEW LEATHER.
RRYGHUMOVUSKY, GOLD SAYS THAT HE HAD A DISTINCT IMPRESSION RESULTING
FROM COMMENTS AND REMARKS IN THE SMILG HOUSEHOLD THAT

SHUMOVSKY HAD BEEN IN CONTACT WITH THEM WITHIN A YEAR OF HIS INITIAL
CONTACT THERE. FURTHERMORE, GOLD SAYS THAT SHUMOVSKY, ASSORDING

TO SEMENOV, HAD NOT ONLY GIVEN MONEY TO SMILG AS REFLECTED IN THE
RECEIPTS EXHIBITED TO BEN BUT HAD ALSO PAID FOR SMILG-S FATHER-S
MEDICAL OR HOSPITAL EXPENSES IN BOSTON. ALL OF THE FOREGOING MAY BE

CORROBORATED IN INTERVIEW WITH SMILG-S FATHER IF SUCH HAS NOT ALREADY

BEEN DONE. RE DﬂVI?{SMILc, GOLD STATES HE MET DAVID ON A NUMBER OF
OCCASIONS AT THE SMILG HOME AND BECAME QUITE FRIENDLY WITH HIM AS HE

EVIDENCED AN INTEREST IN DAVID-S ENGINEERING DRAWINGS WHEN DAVID WAS
ATTENDING ENGINEERING CLASSES CONDUCTED BY HIS EMPLOYER, THE‘NATIONAL CAg
REGISTER COMPANY. GOLD HAS NO KNOWLEDGE THAT DAVID SMILG WAS IN ANY WAY
INVOLVED IN SBVIET ESPIONAGE. HOWEVER, GOLD SAYS THAT HE ADDED

HIS APPENDAGE TO ONE OF HIS REPORTS TO FRED THAT HE BELIVED THAT

DAVID SMILG WOULD BE A MORE REWARDING CONTACT TO THE SOVIETS THAN HIS
BROTHER BENe HARRY EXPLAINED THIS COMMENT IN HIS REPORT AS THAT

HE HAD TO MAKE SOME AFFIRMATIVE REPORT TO FRED TO TAKE THE HEAT OFF HIM
BECAUSE OF HIS CONSISTENT FAILURES IN ESTABLISHING A PRODUCTIVE ARRANGEI"E.
END OF PAGE TuwO



PAGE THREE

WITH §£N. FURTHERMORE, GOLD ASSERTED HE BELIEVED,THAT DAVID VAS
SYMPATHETIC TO THE SOVIET CAUSE AND ALSO THAT DAVID-S‘BEING YOUNG

AND INTROSPECTIVE, WAS EASILY LED, AND FURTHERMORE RESENTED THE COMPLETE
DOMINATION BY HIS OLDER BROTHER, BENg GOLD ASSUMES THAT THE SOVIETS
WOULD MAKE SONt CONTACT WITH DAVID SMILG, AS A CONSEQUENCE Of THE

ABOVE REPORT. _IN VIEW OF DAVID-S PbSSIBLE INVOLVEMENT IN SOVIET

ESPIONAGE, IT IS SUGGESTED THAT THE BOSTON OFFICE INITIATE APPRO-

PRIATE INVESTIGATION RE THIS MATTER. RE ALBEBZ{%PSTEIN. AF¥TER

CONSIDERABLE STUDY, GOLD POSITIVELY IDENTIFIED A PICTURE OF ALBERT

EPSTEIN, AERONAUTICAL ENGINEER, EMPLOYED AT REPUBLIC AVIATION HERE
AS HAVING MET HIM IN SMILG-S HOME ON TWO OR MORE OCCASIONS. EPSTEIN
HAS DENIED KNOWING GOLD. ggSTEIN WILL BE REINTERVIEWED RE THIS

MATTER. NY REPORT TO FOLLOW.

SCHEIDT
CINCINNATI ADVISED

END AND ACK PLS f
NY R 1 BS NRJ CC'LW QW‘?“M

KONY R § PH WL

NY R 59 WA EW

i



\ FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION Co- 180
' v ‘. - -UNITED STATES DEPARTHENT oF JUSTICE)

L R ]
- [ I .

To: COMMUNICATIONS SECTION. - : . BOVEMBER 1k, 1950

Transpit the following message 10:gamg Boctaa P m URGEN

1.‘"""/‘?“’//6 /4355 ? %f/

o = ¥ :‘_’: I "
» o :
- . — —— .
M e =
. T o L
- ¥ -
_:,n: > o
. k= z #
- -_--- w - T e !
{s° - - _4__ A | E 4 -
. - 3 E B o
e ol M S T EONRR-Y.
T2 — b N """"'J"' T L T
A Tt EvesmeAmaN - T L R A

T tMr- D AEI’NE{T Gl' JL‘SI'CE . . -- . < ' ‘ ) e
s . PR - _.:" - e - L
Eama—— LT htL‘aiuﬂTmn., sr_mgu - IR

“ NGV 14 1
- (REMAR &L

SENT VIA

Y R N R L A e e By e rta e e et
v PG O B M e e By v e Tyt o B




-ar v T YR AR R e, A P -
Crasta NESSo arf pe e WIS ETRE I L I et g AErT £ PP/ SR
. ———n s b M

- - e e e v e e e
a .
R » . ,;:. Gy TR T e SO
A R B L
o - 8
s o = U -
F Bel N L . - i’
SRS T -, ..

S e N FEDERAL U722 OF INVESTIGATON |
. ﬂﬁ, T T g e U SHDIPARIMENT OF JUSIGE -

CBH!"’('C?."Q:(S SEclmh

ASHINGT N 'ss BOSTON T rnon mi YORK 2'
g : ; : mmommn com.um o

OR AND SAC..:io vl ““Em.; {TRE xéwﬁmssn
gf‘ﬂ?wmﬁxmﬁwﬂwé@%‘ ?;TF—?! eVl T NN
ENJAMINQMILG, was, ESP-Ry &) LGE. m:wnm. uovmazn rzn Lns'i' L

g_k wn'gr

RE IDENTIFICATION BY HAR LD OF PICTURE 01-' ALB
AERONAUTICAL ENGINEER SEEN BY GOLD IN SMILG-S HO!‘IE ON TWO OR‘EHOR‘E

R *.! "-'ié&’";,, “"- f,‘ \'.‘:“ " -

OCCASIONS. EPSTEIN REINTERVIEWED AND PHOTOS OF GOLD EXHIBITED TO

"wM. HE DENIED EVER MEETING GOLD. —

-
ks
- F

Lo



P T AT P Sl L - SR CULI RS L TN N NP 38

PAGE TWO -
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SYNOPSIS OF FACTS: _ _ v
P | S _ PARRY GOID now recounts thirteen meetings in
i Bayton, Chio, with BEN SMTLG. GOID states
- that he recommended HEN'S brother DAVID to his
oviet superior FRED as a more rewarding comtact
A g Ko, for the USSR than EEN SMIIG. GOLD identified
‘ . 5P 2P sicture of ALBERT EFSTEIN, Aeronautical Engineer

e

\ ’7 .
| \\ ) GOLD was interviewed in the Tombs (New York @ity

' L",\. ) employed by Republic Aviation Corporatiom, 25 an
peEe- A individual he met in S/TIG'S home on at least
g /ﬂ/‘a two occasions. EPSTEIN denies ever meeting GOLD.

i - .

(:'. \P/ | zo'f?. /w‘t b}c

M VroRMATTON RECEIVED FROM HARRY GOID 83" 3 oc U’

¢ , Prison) on November 9, 10, 25 and 29, 1950. -
Lo , - GOID stated that after considerable reflection
il as to his association with EENJAMIN SMILG,
together with the record of dates on which he
! received funds fram his Soviet prineipal AKED,
4 W’ %‘ he hes been able to arrive at a reasonably accurate /[ -
i JVL- & chronology of his visits with BEMIBMIIGC, He
asserted quite definitely that his recollsction
\)’P / of these meetings are accurate; however, he pointed .
out that he gan not be equally certain as to the _ v
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sequance of facts hereinaft: ArILEL Ty e

GOID said L .» Pl e W i"’ ‘“*H'*‘. i
Thanksgiving Dey 1938, and ! coyhandnag ) BT £,
which he believed to be 305 « . Uil &’ J": e A L
at about 7:00 p.me He was ac Luet - Stz ol Ty e
SMITG after having introduce  lmes !,"t'u;'- 'f.‘ Talcy R POLY

stated that there were threc YT TOU U RRETARE \ ML A St SRS

at the house, presumably fiu- 0 0f L - syl s L RSt
DAVID SMIIG, BEN's younger bw. ney: "l jo f e AT e
wae introduced to a1l preset. - ‘- o 1 T ot

SMII's parents were partica. PRI N
relating to STAN.

GOID stated o . e T el T
time, derived from his comvay "y v . U0 ST g e e
on the ipdtial visit or on © .m0t L P ‘
with STAX was of a very fri. =~ 7 v "oy oo oL e

STAK within either a year o wn 1o S e e
added that it was quite app. - i e rhl BanI T e 0TTT o T
muich impressed with inside . Tl o LD LT Lo 0
by .STAN, and it was QOLD's o (L. 1nee N C R PRI S
was most impressive to DAV: i T\ta

On the occ R SAEOA I, T P
that he brought with him & - . T e L Ta o

read, the contents of whicrn - vt 7 K L e e
with the request that BEN « . . - ) e
COLD. GOLD also brought = - ... , e

to REN as a gift. GOLD r« - e . S

soiled white cardboard box [ S A
the dirty box and remember: . &7 oo L nion o '
it and make it more preseni . . U Te. o gea.n oo T

long, narrow,wafer thin, fo;. I R S ISR e
was very mich admired by T wr _uo@Er: 0~ Code s o
thet he assumed that SM:L!& COPR PP U S T g0l e AL
business or had a profesu’ . .. owsn OF L RS
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On taking leave of the SMILG family, GOID stated
that he practically requested BEN to drive him to the bus station
for the specific purpose of privacy and affording him the
opportunity to converse. GOLD recalls that SMILG was obviously
reluctant to drive GOID from his home, but was persuaded to do
so by his parents. GOLD stated that they proceeded into downtown
Dayton, and finally parked some distance from the bus statione
GOID said they sat in the car for about ten minutes making small
talk, and that he, GOLD, was anxiously awaiting BEN to indicate
some assurance of cooperation; however, this was thoroughly
dispelled by SMIIG'S quite obvious hostile manner,

Possibly a week later, GOLD said that he met FHED
on a Sunday wmorning in Middletown, Chio, at the railroad station,
They . walked around the town for a considerable time, during vwhich
period FRED inquired as to information relating to SMIIG. GOID
stated that he told FRED that he had gotten nowhore with BEN SUIIG
and felt that something had gone awry. FRED's response to this,
GOLD said, was quite enthusiastics, FRED felt that FEN was being
adequately circumspect and cautious as it was his first meeting with
GOID. In the course of this conversation, GOID said that he
informed FRED that he felt he could not achieve anything in further
contact of EEN SMIIG. FERED "got sore as hell® and became extremely
agitated with GQID's reaction and threatened him telling him that
he would write a letter "to the good Fathers of Xavier" to the
effect that GOLD was a Commmnist or some other damaging chargess
GOID asserted that he became exceedingly upset and perturbed over
this prospect and decided, therefore, to conform with any further
instructions received from FRED.

The Second Meeting

GOID said that he visited SMIIG for the second
time before Christmas, 1938+ At that time BEN told him that he
was planning to go East for the holidays, possibly to New York
City and Boston, and as GOID expected to go home to Fhiladelphia
during the Christmas holidays, he wrote down on a plece of paper
his home address, (5032 Boudonot Street, Philadelphia), as well
as his home phone number. He presented this to SMIIG and suggested”
that he call him when he arrived in the Bast. GOLD points out



av

NY 65-153L2

that he had been specifically instructed by FRED to be certsin
that SMTIG knew how to keep in touch with hime GOILD said that
SMTIC never made this call to his knowledge.

The Third Meeting__

This occurred in Jamary, 1939. On the ocecasion
of this visit, BEN SMIIG told GOID that he had been in 2 serious
automobile wreck on his trip to or from the East during the
Christmas holidays; that he was accompanied by two other friends;
that none were seriously injured, although the car had turned over.
GOLD said that BEN had been pretty badly shaken up, and it is
his recollection that BEN pointed out a facial laceration resulting
from the wreck, GOLD stated that he believed that the accident
occurred near Bradford or McConnellsville or perhaps lancaster,
Pennsylvania, and that RUILG showed him a picture of the wrecked
automobile. '

(Durinz the interview of BENJAMIN SMILG on
September 13, 1950, by Special Agent WADE H. ALIEY, SMIIG mentioned
that he had taken an automobile trip from Dayton with a friend of
his, ALBERT EFSTEIN, which resulted in an automobile accident,
SMILG places the time of the accident as Christmas time in 19%,
while GOID places the incident at Christmas time 1938.)

In Febrvary or early March, 193, GOID stated
that he went up to Dayton from Cincinnati and telephoned the
SMTIG home. He ingquired for BEN and after some obvious confusion
on the SNILG end of the wire, he was informed that BEN was not at
homes GOID expressed the belief that it was his impression that
he was getting the "brush offt. He did¢ not pursue the matter
further and returned to Cincinnati.

The Fourth Udeeting

GOLD places his fourth visit with SMIIG in March,
1939. On the occasion of this visit to the SMIIG home, he was
invited by BEN to attend & lecture somewhere in Dayton in a meeting
hall, possibly the Jewish Community Center. The lecturer was
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LUDWIC IFWISOHN, who was speaking on Zionist problems. GOLD
asserted that this lecture was particularly impressed in his
memory, as LEWISCHN, in the course of his speech, made some

very sharp and even insulting remarks relative to Christianse
GOID zdded that he recalled that he and BEN SMILG had specifically
commented on these remarks and both were exceedingly embarragsed,
particularly in view of the large nunber of Christians in the
audiences 1In their party at the lecture, GOID said was a Mlarge
veefy Jewish male", who was a ham radio operatore. GOID states
that he recalls making a very favorable impressicn on this
jndividual and that they had considerable comversation togethers
He described this individual as about thirty-two years of age

2t that time, S!11" to 6" tall, and about 220 pounds. GOID
could not recall whether or not they had picked up this person
in the neighborhood of the SMILG home en route to the lecture

or had met him at the lecture.

At the completion of the aforementioned lecture,
a speech was made for pledges and contritutions for the Zionist
movement. GOID says that a plump Jewish zirl, obviously known
to REN SMILG, solicited pledges from them, and that he, GOLD,
signed a pledge for $5.00, notimg thereon his Cincinnati addresse
He pointed out that he mever received a bill for this pledge,
and recalls inquiring of his lancdlady, Mrs. ALYS BROOKS, about
the receipht of same through the mail, as he had already mentioned
the incident to her. GOID remembers that BEN SUILG egvide.ced
a distinct displeasure in his signing the pledge and believes
thet SMILG, through his friendship with the aforementioned girl,
was able to got ahold of the pledge card and Cesiroy it., ©OID
described the girl as about twenty-three years of age, Jewish,

‘dark hair and eyes, rosy complexion, 574", L0 pounds, plump in

appearances

The Fifth Meeting

GOLD said that he received $120.00 from FRED in
April, 1939. On this occasion, FRED told him to talk to BEN
sbout STiN; thot he owed a great debt of gratitude to STAN, and
finally to work up to and ask SMIIG specifically to provide
information for the USSR. Shortly thereafter, GOID visited the
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SMIIG home and conversed with BEN on the porch of the SMIIG
residences GOLD steted that he does not think that hs ever
got to the specific question in conformence with FHED'S
instructions.

In the aforementicned meeting with FRED, GOID
statec’ that he instructed him to remain in Cincinnati throughout
that Summere. GOID, therefore, registered in the summer school
at Xavier University and took an English Literature course under
Doctor CHARLES F. WHEELER.

The Sixth Meeting

This meeting took place in late May or early
June, 1939, GOLD statecd that he propositioned SMILG on the
occasion of this meeting in a very weak faghion. He stated that
he could feel that SMIIG understood what he was Jriving at,
although he successfully evaded the subjoct.

GOLD recalls that on one of his mectings with
FRED, about this time, FRED expressed the idea that he Aid not
believe that GOID appeared to be too reliable to SMIILG in view
of his youth and apparent immaturity, being a college student.
He, therfore, impressed upon GOID the necessity of establishing a
close personal friendship with SMILG and in doing so, to impress
him with his mature viewpoints. GOID asserted that this idea was
enlarged upon in his later espionare contacts, in that he was
instructed by his Soviet superiors to represent himself as a married
man and the father of children.

{
ri The Seventh Meeting
2 This meebing occurred in the Sumer of 1939,
= The Eighth Meeting

This meeting occurred in October, 1939.



R ' SN
.
. :

O
3

NY 65-153k2

Tha Ninth Meeting

This meeting occurred in Jammary or February,
1940,

Relating to the 7th, 8th and 9th meetings, GOLD
stated that he hes no specific recollection of what transpired;
that he is quite certain there was nothing outstanding in any of
these meetings and consegquently he achieved nothing during this.
times

GOID stated that he saw FRED in March of 1940, at
which time he was instructéd that he had to definitely proposition
BEMJAMIN SMILG. 4t thet time, he was given instructions as to
the composing of a letter to be addressed to JOSEPH KATZ, to an
exact acddress in Brooklyn. The letter was to contain a megsage as
to the sale of an automobile if GOID was successful in his contact
with SMIIG; if unsuccessful, the letter was to contain a message
that no sale of the automobile was consummateds

Han . The Tenth Meeting

GOID saw BEEN SMILG in March or April, 1940, GOID
presented to BEN another leter from STiN, GOID said that he had
read the letter; that it was in 2 friendly tone and contained a
message to the sffect that SMIIG should give to GOLD the information
s as he hac previously given to’STAN in the past. OGOLD'S instractions

~ wore to get this letter back from SHMIIG; however, SHILG took the
letter up stairg and told GOID later on that he had destroyed it.
Boezuse of the presence of SYILG'S family, GOID was unable to gpeak.
with him throughout the course of the evening; howevcr, finally
after micnight, they tock e walk together, at which time GOLD
informed SKIIG thet he owed a great debt of gratitude to the USSR.
He said that SMIIG characterized this assertion as ridiculous and
quickly dismissed the subject. GOLD stated that he stayed so late
at SUTIN'S thet he decided to stay overpight in Dayton. "HE
\ STromprent-to Tegister at the Dayton Biltmore Holel, ut wag unable }
t3 get & Toom. Hé then proceeded Cown the street on which the :
Dayton Biltmore is located, to a wids thoroughfare on which were
trolley car tracks. He turned right here anc entered a hotel where
he_registered and romoined that night. He described the hotel as a
tTInEioHt Type, old but respectable looking and in the vicinity
of or across the street from a department store.

-l -
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GOID recalls that this mecting occurred on & week
day; that he, as usual, took a dbus to Dayton, arrived there about
5:00 and got out to the SMIIG home shortly after dinner time. He
remembers reading a current copy of "Tims® magazine, in which was

¥ a book review on DOROTHY DIX, wherein her advice was characterized
as Phardé boiled ag a madam of a sporting houseM. In this manner
GOID plzces the specific date of the meetingy

Subsequent t¢ this meeting GOID wrote the "no sale"
letter to JOSEPH KiTZ to the Brooklyn address, of which he has no
recollection 2t this time.

: In April, 1940, GOLD received a call from FRED,
instructing him to come to New York City to meet a new contact
who hes since been identified as JOSEPH KiTZ.

The Eleventh Heeting

This took place in early June, 1940, GOID stated
that he telephoned STIG that he was anxious to see him before
leaving school. He seid that SHIIG'S remarks reflected that he
was corcial and friendly. COID said that he then went wp to
Dayton and took a long walk with SMIIG, At this time GOLD stated
he very definitely propositionsd SMILG, telling him that if it
had not been for the USSR, he would not have completed his schooling
at the Wassachusetts Institute of Technology, and encouraged him
to cooperate. He pointed out to SITIG that information turned.
over by him would not have to be documents but that just one
sentence wonld be sufficient. He assured him that utmost precautions
would be taken to insure securitys, Furthermore, SMILG would name
the tine and place anywhere in the United States for future mestings.
GOID added that he believes he mentioned paying SMILG sums of money
for his efforts and also suggested finameial arrangements fer
SMILG's brother DAVID to go to school. GOLD stated that SMILG's
response Was on a patronizing level, principally to the effect
that COID did not realize the gravity of his propositions. SHMILG
teld him of an incident in Wright Field, wherein two 4intelligence
men came to see an engineer; that they took him away from Wright
Field, and that he has never been heard from since. He also
cnutioned GOID, that he, GOLD, may be under surveillance even at
this time, and possibly that such observation has been going on for
yuars by the Federal authorities, awaiting the occasion when he
would make a contact such as this. GOLD stated that SMIIG refused
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to cooperate, not by direct negative, but by dismissing item by
item as they were presented to him by GOLD.

GOID stated that he felt that he had not been
sufficiently egeressive.

In late December, &L;O, GOID met SEMENOV on a
Saturday in New Yo ty, at which time they went to the Hotel

Edison, where SEMENOV purchased an american Air Line ticket to
Cincinnati, He said that SEMENOV accompanied him to the Vanderbilt
Avenue office of the American Air Lines, where SEMENOV put him on
the airport bus to LaGuaradia Field. GOLD stated that he arrived
at Cincinnati late Saturday night and registered at the Cincinnati
g}ub or possibly the Hotel Gibson.

\fstan o b
The Twelfth Meeting Y3 w_;&

GOID said he saw SMIIG early the next morning,
Sunday; that he told SMIIG that he was on his way through to ‘the
University of Wiseonsin to consult with Doctors SNELL ané STRONG,
relative to chemical processes he was then working on. GOID
said that this meeting was totally negative, as he had "turned
yallow",

GOID met SEMENCY the same day in Cincinnati, and
 fearing SEMENOV'S displeasure in learning of GOLD'S continued
unsuccess with SMILG, he told SR/ENOV that SMILG was more amenable

to his propositions, which GOID points out was of course not the cases

: In Janvary, 1941, GOLD met SEMENOV in New York
City, at which time SEMENOV demonstrated a very positive angry
attitude towerd SMIIGts lack of response to all of the overtures
made by HAR®Y GOID. He told GOID that “they" had photo copies

of receipts signed by BENJAMIN SMILG and photo copies of writien
material SMIIG had given to STAN in the paste GOID remembers that
SEMENOV said that he ha¢ to "send for them", leaving with him the
very definite impression that these items were not in the United
States. SEMENOV also, told GOID on this occasion that STAN had
presented numerous gifts to BEN SMIIG and even paid medical expenses
or hotel expenses for SUIIG's father in Boston. GOLD recalled
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specifically the expression used by SEMENOV, that if it had not
‘been for STAN, SMIIG would be a janitor in a department store.

Lt least a week later, SEMENOV handed the afore- “
mentioned photo copies to GOLD. GOID said that it was his
impression 2t that time that the photo copies did not have the
quality of photo copies which he had hancdled in the past and
presumed thet they were maede perhaps in Russia. He stated that
there were about four or five receipts for sums anywhere from
$200 to $300, and that one was specifically for $2L0. All were
handwrpitten in a small crabbed script about two inches by three
and a half inches in size and bore the signature of either EEN
S¥II0 or HEN., The years involved in these receiptis were, to
aNID's best recollection, 1933, 193L and 1936. The photo copies
of the material allegedly received by ST'N from SMILG were two
articles of two pagss each, and one from four to six pages. GOID
recalls that the cantents of these pages cealt with aireraft engine
performance and stresses involved in cesign, possibly propeller
designe The instructions received from SEMENOV at this time
were that he sheuld cxhibit these photo copies to SMIIG and wait
for his responsas

The Thirteenth Meeting

This occurred .in February, 1941. GOID is not
certain whether he flew to Cincinnati Or proceeded there by train.
He sxid he yegistered at the Hotel Gibsop and met a former Xavier

University classmate, DICK SCHMITT (or SCHMIDT) in the lobby of the
hotel that evening. SCHMITT was then o medical school student

at the University of Cincinnati. They had a few drinks at the
hotel bar, at which time GOILD told him that he was en route to

the University of Wisconsin for consultation.

The following morning (Sunday), GOID pruceeded to
Dayton by bus, and arrived at the SMIIG home about 10:00. (GOLD
pointed vut that this meeting and the previous meeting were the
only times he contacted SMILG on Suncay mornings, and that such
was done on the calculation that SMIIG would be more receptive

at thet time to his propositions.)

- 10 -
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GOLD stated that he entered the SMIIG home and
stalled around the house for about twenty mimutes until he was
alone with BEN in the living room. Re told EEN that he had
something to show him from STAN, which he hoped would refresh his
memory. He then exhibited the photo copies and awaited EEN'S
response. He said that SUILG barely looked at the receipts when
his face became white and his hand trembled., GOILD stated that
SMTLG said, "You should never have done this"; that it was a
terrible thing, and that he knew GOID's purpose on the occasion
of his very first visit (Thanksgiving oight 1938). SMIIG said
that on that initial meeting, he was going to tum GOID over to
the Federal authorities, but demurred because of GOID being Jewish
and his reluctance to become involved in such a serious issue.

He protested any peculiar significance as to the receipts executed
by him, stating that he had received these payments from STAN as
compensation for tutoring while both were at MIT. Furthermore,

he pointed out that thé other material was nothing more than class
room notes, which he had most likely presentec to STAN to aid hinm
in his tutoring. GOID said that he, GOID, was Mscared™ and he
said to SMIIG that possibly he was misinformed, but in any case

he wanted to show him this material. SMILG then told him to get
out of the house right now and never come back. GOILD stated

that he told SYIIG he was very sorry it should end this way, but
that he weuld see him again. GOID said that they shook hands

in an instinctive fashion. He recalls calling goocdbye to someone
in the kitchen. y

' GOID declared that he burned the aforementioned
photo copies in the basement of his hotel, where he stayed, or
more likely in the men's room of a bus station. He said that he
carried a bottle of alechol which he poured over the photo copies
before igniting them in order that they might be completely consumedas

GOLD steted that he returned to New York City by
plane the same day end that he met SEMENOV that evening at Childs
Restaurants, on East L2nd Street between Madisen and Vanderbilt
Avermes. GOID stated that he told SEVENQV what had transpired,
excluding his statcment to SMILG that there might have been a mistakes

- 1l =
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SEMENOV'S response was that he was satisfied that
the mission had been accomplished; that they had thrown an acequate
- geare into SMILG and he indicated that SMILG would be recontacted, ’

In March, 1941, in a mesting with SEXENOV, GOID
was advised that he would not be sceing SEMENOV for a period of
time and that he should be very cautious 2s to his activities.
GOLD feared that he had been remiss in his duties and thought
perhaps that SEMENOV was breaking off their relationships therefore,
he brought up SMIIG's name. SEMENOV then stated that there had
been a mistake made in the handling of SMIIG; thzt GOID was not
particuiarly at fault but that perhaps they should have been
tougher with him insteed of temporizing. Furthermore, GOID asserted
SEMENOV indicated strongly that someonme of more tougher caliber
woulcd handle SMILG in the future. There is no doubt in GOIDIS
mind that the Soviets were not through with S4ILG.

INFORLTION RE DAVID SUILG

Tn the interview with GOLD cn November 9, 1950,
GoID stated that he met DAVID SMILG on & number ¢f cccasions
curing his visits with BENJAMIN SUIIG in the SHTIG residence in
Dayton, Ohice He lezrned that DAVID, then about twenty-two years
of age, was employed by the National Cash Register Company and
was cttending engineering classes concucted by thet company. GOID
declared that he became quite. friendly with DAVID; that he exhibited
to DAVID a sympathetic understanding of his particular problems,
‘and thet his acvice and comments were asked by DAVID as to his
engineering drawings an¢ his future in this particular line,

GOID asserted that he had no knowledge that
DAVID SMILG was in any way involved in Soviet espionage, However,
he asserted that he, COID, hac added as an appendage in one of
his reports to FRED, that he believed that DAVID SMILG would be
a more rewarding contact to the Soviets than his brother BENJAMIN.
GOLD explainecd this comment in his report by saying that he felt
that he had to meke some affirmetive statements to FRED to "take
the heat off" because of his consistent failures in establishing
a procnctive arrangemsnt with BEN SMIIG, Furthermore, GOID declared

- 12 -
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it was his feeling that DAVID was sympathetic to the Soviet cause,
particularly in relation +o his brother BEN, whom GOLD believed
to be unfriendly toward the Soviets.

, BEN's unsympathetic attitude, GOLD stated, was
cefinitely evidenced in conversational comments such as cerisive
remarks as to the ineffectiveness of the Russian Armies being stalled
in the snows of Finlande GOID addec that his recommendation of
D'VID SHILG to FRED was also based upon his belief that DAVID,
being young and introspective, vas casily led, that he was
completely under the domination of his brother BEN, who being the
eldest son, was by far the dominent figure in the family.

, GOID has no knowledge whether or not the Soviets
ever contacted DAVID, but believes that in view of his recommencdaticn,
efforts would be macde to recruit him.

INFORSATION RE IBERT EPSTEIN

The picture of ALBERT EPSTEIN, an Aeronsutical
Engineer employed by Republic Aviation Corporation, Farmmingdale,
Lonz Island, was exhibited to HLRRY GOILD. 4t first GOLD dismissed
this picture as not being familiar to him; however, when GOID was
acquainted with the fact that EPSTEIN is an ieronautical Engineer
an¢ a gra‘uate of New York University, he reexamined the picture
of ZPSTEIN for some minutes and finally saic that this was the
‘aeromautical engineer he had met =t the SMILG home on at least two
occasions. GOID described the aeronautical engineer, as he recalled
his appearance in 1939, as follows: No older than twenty-five
years of age, about 5'5" tall, stocky build, full face, dark eyes,
black hair, heavy dark beard and large spread nose; he wore glasses,
had a very guiet unobtrusive manner and also had the feeling that
EPSTEIN had a pro-Soviet viewpoint.
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52/

ALBERT EPSTEIN was initially interviewed on ,
Lugust 28, 1950, relative to his association with BENJAMIN SMIIG.

by

On the occasion
of this interview, EPST 1§ quest ""as to whether or not
he knew HARRY GOID. EPSTEIN cdenied knowing GOID and was familiar
with his name only as observed in the press at the time,

- . On November 18, 1950, subsequent to the
identification of EPSTEIN's picture by HARRY GOLD, ALBERT EPSTEIN
was reinterviewed. He was exhibitec photographs of HARKY GOLD

and after viewing same, said he ¢id not recognize him as anyone

he had ever met any place and was sure that he never met GOID
at the home of BFN SMI

by
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LEADS

‘ New Yorks

Lt New York, Now York:

Will exhibit pictures of JiCOB HOSRON to HIRRY
GOID for possible didentification.

A copy of this report is being designated for the
Philadelphia Gffice in view of inberviews of HALRRY GOLD in the
future regarding these matters.

a’}J
REFERENCE : Report of SA WADE H. ALIEY, Cincinnati, 10/31/50.
Burcau telctype to Boston and Wew York, 11/1L/50.
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O]fﬁce Memomndz&m « UNITED STATES GOVERNMENT

'ro : pirector, FEI DATE: January 17, 1951
oM = SAC, New Jork S - T ﬁ y
i, SUBIECT:  pENJAMIN SMILG, Was. . S |
. ESPIONAGE ~ R I B Goher U :

- < was interviewed by SA JOSEPH C. WALSH on Jamuary 16,
1951 in the Tombs (NIC Prison). S '
1n the course of this snferview he stated that he now faels quite.
- - sure that his Soviet Superiors made certain refarences to SNILG'S former

3 involvement in Soviet Espionage. -

GOLD asserted that sho after his first visit with SMILG, on

.o Thanksgiving Day, 1938, he met wit , his Soviet superior, in Middletown,

3 ohio. In their ensuing conversation, GOLD believes that FRED commented that
AL SMILG had given things in the past to the Sovists. mhis comment, GOLD
explained, was particularly relevant to his own apprehension in his in-
ability to establish a working relationship with SuILG, and FRED was
reassuring him that SKILG was being cautious in so far as this was their
first meeting.

About the end of 1940, or early 9L, GOLD add;{ﬂov also
commented about SMILG'S prior cooperation with STAN (STaN HUMOVSKY )«

" He could pot, however, recall the specific comment nor the circumstances
surrounding same.

5" 'j GOLD said that his belief that SMILG hed sometime been associated
ﬁ. o in espionage with the Soviets was further substantiated on the occasion ‘
» of his being designated for the SMILG aission. He explained that in 1938
C‘/‘q {!he was baving difficulties with FRED principally because he (GOLD) was
> anxious to enter a University and secure his baccalaureate degree and
5“ furthermore because FRED believed that he had not been oo productive for
some four or five months, In August, 1938 (on the night of the BENRY

.. ARNSTRONG-LOU AMBERS fight at Yankee Stadium, NIC,) he met with FRED in a

par and grill near the Yankee Stadium on the Grand Concourse in the Bronx.

cc:  Cincinnatd | //é’ /é&j’f?" 73«

ec: Boston
ccs  NY 121-9527 s
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GOLD stated that FRED told him that *all wus forgiven® and that he was t0 -~ ...
- procesd immediatsly to Cimcinnati where he would anter g university and - - -
|, . Shat there was "a very important govermment official® with whom he wuld - -

- - e put in contact. GOLD asssrted that at ho time was there any reference, - .
“presuned or stherwise, that this individusl was to be Tecruited. Nowever, |
be added, when SMILG becane obdurate actaal efforts toward recruitaent S
were necesaary. = . : § _ . _ - o P

N = 3
~* = T

) GOLD proposed that it was quite possible that the alleged material " i, -
or information recsived by SHUMOVSKY from SMILG was #imply text book materisl.
He said that he has arrived at this presumption as he has known 3KIL3 4o
be intelligent, realistic and smart; thut when the opportunity presented
itself to obtain funus from SHUMOVSKY, so ensuring the continuance of his
studies at MIT, he seised upon the opportunity and produced sasily sccess-
able material for the gullible Russians, Therefore, GOLD continued, the
relationship having been established between SNILG and SBHUMOVSKY in the
sarly '30s, 1% was his mission in 1933 to reactivate SMTLG rather than -
recruit hia. ' ' E
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INFO NEW HAVEN FOLLOWING SET OUT VERBATIM FROM RETEL.' QUOTE HAR
* ON INTERVIEW RECOUNTED THIRTEEN MEETINGS AT DAYTON, OHIO WITH BENJAMIN
SMILG. ONE PHASE OF INV‘;'..STIGATION CONCERNS VERIFICATION OF WHETHER

SMILG ACTUALLY TUTORED ONE STANISLAW SHUMOVSKY. — \0"0

- FORMER PROFESSORS HAD NO nscou.scnqgobr SMILG TUTORING AND NO
TUTORING .RECORDS WERE MAINTAIN@JT‘PRT FOR PERTINENT PERIOD. SMILG
INDICATED RE HAD VISITED S. E. PAANENEN, FORMER CLASSMATE, AT BELL

L LABORATORIES, BUFFALO, NY WHO HAD RECOLLECTION OF SMILG TUTORING AND

.| pecouserions o swwovsky.

;D L
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v¥
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- BENJAMIN SMILG IS PRESENTLY CHIEF OF DYNAMICS BRANCH,
=g
D't AGE O : o 55[’]«
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PAGE TWO |
_AIRCRAFT LAB. HARRY GOLD, ACCORDING TO SMILG, CONTACTED HIM FIVE

TIMES IN THIRTYIIGHT DASH THIRTYNINE ON BASIS OF HUTUAL ACQUAINTANCE
~UITQ.$HUNOVSKYQ GOLD ON FOURTH VISIT EXHIBITED PHOTOSTAT OF RECEIPT
. FOR PAYHENT OF TUTORING SERVICES AT MIT WHICH SMILG ALLEGES WAS MADE
OuT TO SRUMOVSKY AND SIGNEﬁgggzgﬁ&%%égiSHUMOVSKY, SUSPECTED ESPIONAGE
AGENT, WAS COLONEL IN RED ARMY AND WITH RUSSIAN P HASI G COMMISSION-
SMILG DENIES FURNISHING INFO TO HARRY GOLD ORASHUMOVSKY AT ANY TIME.
NEWARK AND NEW YORK EXPEDITE INTERVIEWS OF.RESPECTIVE INDIVIDUALS FOR

THEIR RECOLLECTION OF ASSOCIATION OF SMILG AND SHUMOVSKY. ALSO

. WHETHER SMILG TUTORED WHILE ATTENDING MIT, AND ASCERTAIN IF THEY HAVE
KNOWLEDGE OF SMILG TUTORING SHUMOVSKY OR ANY OTHER FOREIGN STUDENTS.
FOR iNFO OF BOTH OFFICES, THE BUREAU BY TELETYPE DATED DECEMBER TWENIX-
NINE LAST AUTHORIZED INTERVIEWS OF RESPECTIVE INDIVIDUALS PROVIDED
NO DEROGATORY INFC AVAILABLE ON THEM AT INTERESTED OFFICES. ‘BOSTON
INDICES NEGATIVE AS TO BOTH SWEETSER AND ROHMAN., CINCINNATI OFFiCE
OF ORIGIN ON.ESPIONAGE CASE. DACB NEU_YORK AND NEWARK VILL SUBMIT LGE
REPORT IN ADDITION TO ESPIONAGE REPORT WITH CINCIHNATIVORIGIN FOR
COMPLETION OF BUREAU FILE; TITLE ON LGE REPORT 1S BENJAMIN SMILG, AKA,
BENWd‘SHILG, BEN%MILG, AIRCRAFT LAB, WRIGHT-PATTERSON AIﬁ FORCE B}ASE,

'“"hAYTON,“OHIO, LGE. "UNQUOTE. ~KEWARK INDICES NEGATIVE RE BOTH SWEETSER

o poran.
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. GORDON, datéd September 26, 1950, which ssts forth information re~
coived from nelghbors to the effect that the mother of BENJAMIN SMILG
died several yesrs zgo.

. Reference is made to New York teletype dated November 15, 1950, which

. provided information received by the New York Office ms a result of an

- interview with HARRY GOLD. Instant teletype indicates that in March,

= 1939, BAARY GOLD recalled mesting a large beefy Jewish male bam radio >
operator end elso he had met a fat Jewish girl who was soliciting con-
tributions and pledges for a Zionist cause,
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- 1] -



M 2 J%,f . e ettt Bt BB

IR .{ .h :3 ’ ) :_’l’;f)
: FEDEIL..... nUREAU OF INVE‘ | rToON

t

L
ws CASK ORIGDGTED AT QYNCTINNATI : A m,m 55'\1531?
’ REFORT MADE AT DATE WHEN | PERIOD FOR WHICH MADE REPORT MADE BY
p MEW TORK L /15751 | 1652/10/51 s o wasn
TR T CHARACTER QF CASE
e . Amxamé»éma, was. L\ e ESPIONAGE ~ R
: ! \ 7 C

SYNOPSIS OF FACTS: ]
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/te - - Yy former participation in Soviet espionage.
tf’f‘*b GOLD asserts that there wag nmever any
PO 5’ / indication that SMILG was to de recruited
Y P into Soviet espio b the
f?‘s [y U J / 5 be reactivate
&
.
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PETAILS: HARR LD was interviewed by SA -mEPH C. WALSH
Y on 16, 1951 in the Toubs (New York City
Y Prison), '

A

Cat In the course of this interview he stated that he

g N now feels quite sure that his Soviet superiors

Y j made certain references to SMILG!S former involvement in

.- U Soviet espionage.

GOLD asserted that shortly after his fa.rst
with SMILG, on Thanksgiving Day, 1938, he met with, -~
Sovlet auperior » in Middletown, Ohios In their em\d.ng /
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conversation OOLD bwlisves that FRED vommanted that 8MILG -
had given things im the past to the Soviels. This écmment y
GOLD explained, was partictlarly relevant to his o
apprehension in his inability to establish & working
relationship with SMIIG, and FRED was resssuring him that
SMIIG was being cautious insofar as this was their first
meetinge. ‘

., _. #bout the emd of 1940, or early 1941, GOLD
said - NOV also cgmmented about SMILG'S priar cooperation
with S{AN {STANIS HUMOVAKY)» He could not, however,
recall the specifi¢ comment for the circumstances surrounding
game,

GOLD said that his bellef that SMILG had at
some time been associated in espionage with the Soviets was
further substantiated on the occasion of his being desigw
nated for the SMILG mission, He explained that in 1930 he
was having diffjculties with FRED, principally becauss he
(GOLD) was amxious to enier a wniversity and secwre his
baccalaureate degree and furthermore, because FRED believed
that he had not been too productive for seme four or five
months. In August, 1938 {on the night of the Hemry
Armstrong-Lou Ambers fight at Yaukee Stadium, New York
City) be met with FRED in a bar and grill near the Yankee
Stadium on the Grand Concourse in the Bronx, New Yorke GOLD
stated that FRED told him that “"all was forgiven" and that
he was to proceed immediately to Cincinnati where he would
enter a university,and that there was "a very important
govermment official" with whom he would be put in contact,
GOLD asserted that at no time was there any reference,
preswmed or otherwise, that this individual was to de
recruited. However, he added, when SMNIIG became obdwrate
actual efforts toward recruitment were necessarys

GOLD proposed that it was quite possible that
the alleged material or information received by SHIMOVSKY
from SHILG was simply textbook material, He paid that he
has arrived at this presumption as he has known SMIIG to
be intelligent, realistic and smart; that when the oppor-
tunity presented itself to oblain funds from SHUMWSKY, ®0
ensuring the continuance of his studies at MIT, he seized
upon the opportunity and produced easily accessible material
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for the gullible Russians, Therefore, GOLD continued,
the relationship having been established between SHILG
and SHUMOVSKY in the early '30s, it was his mission in
1938 to reactivate SMIILG rather than recruit hizm.

- REFERRED UPON COMPLETION TO OFFICE OF CRIGIN =
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ADIINISTRATIVE PAGE

T g By teletype dated Jamuary 16,1 was
% advised of information received from |

Bow K
. One copy of this report is being designated for
the Philadelphia Office for 1ts infomsation and for inclu-
sion in its f£ilc on the theory that GOLD may be reinterviewe
when roturned to the Philadelphia Office. ‘

REFEREMCE: Boston teletype to New York and gincinnati,
1/15/51

New York teletype to Boston, 1/16/51

Bureau letter to New York, 2/7/51
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r’ Oﬂice Memomndam e UNITED STATES GOVERNMENT
DATE: 3-20—51 |

-+ 20 . Director, FBI
aoM : SAC, Cincinnati

REE T “ Bebulot dated 2-3-51 ’&e‘hm"& |
; : .&ranseriyt 0f subjectis testinony en 11-9 end 10-50 before the Central ..’
: mltv-ﬁcmity Boa,rd ﬂright-?attcrion u.r !‘eroo Buo, Duytcn =mo.

,\‘ i Abatraetod it-a fm this testinow, eomidorod Iorthy
P 4 ee-nent lnd in some instances, further investigative Attentim, are. oot
R horeimfter mt«l :ln the urder of thoi appeamc- 1n tho tunscript mtiomtl

£

- GOLD is very certaln on this point, as set
. . forth on Page 2, report of SA JOEPH c. .

.. '+ WALSH, Few York, dated 12-11-50, T
o : . T timh.r]y, COLD gained the inpmsaion, from
A oo e T the adniration of said wallet by HARRY :
‘ 'S 4 ‘AJR MAIL, SPECIAL m_& :{km:@, father of DAVIDKSMILG, that HEERY
'\W'\ ' _ R -.ﬁb.;-' SMILG was eithsr in the leather goods
‘3‘@ R S : " business or had a pmrcuioml knowlodge

) ' '

?ﬁ'ﬂ ‘gAB:HHH L T » eoneeming same,
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| A Letter $o Birector, 3-20-51 Il il G v S
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(B) COMMENT

HARRY GOLD's impression as to the knowledge
of leather on the part of RARRY SMILG is
obvicusly well gained, therefore, it
appears reassnable that such a gift was
made, A

(C) CONTRMPLATED INVESTIGATION

None.

ITEM NO. 2:  PAGE 2 -

(4) OBSERVATION
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Cincinneti 65~172
Letter to Director, 3-20-51

" When interviewed on $-19-50, at Dayten,
" Ohlo, SMILG made no meaticu of this oo
"¢ 'oasis of appeal by HABRY GOLD, cem~ -~ ..
- menting merely that Russis was the enly .
_ nation that was going to fight Germany,
: . "Review of iaformation given by HARRY -
CE e T .- GOLD as to stated basis of his appsal ...
| ' o " to subject contalas no such elaboratien
i a8 that claimed by SMILG for GOLD as
_ to the persscution by the Nasis of Jewa,
(8) gomENT |
It appsars reasonabls to assume that
GOLD may have used this appsal since
both SMILG and GOLD are Jews, and that
nelther have seen fit, from interviews

by Bureau Agents to havs made mention
thersol, '

() CONTRMPIATED INVESTIGATION

At such time as reinterview is had with
HARRY GOLD, particular inquiry will be
made of GOLD as to the amount of sig-
nificance he placed on this point in his
appeal to SMILG. ‘

ITEM NO. J: PAGES & -
' | (A) CBSERVATION




. Cincinnati 65-172/
. Lettar to Dirsstor, 3-20~51

TTEM NO. 4

(B)

(¢)

PAGES
()
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COMENT

“enis corro-pond-, o STIGs infor- -

mation as given in lnterviews at R
Dayton, Ohio en 6-19-50 snd 8.2-50, -
but 1s, of eourse, compleiely in- ~.
consistert with the accomnt given by

RARRY GOLD, 4n report ef SA JOSEPH c.--'-
WALSH, New !ork, dated 12-11~50of .
thirteon sontacts by GOLD ef SMILG
at Dayton, Ohio, in the pericd from
late November, 1938 t«o mati.me in -
Fobrnary, 1941, 7 -

CONTRMPLATED THVESTIGATION

As mentioned in Cincinnati letter to

the Bureau of 3-14-51, Page 2 thereof,
investigation is contemplated to attempt
to obtain corrcboration of the sur-
reunding incidents related by HARRY GOLD
as appearing cn the contzabss with SMIIG
at Dayton, Ohio, subsequent to the
sumer of 1939, and particularly thosa:-
contacts described by HARRY OOLD in the
report of SA JOSEFH C, WALSH, New Yerk,
dated 12-11—50 u *the tauth noeting"

It vill be notod that axch inveatigation
has been made as concerns "the thirteath
mesting", occurring Pebruary, 1941, con-
cerning which there has been devsloped
the recollection of a former classmate

of HARRY QOLD's, of Cincinnati, Ohio of
the chance meeting described by OOID as
occurring on the day prior to this nont.act
by GOLD uith anm

& 31 -

CBSERVATION
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Cincinnati 65-1724
letter to Director, 3-20-51

An interview at Dayton, Ohio, ea 6-19~50, -
as stated in the report of former SA

WADE Ha m’ cincinmtig d&t@d &‘9-50’ .

‘particalarly Page 9 thereof, SMILG makes .

i mention that at the time GOLD showed him - -
a photostatic copy of & recsipt uigmd by
SMILG and made eut to STANISLAUS

@w&m. thathothnntnlhruliud.
at HARRY GOLD was not mersly a student
with "pink" ideas, but that GOLD definitely
had contacts Wdih the Bussians and was
working with Ruselan spies or he would not
have come into possession of this receipt,

GOLD states that he, in fact, exhibited

U photostatic copies of four or five receipts
e along with photo copies of the serial

i, % furnished GOLD by GOLD's Rusaian superior

% of two articles of two pages and one from
= ‘four to six pages, dealing with aireraft
- engine performance and stresses involved
fs.%.‘ design, possibly propellsr design, OOLD

states this exhibition was made during"the
thirteenth meeting,"in February, 1941,

: (B) COMMENT

" SMIIG's testimony before the Loyalty

i Hearing Board denies, of oourse, that he
made this statement to Bureau Agents, and

vy the matter of MILG!'s credibility againat

k the credibility of the Bureau Agents,
‘appears to be a matter of decision for’
the Loyalty-Security Hearing Board,

(C) CONTEMPLATED INVESTIGATION

No further investigation is contemplated
& in view of the observations made during

ns-
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Cincinnati 65-172%
Letter to Director, 3-20-51

taatim by layalty-Seewrity
oaring Board that SMIIG adaitted
w of the statements attributed = .
to him by Bursai Agents, wers eorrect, -
_although ethars, edviocusly made at the
 same time, nrocm”dbymtobe
ineurmt

"\

i3,
HE -

(A) OBSERVATION

{B) COMMENT o

It appears that SMILG's failurs to
furnish such additional information is
self-serving and it is pointed out in
Cincinnati letter to the Bureau of
3-14~51, investigation is under way to
identify the third party claimed by
GOLD to have sccompanied him and SMIICG
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Cincinnati 65-1724
Latter to Director, 3~20-51

. to this meeting and te identify and -
- interview the plump Jewess stated by i
© GOLD to have sbtained m’l plodge nt.
g thil uotixg. 2

_ (0) GOMTED gm‘ GAEON

Ui R uL o Inna’oigatim to‘.ldmt.ify tho third
him and SHILG to this meeting and to
identify and interview the plump Jewess
- stated by OOLD to have ebtained QDLD's
- pledge at this abovo mentioned nating.

ITEM NO. 61 PAGES 67, 68 and 69 -
" (A) OBSERVATION




Cincinnatd 65-172,
Letter to Director, 3-20-51
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- MILG hu aot. as pt bm apuemully
' quutimd on thia po:lnt

w

am.evm. bo 80 qmstionod uhsn Buruu o

" “glearance is given far the mext faterview™

~with SMILG and in the interim, interviews
will be had with Col, GIBBS and ‘

.. Gener. on this int,

CIBIRO. 7+  PAE 7L -

o

OBSERVATION

In interview of 6-19.50, SMILG told
interviewing agents that the father and
brother both felt that the HARRY GOLD
under arrest at Philadelphia would sppear
to be the same individual and they all
discussed it previously, umerely as a
coincidence, that said HARRY GOLD had
been the same pereon that had visited
them. (eA 2L PJO
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Cincirmmati 65-1724
Letter to Director, 3-20-51

S tel o [mie e a nittor& the Tespective
a0 T ] ‘eredibdlity of SMILG and the Buresu

: Agents, SHUMOVSEY, ef courd§,hss

' {N not bean known as baving been in :
7| tbe United States since March, 1943,

(C) CONTRMPLATED INVESTIGATION Lo

Sone,

(A) OBSERVATION -~

(B) COMMENT

[ Report of former SA WADE H. ALLEY,
-1 Cincimati, dated 8-9-50, contains
SMYLG's statement to the interviewing
in ! agexts that SHMOVSKY had stated
q\a something to the effect, *"samebody was
getiing over anxious.” L ‘

b
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Cincinnati 65-1724
Letter to Director, 3-20-51
TEL e \ SMTL0ts clain that the FBI is
S - . 6\ orrora.ppoaratabemhporunt

-“rrm uo. 10: . . mm 121 - {u.&.urq
e (1) oasmv.mm

ok

N TR

Report of SA WADE H. ALLEY, Cincinnati,
ﬁ%ﬁ 8-9-50, merely states that SMILG
related to the interviewing agenis that
hs, SMILG, may have said something to
this effect. other words, SMILG
did not confim or deny to the inter-
viewing agents the statements of HARRY
GOLD relative to this mesting, as
mentioned in report of SA JOSEPK C.
WALSH, dated 12-11-50, at New York,

described therein as "the ﬂiirtemth
meeting" on Pages 10 and 11 thereof,

(B) COMMENT

‘ SMI1Gts denial of having made such &
. . statement to the FBI appears unimportant
- since HARRY GOLD has been fairly
specifiec in his account of thio *thire '
teenth meeting®, '

(C) CONTEMFLATED:'INVESTIGATION

]

None,
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Cinodnnats 65-1724
Letter to Direetor, 3-20-51 : ’
ITEM NO. 1: - . PAGE122 k123 - - Cin-
(0 esmumIR 7 &

4

credibilities of SHIIG and the Buroau
Agﬂnt’.

‘i'hi.s u a quastion oftho lréﬁpe;:tiw
. &K\
(C) CONTEMPLATED INVESTIGATION
None. -
ITEM NO, 12; PAGE 136 -
(a) CBSERVATION

s
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Cincinnati 65-1724
Letter to Directar, 3-20-51

(B) COMMENT

EENJAMIN SMILG has not been specifically
questionsd as to what exact account HARRY
GOLD shed him on this contact relative
whereabouts and activities at

t of said contact, and HARRY GOLD
himself has not been questioned as to
exactly what he thought he told SMILG on
these points at the time of what ia
described in report of SA JOSEPH C. WALSH,
New York, dated 12-11-50, Pages 2 and 3
thereof, as "the First Meeting".

(C) CONTEMPLATED INVESTIGATION

SMILG will be specifically’ quaat.iomd on
this point when clearance is given by the
Bureau for re-interview and in the interim,
HARRY GOLD will be lpacirically queationed
on this point,
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2 photographs of SEMEN
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CIN. 65-1724

MOSROW's photograph was identified by Mﬂhen

exhibited to GCULD at the New York City Prison in November, 1950, by Bureau
Agents as that of 2 man whom he had seen when visiting at subject's home in
Dayton, Ohio, in the period from Thanksgiving, 1938, to February, 1941. GOLD
provided no additional detalls relative to this observation of the man believed
by him to have been identical with MOSROW.

:
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CIN. 65-1724 |
b7¢
b1

Records of the U, S. District Court, Dayton, Ohio, as ~
made available by MESEYNnBINS Deputy Cluelb of-Conry; contained the following
papers pertinent to the naturalization of subject's fathert :

- 5,

i‘f_A;_@RWEG, 307 Oxford Avenue, Dayton, Chio, occupa-
tion, salesman, filed Declaration of Intention Ne, 4970 on October 28, 1938,
HARRY stated he was born at Poltava, Bussia,_on December 7, 1885, had married
his wife, REBECCA, September 1, 1912, at Poltava, Russia, and that her place
of birth was Minsk, Busela, -

it ¥ b ..-S- : ‘

HARRY stated that he had entered the U, S. at Baltimore,
Maryland, on January 6, 1913, having two children, BENJAMIN, born at Bostonm,
Massachusetts, on June 1, 1913, and DAVID, born at Boston, Magsachusetts, on
September 20, 1917, both residing at the time of this Declaration at Dayton,
Ohloe '~ _ oo lo

, HARRY SMILG also indicated therein that he had previously
Ll filed Declaration of Intention at Boston, Massachusetts in 1913, that his last

! foreign residence was Kiev, Russia, and that he had come to the U. S. fram Bremen,
g Germanyunder the name SCHLOJMMN GA on the vessel 5.8. Nekar.

The Declaration was supported by Certificate of Arrival
No., 9~19055, issued under the name SCHLOJME SMILGA on August 8, 1938, by the
District Dirvector, Baltimore District, Immigration and Naturalization Service,
U. S, Department of Labor, ;

~—
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CIN, 651724

It is here mentioned that HARRY GOLD when interviewed
by Bureau Agents at the New York City Prison in November, 1950, indicated a
recollection that in late December, 1940, after meeting MENOV on &~
Saturday at New York City, SEMENOV and GOLD had gone to the Hotel Edison, —
where SEMENOV purchased an American Airline ticket to Cincinnati, GOLD and
SEMBNOV went to the Vanderbilt Office of the American Airlines, where SEMENOV-—
put GOLD on & bus to LaGuardia Field, GOLD recalling that he arrived in Cin-
cinnati, Ohio, late Saturday night, registering at the Cincinnati Club or
possibly the Hotel Gibson. :

AT CINCINNATI, OHIO

bx
D

Tt is also here restated that in February, 1941, ac-
cording to GOLD's statements to interviewing Bureau Agents at the New York
City Prison in November, 1950, that he again proceeded to Cincinnati, Ohio,
from New York City, traveling either by airplane or by train.

GOLD recalled he had registered at the Hotel Gibson and
had met,a former Xavier University classmate, one DICKF/SCHMITT oPXSCHMIDT in
the lobby of the Hotel that evening, SCHMITT was then a medical school student
at the University of Cincinnati, GOLD recalled they had a few drinks at the
Hotel bar, at which time GOLD told him he was enroute to the University of
Wisconsin for a consultation. GOLD recalled that it was on the following
morning that he proceeded to Dayton, Ohio, by bus, recontacting SMILG on what
has previocusly been reported as the "thirteenth meeting.”
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CIN, 651724

4

ENCLOSURE TO SAN FRANCISCO:

One copy of report of SA WADE H. ALLEY, Cincin-
nati, dated August 9, 1950,

PENDING
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QIN. 65-172%

r The Bureau furnished Cincinnati by letter of March 6,
1951, with a photostatic copy of the transcript of SMILG's testimony and gave
instructions that no further interview should be had with SMILG pending
analysis of discrepancies noted between SMILG's testimony before the Central
\'] Loyalty-Security Board, Wright-Patterson Air Force Base, and the information
< given by SMILG to interviewing Agents WADE H. ALLEY and HARLAND D. SHAW on
June 19, 1950, at the Dayton, Ohio, Resident Agency, to SA ALLEY and SAC ALVIN
E, OSTHOLTHOFF at Dayton, Ohio, on August 2, 1950, and to SA ALLEY a% Dayton,
Ohio, on September 13, 1950. .

M

The report of SA WADE H. ALLEY, at Cincinnati, dated
October 31, 1950, contains the suggestion by SMILG that the "large, beefy,

Jewigh male,” who was a "ham" radio operator, present at SMILG's hcme during \/
HARRY GOLD's wisit with SMILG in March, 1939, was one GALLEY or GALLY, employed '
in the Radio Section at Wright Field about 1940 and later transferred to the ~

West Coast. Said individual formerly lived on Oxford Avenue at Dayton, Ohio,
and was described by SMILG in the interview of Si ALLEY of September 13, 1950,
as 5' 7%, 145 pounds, brown, curly hair, sharp nose, married and about 28 to
30 years of age in 1938. '

The report of SA JOSEPH C. WALSH, New York, December 11,
1950, contains GOLD's description of this man as 5! 11" to 6!, about 220 pounds
and being about 32 years of age.

This was the man present in the meeting characterized
by GOLD as the "fourth meeting," and deagribed by GOLD as having alsec been
present at a lecture conducted by LUDW ZISOHN, who spoke on Zionist problems,
and further recalled by HARRY GOLD, according to New York teletype to Cincinnati .
of November 15, 1950, as having accompanied SMILG, HARRY GCOLD and possibly DAVID
SMILG, brother of subject, to a log-cabin~style restaurant some seven to ten
miles outside of Dayton, Ohioc, immediaztely following the meeting.

Although GOLD's description of this as yet unidentified
former Wright Field employee and "ham" radio operator disagrees considerably
with the description given by SMILG of the man named GALLEY or GALLY, effort
was made to identify said GALLEY as requested by Bureau letter to Cincinnati
of November 17, 1950, with the following results:




LIN. 65172,
The Daytgn, Ohio, ity directory for the year 1938 ><

Freﬂected Jbat %ﬁ and ZENDA then resided at 401 Oxford, Dayton,

Ohio,

I's employment shown as Radio Engineer,

L

Report of SA JOSEPH C. WALSH, at New York, dated
December 11, 1950, containing GOLD's recollection of tvhe "fourth meeting" as
concerned GOLD's visit with SMILG in March, 1939, made particular statement
as to the solicitation at the Zionist meeting attended by GOLD, SMILG and
the "ham" radio operator of 2 $5 pledge from GOLD by a Jewlsh girl, then
about twenty-three years of age, dark hair and eyes, rosy complexion, 5' 4,
140 pounds, plump in appearance and apparently & very good friend of SMILG,

GULD noted on his pledge his Cincinnati, Ohio, address
and appamntly used his true name in signing the pledge. He :wacalls he never
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received a bill for the pledge and suspected that SMILG through friendship with
the aforementioned girl had possibly gotten hold of the pledge card and destroyed
same,

The report of SA WADE H. ALLEY, at Cincinnati, dated
August 9, 1950, contains the statement by subject SMILG, on interview on June 19,
1950, st Dayton, Ohio, by Bureau Agents, that while employed at the E. G, Budd -
Manufacturing Company at Philadelphia, Pennsylvania, after prior residences at
the Y. M, C. A, and on South 46th Street at adelphia, he had later lived in
an apartment on Spruce Street with one T@D&B;-}E, then employed in the U. S.
Navy Yard at Philadelphia and also a former student at Massachusetts Institute
of Technology. SMILG further stated that after leaving Philadelphia, he had
lost all contact with TOM GEOR(E.

SMILG did advise, however, that it was while he was
employed at the E, G. Budd Manufacturing Company in the period from May, 1935,
to May, 1936, that STANISLAUS SHUMOVSKY visited SMILG on about two occasione.

- - SMILG claimed that these visits by SHUMOVSKY at Phila-
delphia, Pennsylvania, were purely social and based on their friendship while
both had attended Massachusetts Institute of Technology., SMILG claimed that at
no time did SHUMOVSKY make direct inguiries concerning SMILG's work, nor did

he make any overtures to SMILG for information. SMILG has not yet stated exactly
how STANISLAUS SHUMOVSKY made contact with SMILG and effort will be made to
exhibit to TOM GEORGE photographs of SMILG and SHUMOVSKY to determine whether
TM GEORGE possesses any information whatever on the contact by STANISLAUS
SHUMOVSKY of SMILG.

L\ .

- 10 -



CIN. 651724
LEADS

BOSTON OFFICE

Two copies of this report are furnished Boston for
_ infomat.icn, inasmuch as investigation by Philadelphia to locate TOM GEORGE,
\’] as mentioned on Page 10, may result in ‘the necessity of further investigation
\ a8t Massachusetts Institute of Technology to determine the present whereabouts
t M GEQRGE.,

tl Request is alsc made that Boston now review ite indices
to T(M GEORGE.

NEW YORK OFFICE

AT NEW YORK, NEW YORK

& /\ Will through eredit bureaus and other usuzl local

) ' sources attempt to locate HARRIS GALLAY, previously identified in this inves~
\ tigation ss a social acquaintance and possibly also an employee associate of
SMILG at Dayton, Ohio, and at Wright Field, Ohio, prior to December, 1939.
Will thereafter exhibit to HARRIS GALLAY the photograph of HARRY GOLD and
question him in thorough detail as to the account by GOLD captioned as the
"fourth meeting” in the report of SA JOSEPH C. WALSH, at New York, dated Decem-
S ber 11, 1950, as relating to GOLD's contact with SMILG at Dayton, Chio, in

oy March, 1939. New York should also exhibit to GALLAY the photograph of SMILG

: at the time of the interview,

PHILADELPHIA OFFICE

dgﬁ' ' AT PHILADELPHIA, PENNSYLVANIA

Will at the U, S. Navy Yard check civilian personnel
records for the TQM GECRGE mentioned by SMILG as employed there in the period
from May, 1935, to May, 1936, he being s former Massachusetts Institute of

Technology student with whom SMILG shared an apartment scmewhere on Spruce St.

Interview is desired of TOM GEORGE as indicated on
Page 10 hereof,
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CIN. 65-1724
SAN FRANCISCO OFFICE

AT SAN JOSE, CALIFORNIA

— ’ ' '
/ Report of SA WADE H, ALLEY, Cincinnati, dated August 9,

q 1950, copy of which is enclosed, sets out a lsad to interview one LILLIAN RHEDA

SHIVELY at Dayton, Ohio, based on information contained therein, Report of

SA WADE H, ALLEY, Cincinnati, dated March 3, 1951, in the case captioned

NSTANISLAUS SHUMOVSKY, was; £SPIONAGE - R," your file 61-56, Bufile 65-2954,

get a lead out for interview of SHIVELY at 417 South Eighth Strest, San Jose,

Califomaa

Request is made that you cover the lead for interview
of SHIVELY at San Jose, California, as requested in enclosed report, and report
same to Cincinnati in the present case, when coverage is had ef the lead in
L your file 1-%6,

CINCINNATI OFFICE

AT DAYTON, OHIO

?
el Will attempt to locate IVA SHAPIRO to determine 4f she
could possibly be the plump Jewess who obtained a $5 pledge from HARRY GOLD at
. |g7the lecture of LUDWIG LEWISOHN at Dayton, Ohio, about March, 1939, Will deter-
""" 'mine whether SMILG had any conversation with SHPIRO pertinent to this investiga-
tion.

- J W(d‘\ M As requested in Bureau letter to Cincinnati of December
5 3 (]

1950, will exhibit to SMILG the photographs of former Soviet Goverrment
purchasing representatives stationed during part of their stay in this county
at Wright Field, Dayton, Ohio, NIKOLAI PAVOLVICH OSTROVSKY, MIKHAIL NIKOLAEVICH
KOSTUIK (KOSTIOUK), and PETER 4. BELIAEV.

As requested in Bureau letter to the Cincinnati Office
of January 12, 1951, will conduct a detailed interview of SMILG concerning his
finances while at Massachusetts Institute of Technology,

-12 -



CIN, 65-1724

Will request SMILG to produce bank books and other

records, question him as to why he discontinued his education afid question
him as to why he took employment with the E. G, Budd Manufactujing Company,
Philadelphia, noting particularly that SMILG ceased his purs of a doctoris
degree at Massachusetts Institute of Technology in June of 1 and that

IS{TANISLAUS SHUMOVSKY withdrew from Massachusetts Institute of Technology in
arch, l@.

1.3n Will at the time of future fe-interview of SMILG make
further Inquiries as to background of T(M GEORGE, previously mentioned as the
person with whom SMILG shared an apartment on Spruce Street, Philadelphia, in

The above interview of SMILG will not be held until
directed by the Bureau per Bureau letter to Cincinnati of March 6, 1951.

As further directed in Bureau letter to Cincinnati of
March 6, 1951, will moke thorough review of the transcript of SMILG's testimony
on November 9 and 10, 1950, before the Central Loyalty-Security Board, Wright-
Patterson Alr Force Base, Dayton, Ohio, for purpose of future investigative
leads and for purpose of analysis of contradictions between SMILG's testimony
and the informastion furnished by SMILG on earlier interviews had by Agents of

this Office.
:}‘L At Wright-Patterson Air Force Base will attempt to
™M~ g<locate a photograph of HARRIS GALLAY for exhibition to HARRY GOLD,
?
4175 |
HREFERENCES: Report SA W.DE H, ALLEY, Cincinnati, 8-9-50.
Bulets to Cincinnati, 10-17-50, 11-17-50, 12-7-50, 1-12-51,
and 3=-6-51,

-13 -
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: Ve l.'u. !. m, Poraonnol ‘Depu'hent, Ghemn‘gy Corpor -
-~:':'--'ia20 mngbon Avenue, New York City, ddvised in September, 19LL that EMIL Z.
BARISH was employed by this firm from August, 1942 until sometime in the
Spring of 194k. She stated that there was & disagreement between BARISH
and other employees and officers of the Chemurgy COrpora'cion as 1 how the
. business should be conducted, and as a result BARISH lnd - BROTHMAN _

- “1left the company and set up & company for thamaelvu at ast 37th St.reet, _

“ New York City. (ﬂ, . ) R

..‘vi- ';';'. ‘ . -V‘e_ )
; s Acoording to Mre. m, the of.f.ioe at the llttar address S
e A “as & 1aborator‘: leased by BARISH and BRO'EHIAN from the chmurgy corpcration. \lu?

O ABRAHAM BROTHMAN was convicted in the United States Federal |
, conrt, Southern Distridt of New York, New York, New York, on November 22,

_ 1950 conspiracy 3m obstructing jnstd.ce as a result of his counseling
admitted espionage agent), to comkt perjury before & Federal

w) | .
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" Bew York T-1, s confidential informiht of known reliabllity,
tice.at Columbia

77 that EERNARD O, EOOPHAY, an associste Professor ir Mat
T mSversity, held s conference with ABRAHAX BROTHKAN on ‘brosry 7, 1946 at_ 7
» ;. -mhich time they agreed to mest in EDOPMAN's room in the King's Crown Hotel, . -

_' o420 West 116th Street, New York City on February 13, 1946e . -

. wmm o e gaie informant advised-that Professor XOOPMAN held a conference

- -with -ABE BROTHMAN on Pebruary 18, 1946 at which time KOOPMAN told BROTHMAN that -
. he had broken down the aifferential equation problem and that he would meet -

‘BROTHMAN for dinner st the Faculty Clud, Columbia University end show the . :

" problem Yo him. 4
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I ARTHUR P. MEBER, a former business associate of J AM BROTHMAN in
New York City, advised in February, 1950 that BROTHMAN's assoclation with == -
- BRRNARD EOOFMAN, & mathematician st Columbia University, was for the purpose . .
-.0f obtaining assistance on a mathematical formulle: - :i-ur e o L
i HARRX 01D, who wee indicted on Juns 9, 1950 in the Eastern District
o8 Wow York ae a Soviet espionage Agent, advised on June 13, 1950 that Professor

- SEENARD ‘EOOPMAN, ‘s friend of -ASRAHAK BROTHUIN, was definitely Dot & comunist
] ‘am. “14be ory slight extent. He -*

S g

M“m’% Ny
01D further Feleted ¢hst in ths Tall of J9N6 er-the spri:
N XOWITZ bad lufich with essor KOOPMAN st
« -shich time there was some discussion sbout -25. JULIUS HS. -KOO s

reportedly stated w] nsver thought that a
this." According to GOLD this statament made BROTHMAN very angry *P° ‘30 \

o,
3
X “told GOLD that be was through with KOOPMAN. ... ———
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Z T e ELIZABETH TERRIIL BENTLEY, an admitted courier for a Soviet espionage

; gpsrat-:l.ng in the United States, dur.’mg the late 1930'8 to about 1945,
- gadvised hat’ she' iitmm avonYy, May, I9AD Rittoys 2 JACOB, wms,
” & known Sovist Agent, ‘and ‘theréafter - tﬁﬁé‘tﬂlar 19].6 she Teceived
_-various blueprints from BROTHMAN for delivery t.o BOLOS. ' She hter advised
““that GOLOS told her 4n the fall of 1940 that it anis necessary ot orders Trom -
' fhia superiors to tmm BROTHMAN over to a “Russian wentact,” since meither
" GOLOS nor herself kmew anything of the 'l'.echnica.l %.apects of: the mtenal
momm was furnishing. . g« e e e =

© -On May 29, 1947 BROTHMAN advised .gents of tbe FBI that nm:

. whom he knew as "WJohn," cdme to his office in 1938 or 1939 and claime

" contacts with the Kussian goverrment, was in a position to get ‘contracts for

" -BROTHMAN and requested blueprints.of certain products on which he was working.

. “Thereafter he turned over several bluspiints to GOLZS all of which he- claimed

. -as his, BROTH¥AN's, own proper "

... blueprints to ELIZABEI‘H
.'Jmms. -V_ -

, ‘-'."v”-;‘ At

o ' ;HARRX GOLD adnsed :.nlmy, 1950 th he met. ABRAHAM BRDTPMAN
. through one Niap® whom he identified as OVICH, an official of the’.
] Corporation and that thereafier’ BROTHMAN ﬁmmhta _‘
~.: and other technical data to him. GOLD informed that BROTHMAN said he had . -
-along all right with JACOB GOLOS but not 0 well with ®Helenn (ELIZABEI‘H
and was glad to see GOLD 80 that he could again star{ Tunne —
ormation to the Soviet Union, which was the onJ.y eountry conducting a8 -2
true fight against Fasciam. _ _ _ : }

o
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5 GOLD stated further that he a5 -alnost. certain Bmmm was a ya
mamber ‘of the Communist Partyin Bronx, WNew York in 1938 .and recalled on FR o
..one occasion BROTHMAK said he had been beaten up by thé National Guard -5 - -~
- -during the 1930's when he was participating in distributing literature in .
-front of & National Guard Armory. ' GOLD mentioned ‘t.hat {rom his conversat.lons

. r.ﬁamnw;y

A rn, Low?OLX

o BDLF LLAN a former employee of ammm in 19&5, advised
that ‘almogt all employees of th THMAN €ompany were commudsts and axpressed* o
_ j,;he opinion that one:would jhave be & communist.in ordern 1o -be associated -
"u-\ “wfith BROTHMAN. ‘WOLLAN indicated that lis brothez, LLAN, “who was in
"‘-*'1: -charge of BROTHMANts Laboratory, was definitely a-communidd during the late
. 193075 and up until 1945 when he discontipued attemdance at Communist Party ..
“meetings ‘due to his disagreemeént with the Party policy in ousting EARL BROWIER.
Further that as a result of his disagreement with the Party policy in oustlnu
BROWDER he became at odds with ABRAHAM BHJTImAN and his associates. ~
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L T g reANETR YERRTLL BENTLEY, an aduitted ceurier for ¢ Sevist esploasge
- ”f_._i'- .. _44ng epersting im the Pnited States, during $he late 1930%s &0 about 1945,

N : ed that she met ARRAHAM BROTHMAN in about May, 1940 through JACOB GOLOS,
Z:8 kmown Soviet Agent, and thereafter wntil -the fall &f A3, _Sbe peceived

A R igarioes blugprigts from BROTIMAN Tor dslivery Yo 60LOE. - Aater sdvised “slalw

e ~ R ket OOLOS told her in the fall ef 19L0 that 1t was necessary On orders from

e x o M8 Superiors 9 “%ixn BROTHMAN wver to & *Emssian oontact,® since meither . .
57 160108 wor herself knew suything of the teckmical alp__o_sgg_.g:g the ntorh‘.}{
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C T 0p My 29, 1947 MBOTEMAN sdvised agents of the FEI that JACOB QOLOS,
whom he knew as ®Jobn," came to his office in 1938 or 1939 and claimed hs had
contacts with the Russian government, was in a position %o got contracts for

' BROTHMAN and requested blueprints of certain products on which ke was working,
. Thereafter he turned over seversl blueprints to GOLOS all of which he clalmed

.

..., &8s his, BROTHMAN's, own property. "He admitted he alsc turned ever various v .
L "~ blaeprints to SLIZABETH TERRTLL BENTIEY #nd HARRY 60ID for transmittal to - o
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" _HARRY GOLD sévised in May, 19B0 that bhe met ABRAHAM BROTEMAN - ==
. " through one "Sam® whom he identifisd as SEMEN MARKOVICH SEMENOV, an official ~
. - --.0f the Amtorg Trading Corporation and that thereafter BROTHMAN furnished . =
: " blueprints and otber technical data to him., OOLD informed that BROTHMAN said he
=t -4d gotten along all right with JACOB GULOS but not so well with *Helan® C
. .. - (ELTZARETH BENTIEY) and was mwm_m-omummmmu-ﬁ
4ng information to the Soviet Uniom, which was the enly country conductinga .

PR T RY

_drue fight against Fascismm. -~ - o _ o e
L. 77T 77 7 gopD stated further that he was almost certain PROTHMAN was a8 Tt
. 77 usuber of the Communist Party in Bronx, New York in 1930 and recalled on - - .. .

275 ome oceasion BROTHMAN said he had been beaten up by the Nationsl Guard R
i Guring the 1930's when he was participating in distriduting literature 4n " 5 ..
L ET - fpont of & National Ouard Armory. GOLD mentioned that from his conversatioms - -
_.with BROTHMAR he learned that EROTHMAN was in accord with the Commmmist Party - -
" ;polley In ousting RARL BROKDER and the mmnner n which the Communist Party . -

o

L. 'Y -poLP STDNEY WOLLAN, & former employes of EROTHMAN in 945, advised
- ‘that almost all employees of the BROTHMAN Company were communists and expressed
. "ithe opinion that ene wuld have to be a comsunist in order to be associated

- with BROTEMAN. WOLLAN indiceted that his brother, GERHART WOLLAN, who was in
“i~eharge -of BROTHMAR'S laboratory, was definitely a communist during the late ...~

A930's and up until 1945 when he discontinued sttendance at Comsunist Party ™ = .-
<~ mastings due to. his disagresment with the Party policy in ousting EARL BROWDBR. ~
Purther that &8 & Tesult of his disagreemsnt with the Party policy in ousting .-
BRORDER he became at odds with ABRARAM BROTHMAN and his sssooiates, LR
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Oﬁice Memorandum « unrrep STATES GOVERNMENT

. 10  : Director, FBI S . DATE: May 31, 1950
] m’% SAC, New York GRET L -

SUBJECT: EERNARD OSGOOD KOOPMAN; WA-15907 Classified wmz;—#d-m
AEAA " Peciassiiy om: * v
0 JS — Q[D'{TS? go-[3¥0 &

Rebulet 4pril 19, 1950 to New York City and New York City
teletype to Bureau, Boston, Washington Fleld Office, Newark and
Omaha, May 25, 1950, JMAL%AJAA1

v

Enclosed herewith is the report of SA FRANKLIN L. JOHNSON
gted Mey 26, 1950 at New York in captioned case: '

]

~ Inasmuch as the following relates to a major esplonage
investigation being conducted by the New York Office, it is being
reported by separate cover letter. As will be noted below, i
KOOPKAN contacted ABRAHAM BROTHMAN on at least four occasions in /’«1—
February, 1946, concerning the breeking down of a differential

- equation problem. ABRAHAM BROTHMAN 1s the subject of a pending
‘Esplonage =R case in this office (Bufile 100-365040) and has &lso )

. flgured prominently in the GREGORY case and the FOOCASE. Efforts- '
are currently being made to identify essocilates of BROTHEAN in
order tog_ide ﬁor eliminate them as suspects for the Unknown &
Bubjectﬁ he FQOCASE., Bpreau letter deted May 1, 1950,
captioned "ABRAHAM BROTHMAN, wa. SESPIONAGE~R (Buflle
100-365040) instructs thls office Go interview BROTHMAN to ascertain
the identities and descriptions of all of BROTHMAN'!S contacts, par-

ticularly in 294}, since 1t appears most probable that Unknown (bX
Subject vag one of them. {
ya

A review of the files of this office reflects the following
information concerning KOOPMAN:

; On Page 15 of the report of SA EDWARD W. DOOLEY, March 1,(b)(:)
New York, entitled, "NATHAN GREGORY SILVERMASTER, was; (
_ESPIONRGE-R," it is noted that*dviaed that EERNARD 0.(D
~XOQPMAN 1858 an Associate Profes athemetics at Coluibsta—— /F ~
Univeraity. The informant advised that on February 7, 1946

EROTHMAN held a conference with KOOPMAN, at which time they agreed
to meet in KOOPMAN'S room in the King's Crown Hotel, 420 West - ¥

1% )/ 11509313
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.fLattér to Director :
“NY 116-40997 . )

116th Street, New York City, at 3:30 P.M. on February 13, 1944.

At 3230 P.M, on February 13, 1946 SAS LAWRENCE W. SPILLANE and
EDWARD W. DOOLEY were present in the lobby of the King!s Crown
Hotel, 4,20 West 116th Street, New York City, at which time RROTHMAN
entered the hotel and was heard to make inquiry for Professor .
KOOPMAN, The clerk replied that Profeassor KOOPMAN was in room 512.

BROTHMAN then entered the elevator and proceeded to the fifth floor.
Other information set for r in

ndicates tha

8 same report sets
forth information that advised on Februsry 18, 1946 that

Professor KOOPMAN held a conference with ABE BROTHMAN, and during
the conference told BROTHMAN that he hed broken down the differential
equation problem and that he would meet BROTHMAN for dinner at thea
Faculty Club, Columbia University, and show the problem to him.

In the report of SA FRANCIS J. GALLANT, September 19, 1949 at
New York, in the case sntitled, "ABRAHAY 'BROTHMAN; SECURI MATTER~C",
detalled information is set forth indicating that ABR THMAN,
g & chemical englneer and graduete of Columbia University, wak ———

associlated in his business with known Communists. He also a gned
@ Comuiihlst Party Homlnating petition in 19&#%@1%@

J £t _EROTHMAN engaged in a C onage’a atus
8

Investlgza > in this report indicated
s ] that EROTHMAN essociated with known Communists and also has solicited
EIY buslness from the Russian Goverament. Results of physical
AR survelllance and information received from confidential sources, as
set forth this same report (SA FRANCIS J. GALLANT, September 19,
1949, at New York) indicated that BROTHMAN'S secretary was a known
Communist Party member and that BROTHMAN fregquently associates with
Communists, or individuals alleged to be engaged in esplionage.

-2 -
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FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION
Form No. 1 . . ) '
THts case omiGmvaTeo At BUREAU : _ rzwo. 116-23083 my
REPORT MADE AT | DATE WHEN l PERIOD FOR WHICH MADE REPORT MADE &Y
{PHILADELPHIA 7/18/51! 7/18/51. ROBERT G. JENSEN
MILTON YUSEM - PI - 3384 - - | ARAA LA
M‘ : peL goofgy | AE TR
: i 4 : ) r - .
DERMIH XXX e B L An? 6P ' . o
REFERENCE: York letter to PfftsBurgh dated July
13, 3952, e T
|pETazLs: o At Philadelphis, Pa,

On July 18, 1951, A ABLACK - 530 .

Berks Street, a gg%%nﬁg?%gggdhrgzngr 3¢ Cspionage Agent, advised

that he had met MI SEM on one o¢casiom. 1This meeting took

place in the summer of 1945, while the applietnt was employed in

|New York City, by ABRAHAM BROTHMAN. In Noveber 1950, BROTHMAN was
sentenced to a term of seven years ok charges of conspiracy to ob-

struet justice, -

BLACK stated that he was introduced to the “«

applicant by HARR' - It will be recalled that in December 1950,

GOLD was convicte espionage and given a term of thirty years.

. Since this one meeting of approximately
six years ago, BLACK said he hus had no contect with the applicant.
He also said he doubted that he would be a¥le to recognize the
applicant were he to meet him on the street. BLACK also advised
that because of his limited contact with the applicant, he could
not furnish any personal knowledge of the applicant's character,
loyalty, or any other associstes beyond GOLD and BROTHMAN.
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Ojﬁce Memomndum o UNITED STATES GOVERNMENT .

TO : DIRECTOR, FBI DATE:  11/19/51

-

de FROM : SAC, PHILADELPHIA  (116-23228)

iYL BUBJECT: * FRANK mxc?_ HRCKEL —"NY- ~ 5213,
LU lE € - pKs, Francis Alfred Price ckel,

Rl A f“"’\".]
aoow t it S

AR AA

e
oo

oy

S T SR R R S

.1t sRe repert BA BOBERT . NORDSTROM dated 11/18/51 at Philadelphia, Pa.

telstype to Bureau anil New York dated 7/12/50, entitled SHARRY
1D, wa, ESPIONAGE - R," (BUFIIE 654586805) the Burean was adyis d -

-- 1 VMRt GOID, upon being requested by his Soviet Superior, R
.oUi o0 . “to obtain thgenames of possible recruits, GOLD contacted
Comse E0 L cWRy .DSKP%RGDSKY, and obtained a 1list of individuals as well as
.. = 77. . . thelr backgrounds, which he submitted to SWARTZ. During the inter-
hd . - view, GOID said he could recall only one indivi and could recall’
' /o <+ very little about him. This individual was Tgﬁcxsou;’a drafteman -
Coow _or mechanical engineer, who was employed in 1937 at the Baldwin

‘locomotive Plant. JACKSON was of English ancestry and possibly

a member of the Federation of Architects, Teachers, Chemists and
Technicans. GOLD said he supplied the information from memory and
was not sure of his facts.

Following the interview in 1950 with GOID, the files at the Baldwin
_ Locomotive Works at Chester, Pa., were reviewed with negative ;ggnltsv.-

HARRY GOLD was re-interviewed on 10/L/51 concerning this THOMAS JACKSON
in connection with the present investigation, but could supply no . =

-. further information concerning the identity of this }%ﬁ”&%&mm' g

_ He advised that BRODSKY suppliéd the name of THOMAS , and alter .
several requests, GOLD wrote a dossier on JACKSON which he presented -
to SWARTZ, and that BRODSKY furmished nim an article written by THOMAS
JACKSON put out by the Federation of Architects, Engineers, Chemists = ..
and Technicans. 05OLD said hs had never seen THOMAS JACKSON, but would
take him to be a middle aged man from BRODSKY's description. ~ - = - -

St

o

 GOID said be did not know whether. JACKSON ever met SWARTZ or FRED or e
. SEMEN MPSEMENQV, his successors, although he recalls they were all =~ -

n 3 in securing information from the Catalytic Construction -
LT e gtatib AP
. -.-RECORDED - 153 NO. 28 1951 L.

RDN: JGB T‘;ﬁNﬁEXﬁQISS L ‘5\*
1

o PV AL INFORATION DONTARED

¢ o 21357 .. < HEREIN IS UHCLASSIFIED
badhih 2T ggtﬁwwﬂgf’_@f o
C #£80/570

Company.
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S lmrm, FBI ..

Ihﬁs notod tlut Mn‘ht\h: “n.a 'ﬁomd u
S & W G oy ) o
e connbction i.i,th e prelent. Sse, it mas; aptomma hat ﬁn 'mom

JACKSON listed as a reference by the am&iunt bad, OB Varieus employ
spplications, listed hias birth place as England on n/u/ss -and “¥P0L, - -
He had been employed by the Delaval Corporation, which. ‘h a pupplier; y(»aé
Baldwin Locomotives. Delaval, it was reported, has, on ‘pccasion, used !sh '
own wen to make installations fer Baldwin Lecomotives. Ne was wplvyed 2i%;
a8 a draftsman by various firms in Philadelphia. It is ‘further noted thas
JACKSON attended Drexel Institn'be from 1528-1932, which ‘is tb ichoo’l e SR

_.attended by BROISKY and, the _place 'hsre BRODSKY met mm. A xw
B 5 ‘__\ _;_,,-.A B -'- : :;/-!-- ‘.ﬂ ‘“ .

Purt.her mvestig;tion concorning JLGKSOH, thenferenco, .u 'being hnndled
under Espionage classificatjon, omitled -rmns JACESON, was, ESPIOME - R"

dn a.ddfhon to t.he ‘l.nnrt:lgatioﬂ cdudne timo
‘(see Baltimore telatype o Bureau dated 10/1;./51) -anveatigmpn at an
‘Telpnia reflects tXat WORTE has attempted Yo dontact his Wife; 'RAMONA,:
-on several occasions when he has been in: ‘Philsdelphia, in the’ past Tew -
1" weeks. “However, she is’ ucuring ‘s divorce from’ him-and his present 'hcrb-
abouts are unknown to her. It was reported to WORTH!'s ®other=in-law that™
he has been cashing checks in New York City at the present. time which

are worthless.

b WLEY

— Ly

By S R oIty
iyt ‘v’l'ﬁ‘;é‘n [y
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Dn June 1’ 1950’
5T. -SCOTT MILLER and RI®
L mmmmn mx.m, .J.aq known u

* - . - : A - ré

officials from 1933 T1‘.“:»"‘1939. ‘I‘here is no indication that HELLE& wes
‘@ver used by the Russians axcept for 1ndustnial espionage becanse of
his unstable charact.er.

Oonfidmtial Informants T~1, '1‘-2, lnd '.l'-3, all of knom relhbility,
who will not furnish a signed statement or ppear before & hearing
.| pomrd, advised on observation of HELLER'S ‘photograph that they are . -

inot aware of HELLER's identity or of possible activities ‘on the part - -
"pf HELLER in the Comunibt Part.y !icvement in; '\:he Philadelpms-Eastern b
Pennsylvan.ia lrsa. LT R e A ey L AR
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DIRECTOR, mul;-zmose) &~13-52 -
SAC, SAVANNAN(116-8834)
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ALL INFCRMATION CONTAINED
" HEREIN IS UNCLASSIFIED

DATE 2«87

65J

oserds hﬂie‘te FALLOVELL was married té Ko
who lived with her unsle, o Wmtil
or marriage %o in “%3 NRLIER advised b .
ttended weetimgs im 1933 and 2 L of the Priends of 3
the Soviet Unien, dui.gntol z the Atternsy Semeral o
as eomimg withia the purvi Exeautive or 9835.
EELIER further advised be ‘ttondol or W rsSahee)

ulu!orkeityhlm Il1950 w.u.;“‘ f

vietod sspioma at m quainted

EETIEK and TX &u adnitted Russisn
mtm;o agonts in the 1 in i’)h ascwmulated

;.nl esoncerning shenfeal rmllu smd furniszhed %o

AXIMIAN of Amtarg. MELLER reparted to be in- -

tal iskwedweing OLD e OVAKIMIAN, NELLER maim~
tu.nod comtact with Russiam effieials from 1933-39 and -
admitted furnishing technisal fmformatian te ot
reproesentatives to demonstrate his lmewledge of chenistry
1w eommeotion with future jeb with the Seviet Unien, =
The pecords indicated HALLOWELL'S term o 7

es & mo-hire{cancellatien) as of Be2Ba52,
In view of the fact HALLOWELL is no long %
case iz omnsidered glosed, Ry
INDEXED-ALS o8 SMST__

o San Franclsce
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REFERENCE: - - Butel to Gincinmati, dated 1/2/52
foe e © < Report of SA LOUTE J GHECAS dated 12/3/51, at
e - Cincinnati. -

Cincinnati letter bo Bureau dated 12/12/51.

mos: - azcnvemw, omoALL INFORF’ATION CONTAINED
HEREIR 1S UHCLASSIFIED
DATE #4577 BY

BENJAMCN 3MILG, in connection with his application
for a position of trust in the U, 5, Goverrment on an undisclosed date
in late 1949 or the early part of 1950, completed a Personnel Security
Questionnaire ir which he gave as a reference ALBERT EPSTEIN, 104-21 68 ,
Drive Forest Hills, Long Island, It is noted that th'e applicant has 'listed",'_:"
this address on his Perscnnel Security Questlonnaire as hls addreSS since

MISCELLANEQUS

On August 2&, 1950 at Philadelphia, Pennsylvania,
and dznng November of 1950, at New York, HARRY GOLD, self-admitted Espienage
Agent, identified a photograph of BENJAMIN SMILG as an individual whom he
had contacted at Dayton, Chio, on thirteer occasions during the years of
1938, 1939, ami 1940, for the purpose of obtaining 3ITLG'S cooperation in
furnishing GOLD information desired by GLD'S superiors in the Soviet
Espionage Ring, GOLD advised that his Russian superiors led him to believe-

~ that 3HILG had previously acted for them, and that he approached S{II.G -
directly and requested SMILG to disclose information f
the Soviet Union, GOLD further advised that ¥-

. 'to coopergt.e in ﬁ;rnishing the desired _inf Y3 . ;
M . z o ~ . : .7‘ : . . .
i?;gv? /4 | 8ECORDER-37

o ':' | s . INDEXED-3
(3 Bureau (AsMD) = B P . » T ' - 7
1 Cincinnsti (no-lasm? Wik cE |
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L A |
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Cincinnati 116-16879 -

In November of 1950, at New York, New York, GOLD
identified a photograph of the applicant as one of the persons present at
SMTLG'S home on at least two occasions on which he had visited there. GAD >
furnished no information reflecting that the applicant was engaged in
espionage activities or that he was aware of the purpose of GOLD'S visits.
COLD advised, however, that he had a feeling that the applicant had a
Pro-Soviet viewpoint, but this latter was never explained further by GOLD.

SMILG, when interviewed on September 137, 1950, by
F.B.I. Agents, advised that he did not recall the applicant being present
at any of his meetings with GOLD. :

relative to his association with BENJAMINES(ILG, stated that he was employed
for cleven years prior to 1940 at wWright ¥ield, Dayton, Ohio. In 1935 or
1936, the applicant atated that SMILG came to work at Wright Field, where
they became acquainted, as their work brought them in close contact with
each other. They became good friends anc continued to see each other
occasionally whenever business tekes the applicant to Wright Field. The
zpplicant stated that during the entire periqd, he knew SMILG, he never
heard him express himself in any way as not favoring the principles of

the American form of Government., On'the occasion of this interview, the
applicant wes questioned as to whether or not he knew HARRY GOLD. The
applicant denied knowing GOLD and was familiar with his name only as observed
in the press at the time., - -

The applicant, ﬂﬁinterviewed on August 28, 1950,

On November 18, 1950, subsequent to the identification
of the applicant's photograph by HARRY GOLD, the applicant was re-interviewed.
The applicant was shown photographs of HARRY GOLD and, after viewing same,
said he did not recognize him as anyone he had ever met any place, and was
positive that he had never met GOLD at the home of BENJAMIN SMILG. In
further explanation as to his visits to the SMILG home , the applicant pointed
out that such were never made while SKIIG was living at home with his
parents, but were on occasions vhen the applicant visited Wright Field on
business trips for Republic Aviation Company, and consequently was subseguent
to SMILG'S marriage, The applicant did not recall ever meeting anyone at
SILG'S hame on any of these visits, He did observe, however, that possibly
gomeone may have dropped in to say "hello,™" but such would have been in
such a casual manner that it would not have been impressed in his memory.

-2
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Cincinnati 116-16879

. On June 20,
Board at Wright-Patterson Air or
ceming his contacts with HASR

951, before a Loyalty-Security Hearing
Base, SMILG testified as follows con- '
1D vk A

Question: What did you intend to mean? - I will ask you to ;
read it, ~ ’
Angwer:/ 9\.,4.0.."‘) "During th se later visits the conversations turned

to politics, In particular, he (GOID) emphasized
the menace of the Nazis to the whole civilized world,
the apparent lack of interést in the United States
toward the Nazi menace, that Russia was the only ,
country that would fight the Nazis, and the forward

looking Americans would take necessary action to help

Russia. He (GOLD) then asked me (SMILG) if I would .
be willing to give him aeronautical information to
help the Russians build better aircraft., I was
quite surprised at this request and refused to do
anysuch thing." Does that mean he asked me to give
him classified information? "

Question: You wrote it,

Anawer: ('M) "I meant that he wanted me to go to Russia and hel
like men were helping the Loyalists in Spain and

helping the Rebels in Spain, I was quite surprised °

at this request and refused to do any such thing, |

I further warned him that not only was he headed

for serious trouble, but that if his activities

were discovered it would support Hitler's charges |

{

against the Jewish people., He seemed scmewhat |

impressed by this argument, but, at a later visit

to me, tried once again, and as proof of his

sincerity, he showed me a photostat copy of a

receipt that I had previcusly given to SHUMOWSKY

for tutoring. I still refused to give him any

aeronautical information of any king."

\/ .

SHUMOWSKY, last known to be a Colonel in the Soviet
Amy, was tutored by iMILG at Massachusetts Instituie of Technology during
the early thirties,
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It should be noted that the United States Attorney
for the Southern District of Ohio contemplated presenting the facts of a
perjury violation of the part of SMILG to the Federal Grand Jury. The
O T om would have consisted mainly of SMILG'S claim hefore the Wright- A dales
Patterson Air Force Base Loyalty Review Board on June 20, 1951, that ,
when first interviewed by the F.3.I1. on June 9, 1950, he had not stated
that he suspected HARAY GOLD of beirng a Russian Espionage Agent, United
States Attorney RXY J. O!'DONNILL recently advised that this case would not
be presented to the Federal Grand Jury, and declined any and all prosecution
against SMILG, either on an espionage or perjury charge, becaus= he 2id
not believe the facts had substantiated either charge.
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) Oﬁce Memomrndum * UNITED STATES GOVERNMENT

™ Director, FBI DATE: August_ 28, 1951

VY moux . G’S SAC, Newark - - Sy

RUBBY SHERR, was; I -
INTERNAL SI‘..CURITY ACT OF 1950 K
(Bufile 117 8) .

- s
R

L]
DR

" Re Newapk letter to Bursau, 6/27/51. (.-‘

.

Boston letter to Newark dated 5 17/51 states
Confidential Informent

hE RECORDED 1 /) o br D —
10023065 . 135 [ A& 30 25
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Letter to Director

NK 100-34068

"assigned to the Physics Division and had access to exclusion Zg
areas and classified information," until he voluntarily

resigned on 8/23/u6. . :

. All of the above facts point to subject SHERR as
a top-flight nuclear physicist who was in two of the best
places in the world to acquire the Atomic secrets of the United
States, and the indications all reveal him as a loyal Communist :
of long standing. It 1s believed highly unlikely that the g1
alert, aggressive Soviet group seeking atomic information
from 1942 to 1946 would have overlooked such a fertile, already
developed source; especlally as ISRAEL HALPERIN was known to
have been extremely active in developing sources of seéret
information during this period and both he and his brother-
in-law, WENDELL FURRY, were close friends of SHERR. ' ‘

' The Investigation to date reflects SHERR was very .
clrcumspect about his Communist sympathies between 1938 and i
1942 and in 1942, he suddenly parted from his CP friends when
he started atomic research at the MIT Radistion Laboratory.

This must have been done to conceal his true and continued
Communist, sympathies as his wife's mother claims both SHERRS
were Communists while at Los Alamos later and. they secretly
read Communist literature at that place. As SHERR has thus
fairly well concealed his true interests, it is believed
investigation of the usual type will not provide evidence

of his possible subversive activities. For this reason,

the Bureau is requested to consider the desirsbility of
displaying SHERR'S photograph and discussing his activity with

those o 6. Sovlet Atomic SHy TraUp Who wWere recently
gonyleted and bave ghown 8 disposition to cooperate, such

J: szwdl D GREENGLASS RUP CREENGEES HARRY

vUOULD, and MORTONXSOBELL. [They, and any others who collected
nformation a i tadiation Laboratory and at Los Alamos, .

may be able to pgpvide prertinent information in this matter.

Boston letter to the Bureau dated 10/3/5Q enéions !9&
that one "RUD HERR" contacted PA ¥E and DE OWIE
at Washington, D.C. in November and December, I%LL, As
RUDDY SHERR was reported born in the same year and at the same
place as subject SHERR and their parents have ldentical names,
the Bureau is requested-to provide eny pertinent information
available on FINE and COWIE. The Newark files reflect only
that one PAUL CHARLES(FINE born 6/28/15 st Dallas, Texas,
visited VLADIMIR KOSMA ZWORYKIN at the RCA Laboratories,
Princeton, N.J., on 1/31/45.
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September 26: 1951

PO I P A

; '.i’t'ﬁ"nzx'%nfn‘n wagy
S5 BECURITY MASTER = 0
Se TERNAL S8ECORITY ACT, oF 1950

ufile 117- - @ i?"o W
moaom B AT 0"5/ R4 NFGRMATION CONTAINED .

R HEREi UNCL&SSiFFED

: _ Reference 15 nade t.o your letter dated .luguat 23
~_}?ﬂ@f7j . i -dﬁl : g , - ;rQ mfﬂ”.

e You are aut.horir.ed o' ave David Groenglaaa, Ruth & . v »
Greenglass and Harry Gold interviewed for any information .

©  they may have concerning the subject, lLeads to interview '

. ... Davld Greenglass and Harry Gold should be sent to the Phila-

delphia Office. The lead to interview Ruth Grunglass

should.- be sent to New York,

o . The Bureau does not desire that Morton Sobell be

e 1nterviewed eince his case is pending appeal, end he has
b been un-cooperative., It does not appear desirable to have .
%% - Klaus Fuchs interviewed at this time since previous inter- .

:  ¥iews with him have indicated that he has no knowledge of = .’ .
"~ esplonage activitieés on the part of any scientist in the: ljfff-‘
United States. ' With regard to Paul Fine and Dean Cowle ‘.~ ,
mentioned in the last paragraph, page 2, of your letter,
Bureau indices refiect no 1nformation 1dent1f1able uith
Dean 00w10. A i} S

i Paul Pine 18 probably Idontical \dth one Panl %
Charles Fine, born June 28, 1915, who was employed by f.ho
" -Offico of. Bcientiﬂc Reeanrch tn& Developnent at Waehin ony f: 5l
o from 1942 +60' 1945, Thia individual.was, from 1946 to !

. B delagato to the United Nations Atomic Energy Coms::

E"minsim.‘i.--‘: He weas ‘a*wublect ‘of ‘an ‘AEA investifation in 1?#7" L
and ‘n gahory information wu developed. (116-43689 4 A
- B e g R %
"':“'___ Cansa ¢ 1ar hoted tf:at one P?lsh)u n@ lﬂentlfylng‘ 1
o datn availablc, was oh a llst ofpip Q m]. ng access | -
T e to restricted atomic energy inrorma f 632.st vag 1 'ﬁ -
e obtained from M,E.D, on July 20, .}?bi E}'(;P ‘]t.’ él §;1r a ,/ r
P — 21+09X) 8“ // -
- 0C & New York ' \Ss _ _ ’f
o - Philadelph:la :

-
me*=-  PRB: %ﬁ(?
- o 29,
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"Office Memorandum

TO H

) SUBJBCT.
ﬂl -0

ﬂ&axﬂrs Re

TSLsGHK
100-3L068

nou : ’fAC, Newark
IS] of 1950 :

dated 9-26-51 th
NITARS

The Newark Office has obtained one photograph of subject RUBBY
SHERR from Princeton University but. it does not sppear to be a good likenese.

ccs Boston (100-19091)
Albuquerque (100-30%)

Director, FBI (Bufile 117-8)

SHERR, was, -

L EFORE AT !m

HETEIN 1“ UGl fﬁs‘%{_ﬂx‘ff"h‘ﬁ,

orising the displey.
NGIASS, and LD.

DATE:  10-6-51

-

qlloav
col ARED

DATF.
' 1117-8-29
© RECORDED-54 . 2o
oo W
_(_Uffl W

UNITED STATES GOVERNMENT

subjectts photo-

The Boston and Albuqu&rque Offices are being requested to review

their files and attempt to obtain various views of the subject from his . -
former employers, friends, or schools he attended, inasmuch as the effective-

ness of the interview with the GREENGLASSes and COLD will largely deperd on

displaying good photographs of subject as he appeared from 19h2—19h7.

aV
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O :
Office Memorandum + vsuz

T0 ¢  DIRECTOR, FBI (117-8)
5 FROM :  SAC, NEWARK (100-34068)

SUBJECT: RUBBY@SHERR » Was,
. sM-¢ :

R Y

" ISA of 1950

" Rebulet to Newark , New .Y-ork,'
authorizing the interview of

information:

Full Name: d
Address:

Former Addresses:

‘FIE‘D '

| %&Q‘PM&QQMQ'T .

i .
\:%‘ Tl Bducatioms YL -

i TS

LR CRECORDED . p3g- - -
1

’ 1942-194L - Massachusetts Institute
EX 03 % Of Technology, Cambridge, Mass, ;
TSL:pf (probebly at Radiation Laborat,
CC: Fifladelphia (3 Encl.)(100-36572) “oore iyj

and HARRY GOLD by the Philade

Date and Place of Birth:

o Tt et e ey gt D ¢ et it £ ©

-

® 5.

DATE: 12/12/51

and Philadelphia dated 9/26/51
DAVID GREENGLASS, RUTH GREENGLASS

“?‘) In July, 1948, RUBBY SHERR was the Subject of an Atomiy Energy
%
J

_Jg-lQo‘DVW_I ,u.u?u.h»“"" o

- Sept., 1942, to Juns, 1944, .

lphia Office.

Act investigation ard SHERR's PSQ indicated the following background

RUBBY SHERR

120 Prospect Avenue,
Princeton, N.J. :
September, 1937 to June, 1938 -
4L Park P1,, Princeton, N.J.;

September, 1938, to Sept., 1940 -
91 Trowbridge St., Cambridge R
Mass, :

Sept., 1940, to Sept,, 1941 -

19 Wendell St,, Cambridge, Mass,
Sept., 1941 to Sept., 1942, -

.36 Garfield St,, Cambridge, Mass,

197 Lexington Ave,, Cambridge ,
Mass,

July, 1944, to Aug., 1946, -
Post Office Box 1663, los Alamos,
New Mexico L

9714/13 at Lor® Branch, N.J. '

Lakewood High School, Lakewood, - __.: .
"N.J., 1926-1930; New York o

- RS
S * R
A ? P ) PR
- - 4 . T PR— - - . .
N . N . - i
T g ,;;;-}J Lo

Univet‘sity, N.Y., NcYc, 1930"
1934 - B.A. Degree; ,
Princeton University, Princeton,
N.J., 1934 to 1938 - Ph. D. '
1938-1942 - Research and Teaching,

: iployment : l ZZ_- | :?—3
J : | & g&ﬁmm DE S—— Harvard University, Cambridge ’
b JANF@? 3 et

D STATES GOVERNMENT

Is




Letter to Director, FBI
- NK 100-34068 -
12/12/51

-~

. "

5 In an effort to dete
take advantage of its acquaint
information from either the MI
or the AEC Installation at Los
Places,
is well

3

Alamos, N.M,,
the Philadelphia Office is requested

bis description, which were taken about 1942, 1
- of Subject SHERR's wife has been obtained, but
the individuals interviewed and they should be
names of other individuals who night be able to

provided restricted atomic information from the
Los Alamos,

- The three attached
to the Newark Office,

Attached are three photégraphs of Sub

photographs of Subject SHERR should be retu

rmine if the Soviet Atdmid.Spy Group did
ance with Subject SHERR, and obtain restricted
T Radiation Laboratory, Cambridge,

Mass,,

through his employment at these
to ha

a mature agent, who
alified to discuss the actiwities of ISRAEL and the
Soviet, Atomic Spy Group, interview DAVI GLASS, RUT GLASS, and
LD, : . — .

»
L]

Ject SHERR containing \

944, and 1948, No photograph
she should be discussed with
requested to suggest the
identify scientists who
Radistion Laboratory or

%

-
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|

FEDERAL BUREAY, OF INYESIAGATION

PFILE NG,

_,,L!-'O'!THADIM DATE WHIN PERICD FOR WHICH MADE | REFORT MADE BY ] ]
| NEWARK wN6/s2|  3/6,7,265-% THOMAS S, LOVERIN me
' L/8/52 _
m= ! CHARACTER OF CASK
RWB%, wag, _ SECURITY MATTER - C \
: ' :
i -P- b ‘}/f.-ff'f7 /

4 \\[ \0 l_JE'rAns:: ASSOCIATES . G-I-R.:é'

The subjegt's photograph, description snd sctivities as well

: 78 the sysileble informetion concerning his wife, were dis-
s B : played discussed with DAVIB"EREENGIASS on 2/19/52 snd with
R _ HA LD on 3/1/52, both at the U.S. Penitentiery, Lewisburg,
T Pa, th stated that they hed never seen or heerd -of either .
- the subject or the subject's wife, ~They were unsble to provide

!lthe names of anq’other individusals who might be in a position

to provide Informetion concerning the subject or eny sclientist

W" o who mey have provided informetion from the radistion laborstory)-
) MU‘“' “M'F'ED st Crombridge, Masa. or st Los Alamos, New Mexico. .

. UN ‘J ﬁt}nceming the mril received by the subject's wife on £4/30/51
1R ]ﬂ\ from JwBRIDGE, Box 221, Princeton, N.J., local Princeton, N.J,
ap b'g‘\ ok Borough Directory for 1950 1lists only one L., BRIDGE who is .
4l -.© | LIOBEE-SRIDGE, » photographer residing et 239 Nessau St.,
‘Princeton, N.J.

APPROVED AND . Z el : DO NOT WINITE IN THESE SPACHS
SN B /v A AESE NDEXED =106
. "{ 5 4 Bureau (117-8J " ' N "
"V T2 - Detroit 2 - Philedelphie (10p-36572) I___ - __ ~ Y.
N 2 = Milwoukee 3 - Newark (100-34068) APR 18 1952 t 7y
2 - Minneapolis .8 . \L%
: 2 ~ New York (100-300570) : 3 Dﬁ i
+ : -

*ROPERTY OF, FB)—This confidential report and its contents: are loaned to yo hA'FBI and are not to be
_ ( OLal 8 idi)bisffibutf%&mﬁﬂwﬁmm}mtuch loaned, %



N o
+  FEDL*gy UREAU OF INVES %§° " |
oo YSHEYTD - KOMVLORY LGOI 117128 wry

' RAPONT MADE AT ' WHICH MADK RIPORT
ol v yorw g 11 RN

v} rms CHANGED: /. "iivit i
“¥] CLAUDE ARMAND BERNHEIM;
2o B 5 M, wast’

" -
.....

30;7 '
1, JAMES P. MARTIN

CHARACTEROP CASE - | | .

t.._,gm’x‘c ENERGY ACT .
H -"'4:- PUEREN ;p&’.i‘ B

i

. S - Bureau (117-785)
T 3 - New York =

! ‘_ oo?g;glfﬂn

PROPERTY OF FBI=THIS CONFIDENTIAL REPORT AND IT8 COKTENTS AIETLOQQ'E_I_I TO YOU BY THE FBLAND

" AGENCY TO WHICH LOANED. i tl L gamanym 3
S SEFUDITY LAFORMATISN - Chujilni=
. e i ¥ EDL - .
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onfidentidinIhformsnt ' T-8 advise

sp} ona e agent who wa _convicted op eapionago ragarding ‘atoml
snergy in ‘behall of Soviet. Russia, was shown photographa of
. the subjects by SAS ANTHONY P.-LITRENTO and JOHN J. OVBRIEN,.
’ : but GOLD sald he could not identify subjects? photographs
ST or name as anyone he had sver met or known.

/70
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FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION
FOIPA DELETED PAGE INFORMATION SHEEY

—_  Page(s) withheld entirely at this location in the file. One or more of the following statements, where
indicated, explain this deletion.

[  Deleted under exemption(s) with no segregable
material available for release to you.

Information pertained only to a third party with no reference to you or the subject of your request.

Information pertained only to a third party. Your name is listed in the title only.

1 Documents originated with another Government agency(ies). These documents were referred to that
agency(ies) for review and direct response to you.

. Pages contain information furnished by another Government agency(ies). You will be advised by the FBI as
to the releasability of this information following our consultation with the other agency(ies).

S\ Pagels) 'thlleld for the follmw_r_ing reagon(s): . .
bs- Tso¢ys- R aftu. 809. 14 -

] Feor your information:

Mhe following number is to be used for reference regarding these pages:

1/77- 1194~
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Tolson

Ladd
Nichols —_

Belmont .
Clegg !

Glavin
Harbo
Rosen
Tracy
Laughlin .
Mohr
Tasle. RoOMeee—
Neaae

Gandy__,

. e _ . o
_{'BY BOB CORSIDINE
["dd .'.I’ﬂlmm] Le

-

) Uk ¢

roundish, Niabby little Philadelphia
chemist named Harry Gold. Under
an arm he carried & ‘greenbound

denied, first ¢
versity and Iater af Kiel, where
father wis professor of re-
ligious sclence, that Klaus was not
anly bright but brave, B

information, alo

siers sent, on the ground that it
was but parg of p can Nazi
effort to “gplit the allies”* -

Puchs’ tontributing to the fund
of Sovist knowledge could only
have been meagre during his im-
mediately subsequent two Yyears)
of work in Britain's atomic re-
search program. ToEe

But during that'period a
of tremendous portent had-se't:g
taken at Quebec by the President
of the United States and Prime
Minister Ch ]

ball. Jhe_Commuhists would take over
- The symbols of recognition be- rom the Nazis as the parentj

: from the | J USSR, were to be notable bene-
ing unmistaksble, botn menf |oarty b n;u:ma %t. ficiaries of that step. - - -+
= d” Hasry Gold, a| | * Hitler, of course, outdntrigued §  British Belentists Accepted
P % courier for the the German Communist plot by ' Roosevelt and Churchill entered
Communist £y epperatus for the!  fburning the Reichstag and com- Ninip o' figet” at Quebec whereby Page

; - security ‘officers .of the Manhat-
man, faintly aloof as;  (¥Megrewnd. that they ygrg the § = ol
adiod G | ab 8 JEIR fian enginsering district (the|minos ferala 2

he studied Golq, said clearly, “Jam (arsonists. . e X b

previous 10 years, Whispered. mencing his purge of the Reds ml

” nlk X
‘mt'h oI Fv:m hfsv;'wﬂg: NE I wouild accept accredited Brit TWOSTAR EDITION
ﬁrﬁwmond") at his side. | lh sclentists and tfechniclans—| Wash., Post
7] land to work
=1Ly Zrom Engla |
;‘:ﬁif ' .1_&%‘§1m_m t?t;nva w Wash. News :

#uthority over thelr own. Of

e A oo e Wash. Star |

SEENT. -
. Thud FUEHE WS weleomed into
W land and an operation which N.Y. Mirror __
'possessed all then known shout - ‘
f ing and refining uraniym- Pty
1438, extracting uranium-235 m(&xn N.Y. Compass ___

'in okl probAbIiY & hag st pate: 12/12/19°¢




ity

e

siry contact in land, in-
ed that Puchs would be sent
t

3

the United States and would
to continue his spying amid
gecret “tremsures here, set ma-
ery into operation to retain

services of the master spy. -
.« Fumsdan ¥mbassy Advised - .
i M‘Iémt it was uixbe oz & high
§ was apparent. from start.
1+ His arrival was gquickly -brought
“ to ¢he attention of the Russian

geets

to Yakovley éwhom " Gold

knew as “John” and who made
r good his return to Russins in-19468)
. that the liitle Philadelphian de-
° Hvered doéuments, plans, and ver-
# bal reports received from Puchs.
: chs and Gold first

¢ Fuchs was working at Columbia
* university developing the gaseous
. diffusion system of separating fis-
! slonable vranium atoms from non-
i fissjonable. He was one of three
! wisiting British sclentisis who had
: complete access to sll phases of
| the important atomic work at the
yomiversity, ~ . L
* * In August, following the meet-
'ing at Woodside, Puchs, by now|
'havipg turned over to Gold all

thit was to be known about ex-
' tya¢tion- processes and the chief

sxtraction . plant, Osk: Ridge,
- Tenn., .was improvidently as
' ed to wark at supersecret Los,

; «4e helped build the Alama-
o, Hiroshima, and Nagasaki.

. bs, was made lamiliar with;
i Sdvanced research and develop-
| ment fn the field of atomic weap-
(not to reach the testing atage
.uftil October, 1951) mnd the!
Heady early studies of the hydro- l
bombs, ‘still a bo )

o=
E‘ﬂmfble future 8o far as jts!
B. development i5 concerned.’

t at Woodside, N, Y. &'

‘tlg was gaid, except they . agreed

7 )

dm .'n:
Joyal Y d ; MJ

te
- mpﬂﬂlﬂer q 3 :
and the Ruagans m -
trouble keeping shreast “with

;
EE.

#iE

Eg

“?:- *

able to- ;
“Oak Ridge” of its gwn). 3

Gold took place at 98th street
and Central Park west in _New
Yark City. There were no papers
to pass. Fuche and Gold walked
easlly along Jn the .ghadows of
the trees which line the east
side of the street, and that was
the firgt tme QOold
he met Fakovl Y uch St D inate

e me avlev b week later and ]  Puchs gave hin ste par.
tensely handed him an aecount of [ Uculars, verbally, about the prog:
the meeting with Fuchs and the Jress of a.joint American-British
promise of information sbout wu- i effort—often in the form of sem.

opathically devoted for most

d was s bit ¢hagrined when |

“The next meeting of Fuchs and]

clear explosions, Yakoviev, aware then being held at §0
of what the information would be, § Church strest in New York City.
curtly told .Gold to go mbout hisfli Fuchs had been -privy to such
jol nd {o exercise more caution )
with it than ever before. | _ _
They Traded Newspapers
ii'uchs next emeyged from his
shadows in July, 1944, and met
QGold near Borough hall in Brook:
Iyn, N: Y. It was -night. Each
carried an afternoon New. York
newspaper, identical edition Lit-

‘Gold dutifully wrote out a'long
report and turned it over to Yakov-
lev, Gold never was one 10 question |
the workings of the apparatus in:
which he had become ensnaried,
but in ‘deliv the report to
Yakovlev he thquired-—timidly—it
there was some way in which he !
and Yakovier might not have!
closer relations. - - .- |
... *Chain Cut’in 2 Plasces
Yakoviev shook his hiead, No, he
explained, he would have to re-
main “Jobn” to Gold, whom he
ed by name. Puchs, in turn,
.must not know anything sbout'
Gold except_the name “Raymond.”
Puchs must not know how 1o con-

kS

on their next meeting’s dete and

t az they walked alofig
mt together tHey=trRtd

. rectly. .
. “The chain,” Yakovlev mmiied,
*i8 thus cut in two places. It 15 &
good thing” . . . . |

ow: Fuchs “disa
causing alarm {n the
system.y .

N
T

e g CA Lim

17077
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O]ﬁce Memomndum * UNITED STATES GOVERNMENT
O MR, m@ - DATE: Dedexber 20, 1950
ST moM : G, E, SP | | ::”—‘"
: . . : Qoo ...
SUBJECT: EUTE unmﬁmxm ne¥®line ‘—-&\‘ Moot
Clerk~Stenographer — Appointes ﬁ:’ S -
y_ -~ Frankford Arsenal ~

Philadelphia, Pennsylvania S
Department of the Army
OLOYALTY OF GOVERNMENT EMPLOYEES ~ G-tad {

A ’EI%E%}»}F(I}}S“‘ATI ON CONT AIN?:.D
* h UNCLASSIFIED ‘
PUEPOSE: ‘VATE_ 2-9-27 B 30'/’”

15
E|||

zt

¢ /84 —Mpc
r.' To advise that a Loyalty Form (Standard Porm 85) has been T,
on this individual, .

BACKGROUND:
Buregn files reflect the following informstion Daniel Kline, the

| brother of the captioned individuals

e ' - -

On June 2 and 3, 1950, the residence of Harryificld, confessed Soviet
Espionage Agent, was searched and numerous items pertaibing to one Daniel
Kline were odbtained,

On June 15, 1950, Gold wes questioned concerning the items pertaining
to Kline, and he explained that he submitted this name when he was being pressed
by bis Soviet contact for possible recruits to be used in Soviet esplonage,

[ These items were rough drafted notes which were sudsequently made into final

" reports which were turned over to Gold's Soviet contact. Gold stated t he
had no idea at the time he submitted these reports of recruiting Da.nie‘FLine,

( Put merely handed these reports in as a delaying action until.he, Gold, conld
got a.way to school in the .I'all of 1938, '

- " Gold remarked thatbﬁ&ring the time the reports concorning Daniel
Kline were submitted, Xline nasohnp‘l.oxad at the Philadelphia Navy Yard, Gold
also recalled that Elind wpe a high echool acquaintance of Gold's brother,
Joaepﬁi[ﬁold having ,.ttend’ed Bgy}h Pbiladelphia Eigh School during the name

years. %, “‘JI

The reports c“ﬁ*h :&@ iel Kline were returned to Harry Gold and .

_ he advised that most of the mfomértion set forth was false, The reports set z-{
out background data on Kline and purportedly indicated the attempte of Gold

. to recruit Eline 4into his Soviet espionage neter 2/ -~ 5

RECORDED - 45 | ~ Jas iyt
&%T&::raw INDEXED - 45 k ’wt_lm

c-

St - i . e oy PR S - ) PRGN -SRI ] i A



A8 stated above, Gold asserted that these reporte were false and
_ were submitted to his Soviet superior because he was being pressed to recruit
' new associates,

On the basis of the poesibility that Gold way have developed Kline
as an espionage sgent, an investigation wae in tituted on Daniel Kline in the
case entitled, "Daniel Kline, wa, Daniel Louifhino: Harry GoldwInformant;
Espionage-R,." . s :

o
To date the investigation of Kline has indicated no saubversive or 5
esplonags activities on Kline's part. . ‘

At present a pemorandum is being prepared requesting that authorization
be given to interview Kline concerning his possible recruitment into Earry
Gold's eepionage network., (65-X59255-11) : P

RECOMMENDATION: _ | /

Ingemuch as the investigation of Danlel Eline t developed any
further indication of disloyalty other than that set out above up to the present

time, it is reccmmended that the Loyalty Form on thie appointee be retained in
the Bureau pending the results of the interview of Kline, If the interview of
Kline reflects no sudstantive disloyal data, it is recommended that the appointee's
Loyalty Yorm be returned to the Civil 'Service Commission etamped, "No dieloyal
data, ¥BI files," It is requested that the Eepicnage Section advise the Loyalty
Section of the results of the interview of Kline in order that the Loyalty
Yorm on this appointee may be appropriately handled.

R N

It is recommended that this memorandum be called to the attention of
the Espionage Section in order that it will be aware that the Loyalty Section/)

mst be advised of the resulte of the gbove-mentioned interview,

r
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tside of agency tu w.m.t: 122:? -

o  FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION

v LEON HIRSC}?‘EEYSERLING
_Chalrman B 3

| sonure o covmmaN nirioress
i \ T A TR

BYNOPSIS OF FACTS: Files of Govermnent Agency reflect that. KEYSERLING
. .« Ol [ _supplied letter of recommendation for JULES KORCHIEN .
3. /] 2in-1942, Informent has advised that KCRCHIEN was ..
= ~a member of "the Communish Party around 1944 and - 5‘.
o HARRY GOLD, comcted espionage agent, has stated
C ; : . . that he was acquainted with KORCHIEN while e.t
o _Abraham Brothman and Assoclates, Inc. \%I ‘
: .v:m T SIIEEIE R S .. 1'c;"' P PR . TN
' -RUC-
REFERENCES: Bureau teletype to Los Angeles, dated August 8, 1951,
e immeiee v o . Los Angeles teletype to. the Director,.dated August 13, 1951,

' Eashingt,on, U. T,

Bureau teﬂ\[e‘vt’y,pe to Los Angeles, dated Aug st lh, 1951,

&

ot —— Lo

@- Bureau (AMSD)(121-4324)
1 - Los Angeles
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1ECH HIRSCH KEYSERLING
Chairman ., . L. ,
“Gouncil of Economic Advisors.to the Presigest . . . . .-
' Executive Office of the Piesldent : R
¥ashington, D. C;
" LOYALTY [OF [OVERMNMEN

R

-

B3

514 forfida”

it e aCebiiie il Los_Angeles, g7 T
e~ v ¢ L hugust 15, 1951 :
A _ FRRER & & 2 RESULTS OF IRVESTIGATION .- ..« .
‘ The files of Los Angeles T-1, & Goverrment Agency conducting
Antelligence investigations, reflect that in 1942 LECN HIRSCH KEYSERLING,

~then acting Cormissioner of Federzl Public Housing Authority, directed a '

7 letter to JULES KORCHIENS which letter was in the nature.of a recommendation::

*.and generalpraise of the latter's work in the employ of. the Housing Authorityj
This letter was presented by KORCHIEN to Los Angeles T-1 in connection with =
his protest of discharge from employment at White Construction Company, New
York, at the instigation of Los Angeles T-1, in.a_sn;ugb:,a‘_s.ng Angeles T-1 had

classified K(ECHIEK as a wgecurity risk!. Lh,]

There is no further informetion in the files of Los Angeles T-1

T IHED DG

1 | v ST :: :-"i S Survc-ueme NN o
' TEe ; onfidential informant -of knowa relia

This informant advised that he is not personally acquaintep with
_KORCHIEN, does not know the employee, and declined o furnish a signed statemen
" or testifyd é‘fg;-éra-_ﬂn 41t§ hearing: Board: AR B . PR

ey 3

.. who ‘hag “been: convicted -of .esplionag

_ ourt, upon interview by Specizl Agents of the F

of Investigation in June, 1950 gtated that he was acquainted with JULES

KORCHIEN while at Abraham Brothman and Associates, Inc., New York City-(jq
/

KCRCHIEN, upon interview on June 20, 1950, denied having met
GOLD after previously having denied knowing GOLD when a picture of GOLD

was displayed to him on ¥ey 17, 1950.\1.‘4

' .
2f e

b /

ri



GOID, upon contact on October 18, 1950, supplied further information
=7~ indicating hie acquaintanceship with KORCHIEN in that he commented abount
.had dinner at’ Carney's Restaurant in New York City with XCRCHIEN on a
.1ed date and mentioned further of his contacts with KCGRC _
AERAHAM BRO'I:!MN and Aséq‘_qi@@eg{ Inc, in ¥ew York City, el lE

oo

S L S T 2o T Y T v
s - * . At no time duririg inteérviews of GOLD by Special Agents of the -
Federal Bureau of Investdgation did he implicate EQRCHIEN ag being engaged .
in espionage activities or being aware of his (GOLD'e) espicnage activity.(ﬂ]
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/f)rsuuncr LEON HIRSCH KnYSERLING

RERSRR— | \
Oﬂice Memomndza /JNITED STATES GOVERNMENT

T+ 1R, LaDD
'P‘OM : L- L. LAUG

Chairman
Council of Economic Advisers
to the President
Executive 0ffice of the President
Washington, D. C. '
LOYALTY OF GOVERIITNT ElPLOYEES

EURPOSE ¢

To inform you of the results of the supplemental loyalty

inve ucted ing Leon ¥eyserling,” you will recal
is investlgatlon resulted from information furnished to ithe Eureau
‘and_the licCarran Committee by Paul Crouch t__jhg_@ffect that in elthexh)
ate 1937 or_early 19 30.he Bag & conversation with Keyserling and k
found ileyserling to be in agreement with most of the Communist Party }T*

p{i}?c_ip}es . K”’J

You will recall that Eaulggrouch hes advised the Eureau as
well as the lcCarran Committee that 'hk met Leon ieyserling thrgqugh an
introductlon by Gilbert .. Pariis, whom Crouch Identilled as a Communist,
at the Heyserling home in Eeaufort, South Carolina, either durins the
fall of 1937 or the early winter of 1938, Crouch said that Parhs
suggested that Crouch accompany him on a visit to lir. Keyserling's in
Eeaufort and have a long discussion with him regarding the Communist
Party, and that shculd Crouch consider Keyserling suitable for

Communist Party nembership he asli Keyserling sbout Joinlng. Crouch
states that Parks and himself called on Keyserling in the Keyserling

home and that Leon Heyserling was alone in the home. Accorq1n5 to
Grouch, Parlks. introduced him.to Keyserling as a leading organizer of

the Communist Party. Crouch stated thal Leyserling agreed with the
iCommunlst Party that the days of Capitalism were numbered; that it was
outlivin” its usefulness and that it must give way to a society in

which the means of production would be owned collectively instead of 7
indlvidually. Crouch also stated that Keyserling said the Soviet Union y
was exercising a tremendous role in the world situation by settlnﬂ an
exanple for the rest of the world to follow. Crouch advised that

Attachments o ' % - G]%{%OO':]H /a } ‘]3&4 Q 4

.ra”//?'ﬂ
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The supplemental investigation also developed that in 1942
/ eyserling wrote a letter of recommendation and general praise of Jules
worchien's work while with the U. 5. Housing Authority, which letter
Korchien used to present to ONI in connection with his protest of
discharge from employment because he was considered by OHI to be a
Ancecurity risk.” Jules foychien refused fo b Antexva CPRCaTCine
"Mn&. In 1944, a reliable inrormant identified Korchien as a
wunist Party member, and H ; convieéted espionage agent,
ﬁas 21d he was acduainted with rorc ]

it e 1 Abrahanm
Brothman and Associates in uew Yyork City. Gold, however, net -

e e e el e S dont

ElTege Rorchlen 10 have been engaged in espionage.

also developed in about 1933 Leon Keyserling
, wrote a letter to Lee”¥ressman of the Agricultural Adjustment

V] Adninistration, addressj Pressman as '"Dear Lee!" and suggesting that
Pressman employ Sigmung#timberg. Tirberg, a current Justice Department
attorney, has been investigated under the Loyalty Program and feund to
be eligible. \w)

r The investig

(!
A large number of people interviewed during the investigation

spoke most highly of Leon Keyserling anc had no doubt whatsoever

regarding his loyalty. (u)

y: (BE (BYTYD

characterized both. Leon and Lary
eyserling as anti-Communist, and Gl volunteered he would welconme
the opportunity %o testify in this matter in a future hearing held

regaFding the é(eysé’i“ﬁ*ﬁgS.‘Yb) [bj(‘b() (bY"XD)

CC I DL TIC :

T+ 1s reconsended thet the attached letiers furnishing cenles
of the supplemental] reports covering the investigation of Lecon jreyserlin
be senl to the 'hite Nouse, the Civil Service Comalssion and the

Tepertrents Q. J
L R '
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Oﬂice Memomndum . UNITEL S GOVERNMENT
| :  Director, FBI m.fn, Jum 5,195

@(63 FROM t  SAC, Wew York O

)¢5~ SUBECT:  WILLLAK WALTER REMINGTON - 4 'ﬂ
ﬁﬁ o ' 8
;gdr'-f'* Enclosed herewith is one photostatic copy of the tes of the
AT Federal Grand Jury for May 22, 23, 2}, and 25, 1950.
'L,‘;..:-i B ' As soon as available, the photostatic copy of the lim.ltes of
/ May 31, 19 1950 will be forwarded to the Bureau.
B "m /J )
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i L _ PR RSMEATIONS n

AUG 16 550

_ IeLEIYYE
2%#“9"°‘
: ﬂhs mon 7 nou NEVARK 121 .
" 1 sfircror am sac aLsvaumRorE - URGENT
sesrd{TVINE, ATRONAUTICAL ESTARCK SCIEWTIST, FLIGET PRéPULSION

-

Y, »:cowios FOLLOVING INTERVIEWS
IN VIEV OF DNPLOYEE-S CLOSE ASSOCIATION VITH RATMOND WEXLER AT DUGWAY.

WEXLER LGE INVESTIGATION IN FORTYLIGET ntscnoszn-

QNN ».cucULRcUE INTYRVIEV EARL BERNARD MASSENGIL, SANDIS
BASE, BOSTON INTERVILV DONALD C. BRADFORD, RATHEON MARUFACTURING CO.,

§ VALTHAN, SALT LAXE CITY INTERVIEW BOWMAN NAVKES, UNIVERSITY OF UTAN.

Ill'l'tglﬂﬂ RE ENPLOYEIT-S ASSOCIATION WITH WEXLER AND DETERMINE IF -
¢
Q PLOYIL IS ADNERENT TO COMNUNIST DOCTRINES OR NEMBER CP FRONT GROUPS .~

QEL\ ALL OF ABOVE INDIVIDUALS FORNERLY EMPLOYED AT DUGWAY PROVING GROUND.
5 FOR THFO ALBUQUERQUE ~ BASIS FOR PALLININARY INQUIRY IS EMPLOYEE-S
Enm. PHILLIP LEVINE, WHO MAS p:i:u INTERVIEVED BY BOSTON OFFICE IN
CONNECTION WITH JOOCAST ~ ESPIONAGT R, FORMIRLY ENPLOYED JBRARAN BROTH-
- MAN ASSOCIATES IN NYC AND CLOSILY ASSOCIATED WITH ¥A

D, CONFESSED
' ’M o PRIILLIP Lnln_ “T‘Im APARTMENT FOR GOLD AND ADVANCED

GOLD NONKY FOR RENT, ON SIPTENBER TWENTYFOUR FORTYSEVEN EMPLOYEL SENT
TELESRAN OF ACCIPTANCT TO WACA FRON ADDRESS OF PHILLIP LEVINE.
ane:m smmn. APPROPRIATE omcts nmn.

aa ”'S'B’OCT 2.0 0 INDEXED - m L W,

ONTAINEU

g.

3

DATE

ALL INFORMATION C
M

B

RESEARCR LABORATORY, MATIONAL ADVISORY COMMITTEE FOR ALROMNAUTICS, CLEVE-

LA, oHI0, Lek. Resutrr aucust maxr tast. SEENINEGENGGGEG

D
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, ' Oﬁce Memorandum + vNiTED STATES GOVERNMENT
| Directer, FRI \ DATR: June 14, 1950

54C, Pniladelphia X

>
mmﬂ:om. aka Yousef Gold
Procurement

Clerk | | s
f.;):,' Naval Aviation Supply Depot A /(( ;V
' Department of the Navy ‘/ i
Fhiladelphia, Peonsylvania

VERNMENT PMPLOYEES

T iy A oy p— g - i\ _

! .

! .

! — s

. y Ls-i‘”“i( :
]

“On May 23, 1950, HARRY GOLD, mentioned above, the I
subject of Bufile 65-58805, was held in $100,000 bail by Judge JAMES P, L
MeGRAMERY, U, S, District Court for the REastern District of Pennaylvania
! at Philadelphis, Pa, on the charge of conspiring with others to violste i
Subsection 4, Title 32, Title 50, U. 3. Code by obtaining from BIL JULIUS
KLAUS FUCHS documents, stc. relating 1o the national defense with intent
:l that they be used to the infury of the United States and to the advantage
' of the U.S.5.R. HARRY GOLD was subsequently indicted on June 9, 1950 at
i e om e et X00K . Clty  Mhars the complaint had been originally filed.
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Director, FBI June 14, 1950

Background information on JOSEPH GOLD, obtained in
cornection with the investigation of HARRY GOLD, reflected that the
brothers occupied the same residence at 6823 Kindred Street, Philadelphis,
Pa. and at the time of his enlistment in the U. S, Army (ASN 13111964
during World War II, JOSEPH GOLD indicated to his local draft board that
his residence address was 5032 Boudinot Street, Philadelphia, Pa. Follow-
ing his honorable discharge from the armed forces on January 17, 1946,
JOSEPH GALD received a 10f disability pension for a var-service-connected
disability due to malaria. ‘

On August 2, 1946, JOSEPH GOLD began work as Clerk
with the Veterans Administration at Philadelphia, and en November 24, 1947
he was traneferred from the Veterans Administration to the Naval Avistien
Supply Depot as & Purchase Clerk,

Effective December 25, 1949, he was promoted to the
position of Procurement Clerk which he still occupies. While at the Naval
Avistion Supply Depot, JOSEPH QOLD has not had access to classified
materjal, -

For the Bureauts information, it is noted that the
f1les of the Philadelphia Office contain no derogatory information that
can be identified with JOSEPH GOLD under his true name or alias, and when
apprised of the espionage activities of his brother, at the time of the
latter's arrest, he expressed great surprise and resentment towsrd him.

’ Coples of JOSEPH GOLD's spplication for federal em-
Ployment executed January 22, 1947 are being enclosed herewith for the
information of the Buremy n;l Washington Field.

No investigation will be conducted in this matter
unlese instructions to the Seolrary are received frem the Bureau. RIXC.

b—,
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FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION -
Tvs cant omesureo st BUREAU e 1201-211L HLY
.i_' .-Olrlﬂlt BATE Wil Mqalag REFORT MADE FY
' BOSTON ,MASSACHUSETTS 12/13/1950, %ﬁ/ FREDERICK M. CONNORS
oma BENJAVIN smm, aka Benny Smilg, __Sn.ﬂg. oaRACTIn o cass
alreraft Laboratoq .
Yright-Patterson Alr Forec Base, LOYALTY OF GOVERIMENT EMPLOYRE!
Dayton, Ohio.
SYNOPEIS OF FACTS:

HARRY SMILS, father of Employee, recognized shatographs

of STANISLAUS SHUKWSKY, who was ferrerly tutared by
BENJANIN SYILG at MIT, Cnmbridge, Mzseachusetts, but sto‘-d
he had never seen SEVEN SE/ENOV. He =aid HARLY 50LD -nj
SHUMNSKY had visited the SYTIC home -t Dyton, Ohio, l'-li:_
SKILI0 stoted that he is eert-in ti:t his son SEIIRIIN

would never knowingly help .nyone to eny on thce United
States, Dr. JOSEPH F. HE~"L, ¥IT, Cosbridpe, ¥oss-chusctis,
former profcssor of BEIJANT. SWIIG st-trd he regords 2R JAVIN
S'IL8 ns a loyzl individuzl
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- BRNJANIN SMILG,
hlso known as Benny Smilg,
Ben Smilg
Alrcraft Laboratory
Wright-Patterson air Porce Base
Dayton, Ohio, '
LOYALTY OF GOVERKMENT EMPLOYEES.

Bosten, Massachuactts
December 13, 1950,

ITI. RESULTS OF INVESTIGATION:

it

it

Three photographs were exhibited to MNr. SMILG)
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SEMEN SEMENOV

My, SMILO said that he did not recognise SENEN SLMENOV
83 a person who had ever been associated with himself or

his far ‘1y.
STANISLAUS SHUNOVSKY

Mr. SMIIO gaid that he
and nape SHUMOVSKY

GOLD

Mr. SMIIO said he recognised both the photograph and the
name of HARRY QOLD.

recognised both the photograph
as a person he once knew,
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BS 121-211% )

Mr, BMILG stated thrt the only money that the SMILG %
fomily had ever received from BHUMOVSKY was the money
which he had given to his son BENJAMIN for being tutored.

Mr. BMILO sald that from 1937 until 1943, he resided at
Dayton, Ohio. He said that HARRY GOLD visited his home
on three or four occasions. He ssid he recalled that
GOLD visited his home because he was a lonely student.
He recalled no }1rt of any nature being mrde by GOLD
to any meaber of the SMILO family., Mr, BMILG stated
that to his knowledge, GOLD never asked sny member ot
the SMILC fanily for any informstion ot any time,

l Mr, SMILO said that when the newspepers errried the
story that HARRY GOLD had- been ¢ spy for the Rassians, he

‘ did not associrte the GOLD he met at Dayton, dhic with

| the HARRY GOLD nrmed in the newspapers. Mr. SMIIA stated

; he wvas ve roud of his tvo sons and was certain that

S neither DA nor the employee, BENJAMIN, would knowingly
help anyone to spy on the United States. _

o — e . ———

T

Lo g

i - %
. SRS . ¥
[ Dr. SIWELL said that the assoclates of JR'JAMIN SMILG .
: while he atiénded MIT and since that tiae were unknown é
‘ to hin, He said that bnsed on his assiciation with BEN. Yoo
! SJAMIN BMILG, he considered him to be ¢ lwyal American, i
4 . SN ?
\ !
‘ g i
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Reference 1s made to the Boston Loyalty Report of Bpocial
ent DRENTION 8. GORDON dated Soptember 26, 1950, The
m:tratln pege of this report sets forth informntion
I °a i LA

»

Reference is made to the ieegf&"i}gat' Bpociel Agont BRENTON ]

8. GORDON dated Beptomber vhich administrative
‘. . L i . )y - B - lad o t. 4
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spplicaat swrreatly i an
ineee eorperations iacluding

‘ro"’c’b

& s eonsultant to this firs during the last
m.mwummuncmmyanwumu
%o his attemtion, ’

' LIc©

Baticaal Agenay,

I8 1 setel MP
sivised that vhea BAND yod by She Jational Housiag Agency,

(SAXD) was isstrumestsl ia hiriag, fer Prograa Branch of
adeve Aguasy, am arehitest named PAIN W IDLINGER, and ihe B‘“
reant WLILINGER was suspected

Is regard o WAIDLIWGER, wasiness card was fousd ia
A0, oa Septemder 38, 1950, at
VA0'S arvest o & werrent Lesned the sane date
Uat 1%Mhrtlbrthlommlnﬂnot !
Tork, VA00's grres- - a8 oniered wpet ~a of & periury
wuiigtneat ¥y & Tedosul . wd Jury 42 district, after
YA had tectified Yefore thi: Oread ia regard % his relatios-
shiy o self-cenfessel stem 99y, .

I8 1s netel that Confideatial Iaferwaat New Terk City '
2.4, of imova relledility, sivised i Narch, 1544, that VA0 was
1isted ¥y the Oemsuniet Party es & funotionary,
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The Voters Registration records for the County of
Philadelphia, City Fall Annex Building, indicate the applicant -
registered for the first time om July 8, 1943 and listed his party
affiliation as "non-Pariisan.”

- ,

; HAN Bl | _ ' o 1s presently '
o mteng . . an o nited States esplonsge ,
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” : The personnel file of POLIS maintained by the United
7. | states Department of Agriculture, indicates that he l1isted himself
(- as & member of the Association of Philadelphia Bcientists,
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ALBANY, NEW YORK [10-29-51]10/B,9,2-26/5} - JONN 3. BAGLEY 1
SNARASTER ¥ GBS ‘

WS OEOROE monqmcl, aka “Buds. ,
. Helper = General = A intes LOYALTY OF GOVERNMENT

" V.8, lutl Alr Pacility, I.:ltchruld EMPLOYEES ' .

. - : u’ - "l l{

'Appoinuc 1o:od General Blootrio Co., Syracuse,
- .Y, 28/46 to 1/47, Record utilrnctory. No
1. information pertaining to loyalty. ozed Easy
'Washing Machine Corp., Syracuse, N.Y., 1947 to
.\ 10/50. Recurd good. No infcrmation pertaining
) to loyalty. Supervisors and fellow workers comment

" favoradbly regarding loyalty.
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Liainiath L odhane b L gL o e b

» Syracu .
data vor:l.ﬂ.od, tltioa. .'!.
neighbors who recalled ap. go
rumod on Union Street,

2/h6, No oredit record
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Unadble to locate any .D
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request of Albany C
vhich conducts personne
t appointee 1s
wvho or. September 18,

s Agenc
t

[ TG I S N .5

GEORGE WILSON ERINCK
aka "Bud" '

Helper-General-Appointee
U.8, Naval Air Facility,

Department of ths Favy
Phoenix, Aricona
LOYALTY OF GOVERNMENT EMPLOYEES

Albany ’
061:?\301‘

1959,

olation of Sub-Section A, of Se

Code,

- Unite

the A

in

LD and {2) delive
rela the mational
On September 22, 1

dmprisoment in a
ttorney Geng

J'l"}

ot

New York
_ 29, 1951
This investigation 1s conducted at the

onfidential Informant T-l, a goverment
1 investigations based on the
ALFREDR DEAN

the brother-in-law of
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ion 32, Title 50, U.S.
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red to EARRY GOLD
defense of the Un.l

information
ted States.

50, SLACK was sentenced to 15 years

.d:ﬂl -‘i;}pti_tutim to be Gesignated by

rale’
. 1XX, RESULYS OF JINVESIJGATION
-‘h—' l- ’.s-’."\*

¥he files of T-1 contalns no additional
* than what is set out in the hasis.

[ERNIETES VSRl N

Litchfiéld Park

et A

I R PR

LRIy



b i 4 b e e e i e o e e
s T it ede s s e 4 e ot

‘“ C . -}I_‘__ﬂ;._..___._ e - . e

. ; }‘*
o e . 04 ;E__’\ - ﬂ B
'O]ﬁce Memors QUM + UNITED STATES GOVERNMENT
S U
T™o 1+ Director, FBI-/(121-33169) | DATR: 1043845y
- A A o S _ : : . Conversion ( ) )
wyioe BAC~ NeW YOk ¥4 3 B,
VoL me DU Ty DaleRec'd

* yuitos Bomnts, sk

T

i e

G f - PR

" Rebulet to New York dated September 25, 1951,

| im0
nitials.__ /" . .
Closing P{ (VY NP

Fle # -121'33.'1;131.

. New York City, advised that the appo
as an Inspector. 4

.
A

Residence: ..

T T Ap
337 East 85th Street, New York, NY from 1941 to 1950,

Y
‘apartmengs in the bui
occupied By womking ckf

the rﬁ_s ar
| e fyrthe

2B, i

- : s "
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|

 knew tl'Ie apnointee an
and could not comment on

wif

s. CURTIS for avproximate
She stated that she considers the CURTI

G AP

TN TUREE TIORNTION CONTAINED 2§, RECgpe, |
. ' Ry 3 UNCLASSIFY e ' "
— BRI BN B purake © i
; (1]
25 c_T 18 i853

d\ Y -’:2,39!—2,’;, INDEXED 46
B 4
121 TR@NOV 23 1957 FX-68
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' Miss RITA MONTANA, clerk-typist, Personnel Records =~
Section, Signal Corps Procurement Agency, 180 Varick Street, Xﬁ
ointee 1is currently employed :

ol excellent character, and strongly recommends the
on of trust with the United States Govern—

oximately 2 years 01d named CONSTANCE. ::. “
3 : ' |

3a9- 2

~ Appointee's Loyalty Form indicates residence at B

approx-

" advised own the appointee an e for
imately has never had any reason to question
their lo the United States,

tated that the
ing are comnosed of one room and are

ples for the most part, and as a result
e_not tg well acquainted with eack othef® q
éqvig that the appointee residgi in sjartmen
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erated by CURTIS. ,

'& ut the aprointee
United states.

| nfs oyalty to the %‘lt 5”

- . e

- r .
ST Kl

s %0 3Tt i Further n t the nape of - SKE 18
E: ‘-:'f:mentioned 1n ‘the Tegort-of SA JOHN M. COLLINS, dated December 29,
'« 1950 in the case entitled "A QTHMAN, was, Espionage - R;~
% \\\ Obstruction of Justfice?, Bufile 100-36°040, s%ant report re- -
flects.that HARR LD- wasmintroduced by ABRAEAM BROTHMAN to one ..
SIMOR~MILLNER who was working for GRETSKE in comnection with the
Belle Meade-Distillary Corp. and.GRETSKE was interested in a
process which GOLD had developed for produecing a high test yeast
from citrus molasses,. . -GOLD later.submitted.samples of the yeast.. .
to MILLNER in New York City but stated that nothing ever came of
~1t, It is noted that GOLD furnished this information in a signed
& statement and indigated that:it was a’ 1eg1timate€gusiness dealing
" :of his,  The introduction.was supposed to have tdken place Some<, :‘15
+ time in 19%5. It:.1s further notéd thdt the conténts of this file -
are strictly confidential and ‘not to be disseminated” ‘to outslde |
agenc1§s. (NY file 100-95068 679 and 263, pages 20 and 30 respec-'“
Ltdvely). .o Dl s

ted
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o Ojﬁce Memomnduml * UNITED STATES GOVERNMENT |

i T0 ! Mre Ae He Relmon / ap | ' DATR: October 8, 1951
v fé FROM : Co He Stanley ' -‘ x
. SuBJECT: BYLVAN MOSKOWITZ E i
] General Mechanic WAE-Appointee : s T
) Public Housing Administration - o P
- Natlonal Honsing Agency N
Washington, De Co l _ me—
LOYALTY OF GOVERNMENT EMFLOYEES : : ——
PURPOSE; ‘ _ ——

To record receipt of a loyalty form on above-captioned individual ——
and to recommend that this memo with-attached letter to the field initiating
a preliminary inquiry on the appointee be transmitted to the Espionage Unit
for their review and clearance. ALL THROR 2

HERLIN 18 GitLace aisdfdl
. : ‘&."v’—%ﬁ-‘ BY Joya r-JAA y
Received loyalty form indicates that the appointee, Sylvan Moskowitsz,

was appointed to a position of General Mechanic WAE on July 23, 1951, by the
Public Housing Administration, National Housing Agency.

Bureau files regeal that Sylvan Moskowits i= the brother of Miriam
¥Yoskowits, who was an oclate apd partner of Abraham Brothman. Both ¥iriam
Moskowitz and AbrahapfBrothman have been tried and sentenced in U. 8. District ;
Court, New York, Ney’ York, on charges of conspiracy to violate the Obstruction i
of Justice Statu ¥iriam Moskowitz and Abraham Brothman were associates and !
friends of Ha old, seglf-admitted Russian espionage agent, who has been tried
ard sentenced f6r violation of the Espionage Statute. Bureau files reveal that
the appointee, 8ylvan Moskowitsz, knew and was acquainted with both Abraham Brothman
and Harry Gold; however, there is no indicetion that Sylvan Moskowity was
connected with the espicnage activities of his sister and Brothman.

BECOMMENDATION; -

It 1s recommendsd that this memo with attached letier to the field
initiating a preliminary inquiry on the appointee, Sylvan Moskowitz, under provisions
of Bxecutive Order 9835 be routed to the Espionage Unit for their review and if the
Esplonage Unit has no objection to this inquiry, that the attached letter be

= forwarded to the fleld. '

© AR

The Espionage Unit has no objection to pral:hninary'.!.he  of the appoin
under Exacutive Order 9835.

N RECORDED. 23 /@ - /
i’ e j_33597 ~IK
.%%.%22?31.,,44 - INDEXED-73 |&-—j_3{c;
Enclosure SO : JANIi 15.[1952
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“'"" GERARD PIEL,’ “aka; “Gerry "3'

' Washing_tgn, D,Q .
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Special Consultant - Appointee TR " LOYALTY OF GOVERMNT :
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SYNOPSIS OF FACTS: . . &

f Documntation of ABRAHAM BROTHMAN
set forth. .
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Bureau letter to New York, 11/17/52.
Report of SA ROBERT E. HALL, dated 3/20/52.
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'_':f.LG'ERARD PIEL -}-.?_:}',—Q i o TR
“Also known gas Pgerpy™ T C e
Sl R Special Consultant - Appolntee .

A S : Pederal Security Ageney - -
Washing‘bon, D.Ce ST
LOYALTY OF GO VERNMENT EMPLOYEES

New York, New York
December 2, 1952

 RESULTS OF INVESTIGATION

: The records of the United States District Court, -

southern District of New vork, New York City, reflect that

APRAHAM BROTHMAN was tried before IRVING R. KAUFMAN, Unlted
 states District Judge, in November, 1950 and. ch ged with

two counts, namely of (1 obstructing justice that he,

together with one MIRIA SKOWITZ and HARR , agreed on N /

fictitious explanatlons of their assoclatlion with each other _——

and divers other persons, (2) that he, PROTHMAN, wilfully

influenced HARRY GOLD to glve false testimony before & Federal

Grand Jury on July 31, 19 Te _

: : on November 28, 1950 ABRAHAM BROTHMAN was gsentenced
. Lo btwo years $ mprisonment and $10,000 fine on count one arnd
to five years imprisonment and 35,000 fine om count two whieh
gentences were to run consecutively.
’
’ During the course of this trial ELIZABETH BENTLEY,
an admitted former Soviel esplonage agent, testified that she
acted as a courier in receiving information from BROTHMAN and
transmitting same to her Soviet espionage superior, JACOB
 goLOS during 194l. _Purther, that during that same year she
: -n,_was_knpwn‘to BROTHMAN as NHRLEN" and that during 19ﬁ; ghe made
: :;.arrangpmentsfwith.BROTHMAN whereby BROTHMAN would be contacted .-
- IEEN; new Soviet courler, whose identity was not known to Miss
LEY. » oo et e L T e s T

o S T Miéb‘ﬂENTLEY'aléo téstified thﬁtﬂﬁuringﬂfﬁﬁipegioa?
e 1940-l1 she collected BROTHMAN's Commmmnist Party dues. o
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“Further, during BROTEMAN's trial HARRY GOLD, & -

convicted Esplonage Agent, testified that' in about Septembe
1941, he received instructions from his Soviet esplonage - ~ - "
superior, SEME NOV, to contact an individual in New Yor

¢ity for purposes of obtaining information, HARRY GoLD -

testified that he did contact this individual, who turned out -

to be ABRAHAM BROTHMAN, and on the original contact he told

BROTHMAN that he was sent by "HELEN". GOLD testified further

that subsequently he received various information, much of
which related to chemical processess, from BROTHMAN.
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‘Byreid alr-tel to New. Y‘Fk, Il /3
| go air-tel to New York, 11/30/53%

;Vuhing%on?i}old air-tel to Bureau, 12/1/5

‘Albany letter tb New York, 12/2/53. 7

“Angeles air-tel to New !o

obile air-tel to New York, 1

Kansas City ‘airstel .to New York

b _Bureau lattér to Hew York, 12
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‘*;ﬂ _ . The Young Communist League has been designated by
L the Attorney, General of the United States pursuant to Executive

- | ,order 10450 AN - i v e e et = s L

L - on November l; 1950, BERNARD MISHKIN advised agents of
L. -the Federal Bureau of Investigation that he was an sssociate of
©. % ARRAHAM BROTHMAN from approximately 1946 to approximately mid-
%o summer of 1947.-: The nature of’ thisiassoclation wag;that MISHKIN
- was 8 sales representative of the Abraham Brothman and Assoclates,
Incorporated, and attempted to sell a plastic process developed

by the Brothman Company to menufac turers for productiqnzﬁao U

. on November 28, 1950, ABRAHAMARHOTEMAN wag convicted .
in Federal Court, Southern District of New York, on one count '
of cénspiracy to obstruct Justice, and on a second count of
- wilfully influencing another to give false testimony before a
: Federal, Grand Jury, ~EROTHMAN was sentenced to. Lwo. termg . o
totalinp” seven:years, in the custody Bf the United States
‘Mafabal; &n écéivéd‘fiﬁeé”tdtél%gg;$15gooq,qq o Wbt
TS SR et s ’*'s
During: the course- of ‘the ‘trial, ELIZABI
‘an’ Admittediformer Soviet espionage mgent, testificd WRZT:-
she acted as & courler in the receiving of information from ;

S e \)

- BROTHMAN, and transmitting this information to her Soviet
Espionaege Superior, JACOBYW®LOS, during 191;1’2—18’5“
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‘a %nt,:glﬁb;teétifiggftﬁat.in‘19_ he received ingtructions from

p~aasb¢16t'eépippagQﬁsuperiqfito;égntact ABRAHAM EROTHMAN, ' He:
¢ontacted BROTHMAN, and '
" - to.chemical processes from BROTHMAN to be delivered to hig -

- Boviet superior W - e D e e

+ P il Sanc TP e

e BERNARD MISHKIN has deni
© . Bureau of Investigation that he had any knowledge of espionage -
. or Communist activities on the part of elther HARRY GOLD or
. . ABRAHAM BROTHNMAN, and he also advised that he hed no knowledge
" of their-dc, 1vities-other than where they affected him as an:

_ ‘employee : IR RS e R Tt
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